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Uvodnik

Igor Gregori

Ob Dnevu 
državnosti

Dan državnosti rojaki v matični domovini 
obeležujejo 25. junija, na dan, ko je pred 
22 leti slovenska Skupščina sprejela te

meljno Ustavno listino, Ustavni zakon in 
Deklaracijo o neodvisnosti Republike Slove
nije. V tej jasno piše, da so se na podlagi svoje 
pravice do samoodločbe in mednarodnega 
prava, na podlagi ustave dotedanje SFRJ ter 
ustave Republike Slovenije Slovenci na plebi
scitu dne 23. decembra 1990 z absolutno 
večino odločili, da si za prihodnje oblikujejo 
samostojno in neodvisno državo.
V skladu s to odločitvijo je Skupščina Repu
blike Slovenije na sejah vseh zborov dne 25. 
junija 1991 na podlagi soglasnega predloga 
vseh parlamentarnih strank in poslanskih  
skupin sprejela ustavni akt o samostojnosti 
in neodvisnosti Republike Slovenije, piše v 
deklaraciji.
Republika Slovenija se je tako razglasila za 
samostojno in neodvisno državo in si želela, 
kot m ednarodnopravni subjekt v polnem  
pom enu besede ter v skladu z načeli združe
vanja suverenih držav v Evropi, povezovanja 
z drugimi državami in postati član m edna
rodnih organizacij: samostojnost in neodvi
snost Republike Slovenije sta bili namreč po
goj za vstop v nove integracije v sklopu te
danje Jugoslavije in  evropskih okvirov. Ob 
spoštovanju m ednarodnih listin, konvencij 
in drugih aktov so očetje države poudarjali, 
da vzpostavitev samostojne in neodvisne 
države Republike Slovenije na podlagi pravi
ce do samoodločbe ni uperjena zoper niko
gar v Jugoslaviji ali zunaj nje. Enako pravico 
priznava Slovenija tudi drugim republikam 
ter narodom  in narodnostim  dosedanje Ju
goslavije. Svojo pravico do suverene države 
in povezovanja z  drugimi suverenimi drža
vami želi uresničiti sporazumno, na miren 
način, s pogajanji, in dogovarjanjem, ker so
glaša z zahtevami mednarodne skupnosti, da 
je treba prihodnja razmerja na območju do
sedanje Jugoslavije vzpostaviti na demokra
tičen način in pri tem spoštovati nedotaklji
vost obstoječih zunanjih in notranjih meja. 
O tem pojmu neodvisnosti je razmišljal ge
neralni konzul Republike Slovenija v Trstu 
Dimitrij Rupel, ko je s priložnostnimi beseda
mi nagovoril številne goste, predstavnike jav
n ih  in vojaških institucij ter predstavnike 
m anjšinskih organizacij na sprejemu ob 
Dnevu državnosti, ki je bil v prostorih Kul
turnega dom a na Petroniovi ulici v pone
deljek, 25. junija. Izhajajoč iz Deklaracije, je 
poudaril, da neodvisnost ni to, da države ži
vijo neodvisne druga od druge ali druga ob 
drugi. Prej obratno. Neodvisnost državnega 
osebka predpostavlja nenehno tkanje vezi s 
sosedi, po zgledu, ki sta m u naša matična do
movina in sosednja Italija bili sposobni sle
diti v teh 22 letih. "Sicer v tem razmerju ni 
bilo vse lahko, zlasti na začetku ne", je dejal 
Rupel in se spomnil nezaupanja, ki ga je bi
la naša komaj rojena država deležna pri te
danjem italijanskem zunanjem m inistru De 
Michelisu. V času je Slovenija izpolnjevala 
svoje dolžnosti do m ednarodnih partnerjev, 
vstopala v m ednarodne organizacije in po
stala dejavni člen evropskih integracijskih 
procesov. Kot posledica vseh teh premikov 
se je tudi položaj naše slovenske narodne 
skupnosti v Italiji polagoma izboljševal. Ru
pel pa je seveda vzel v pretres tudi današnji 
čas in ni prikrival dejstva, da bodisi Slove
nija bodisi Italija in  ostale evproske partneri
ce doživljajo težaven trenutek. Verjame sicer, 
da se bo položaj v prihodnje izboljšal.
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F oto  S lo m e d ia

22 k t ilftvmski dršav«

Vsakoletni sprejem Generalnega konzulata RS v Trstu

S L O V E N S K O  S T A L N O  G L E D A L I Š Č E | Napoved prihodnje abonmajske ponudbe

Sledi srca na odrskih deskah

Slovensko stalno gledališče je letos prvič v 
svoji zgodovini predstavilo oris prihodnje se
zone pred poletnim  premorom.

Napoved prihodnje abonmajske ponud
be v tem obdobju predstavlja hkrati sno
vanje vezi gledališča z območjem tudi v 
prihodnjih mesecih: "Abonma, ki ga 
predstavljamo, je namreč spojitev 
vrhunskih estetskih razmišljanj in ne
nehnega dialoga s ciljnim področjem, 
kateremu SSG pripada", je dejala pred
sednica SSG Maja Lapornik na srečanju 
z mediji, ki je bilo v ponedeljek, 24. ju
nija, v pritličnih prostorih Kulturnega 
doma na Petroniovi ulici. Predsednica 
se je obenem zaustavila tudi ob zgovor
nem geslu, ki bo abonente spremljal v 
prihodnji sezoni. Prstni odtis se na pa
pirju razneži v podobo rdečega srca. Sle
di srca -  to je dejanski moto -  potrebuje
mo tudi v medsebojnih odnosih, je pri
stavila Lapornikova.
In program uprizoritev SSG bo v prihodnji sezoni 
osredotočen na ljubezen, "ki nam daje moč za ust

varjalnost in plemenitost, ki v nas krepi zavest o la
stnem človeškem dostojanstvu in vrednosti do

stojanstva drugih", je predstavnikom medijem po
vedala umetniška vodja SSG Diana Koloini, ki je

nato podrobneje razčlenila ponudbo. Ta je poleg 
osnovnega programa ravno tako kot lani razvršče
na v različne barvne sklope, modrega, zelenega in 
rdečega.
Osnovni program bo abonentom  SSG ponudil 
vpogled v sodobno in klasično gledališko literatu
ro. Na velikem odru bo novembra letos doživela 
premiero drama mlade angleške avtorice Nine Rai- 

ne Plemena. V njeni družinski drami se 
prepletata duhovitost in problemska 
zaostrenost: junaki iščejo ljubezen v 
družini sami in izven nje, niso pa spo
sobni oblikovati osebnega življenja. 
Igro bo režiral Matjaž Latin. Na malem 
odru bodo januarja prihodnje leto upri
zorili dve enodejanki italijanskega, toč
neje sicilskega dramatika Spira Scimo- 
neja, in sicer Dol in koli. Dramatika je 
prvič v Sloveniji predstavil režiser 
Marko Sosič, ki bo režiral tudi postavit
vi v SSG. Marca pa bo na velikem odru 
na vrsti klasična drama Čehova Striček 
Vanja. Kot je dejala Koloinijeva, je ta 
igra izziv za vsako gledališče, bodisi za 
igralce bodisi za gledalce. Režiser pred
stave bo Ivica Buljan, ki je v zadnji sezo
ni režiral igro Še vedno vihar. Abonen
ti SSG bodo maja 2014 zrli v paradoksa

len in očarljiv svet japonskega dramatika Yukia 
Mishimaja. Na malem odru se bo v režiji Mateje 
Koležnik zvrstilo Pet modernih no dram. Vodstvo 
SSG je prepričano, da bo orientalski svet gotovo 
privabil tudi naše občinstvo.
Poleg osrednjega abonmaja se bo v Kulturnem do
mu zvrstilo še štirinajst različnih gledaliških do
godkov, ki jih je SSG zasnovalo v sodelovanju z 
ostalimi krajevnimi in slovenskimi kulturnim i 
dejavniki (npr. z Glasbeno matico, združenjem 
Druga Muzika in združenjem Artisti Associati). Ju
nija prihodnje leto si bo na primer mogoče ogle
dati opero Gorenjski slavček, na ogled katere bo
do abonente v ljubljansko operno hišo peljali z 
avtobusom; pri tem projektu je sodelovala Glasbe
na matica. Gostujoče predstave v abonmaju bodo 
Nevihta Aleksandra Nikolajeviča Ostrovskega v 
produkciji Mestnega gledališča ljubljanskega in 
Mlakarjev Sljehernikv  koprodukciji SNG Nova 
Gorica in Gledališča Koper.
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SVETOVNI SLOVENSKI KONGRES 
Konferenca za Italijo

Kulturni program MePZ “F.B. Sedej” 
Zborovodja Aleksandra Pertot
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SLOVENIJE

Slavnostni govornik 
IGOR GABROVEC

Podpredsednik Deželnega sveta FJk

10. maj, 1848
Prva odločitev Slovencev 

za združeno Slovenijo.

Petek, 28. junija 2013,ob 20.30 
Pod lipo - Klanec 14 - Števerjan

Sodelujejo:
Krožek Anton Gregorčič, Veterani vojne za Slovenijo, Zdr. za 
vrednote slovenske osamosvojitve, Svet slovenskih organizacij
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Svet slovenskih organizacij /  Zasedanje Izvršnega odbora

Pozitivna ocena rimskega 
srečanja Bratušek -  Letta

I zvršni odbor Sveta sloven
skih organizacij je v sredo, 
19. junija 2013, zasedal v Go
rici. Na redni mesečni seji je 

predsednik SSO Drago Štoka po
ročal o delovanju krovne orga
nizacije, o aktualnih vprašanjih, 
ki so se pojavila, in izvršnemu 
odboru predlagal v obravnavo in 
odobritev stališča in posege, ki 
so bili v ospredju delovanja v 
zadnjem času.
Svet slovenskih organizacij je 
osvojil zamisel za ustanovitev 
pravne službe, ki so jo predsed
nikoma obeh krovnih orga
nizacij orisali predstavniki 
Agrarne skupnosti. Vprašanj, 
ki zadevajo uveljavljanje 
zaščite na ozemlju, je precej 
in zahtevajo strokovno prav
no obravnavo in posledično 
primerno odvetniško posre
dovanje. Zamisel o pravni 
službi sicer ni novost in se je 
vselej zaustavila ob 
vprašanju finančnega kritja. 
Večkrat so to oviro premosti
li slovenski odvetniki iz Tr
sta in Gorice, ki so ponudili 
brezplačno pravno posredo
vanje. SSO se tem zahvaljuje, 
obenem  pa trdi, da bi bilo 
potrebno finančno plat reši
ti v dogovoru s Slovenijo, pri 
čemer bi, ob Uradu za Slo
vence v zamejstvu in po sve
tu in ob Ministrstvu za zu
nanje zadeve, lahko sodelo
valo tudi Ministrstvo za pravo
sodje.
Izvršni odbor Sveta slovenskih 
organizacij je potrdil pozitivno 
mnenje, ki ga je predsednik 
Štoka izrekel glede srečanja obeh 
krovnih organizacij s predsedni
co vlade Republike Slovenije 
Alenko Bratušek in glede udelež
be na medvladnem srečanju v 
Rimu, kjer je bilo prisotno tudi 
predstavništvo italijanske 
manjšine v Sloveniji in na Hr
vaškem. Ob temah slovenskega 
šolstva in predstavništva Sloven
cev v italijanskem parlamentu, 
ki ga predvideva zaščitni zakon 
38/01, je pričakovati, da bo ita
lijanska vlada čim prej imenova

la novega predsednika vladnega 
omizja, tako da se bo nastavlje
no delo nadaljevalo. Predsednik 
vlade Enrico Letta je to obljubil 
in SSO pričakuje čimprejšnje de
lovanje skupnega omizja. Obisk 
pri predsednici Bratuškovi in 
rimsko medvladno srečanje pa 
sta pokazala, da je še vedno od
prto vprašanje skupnega pred
stavništva slovenske manjšine v 
Italiji. SSO je mnenja, da bi bilo 
treba to čim prej urediti, tako da 
so razmerja prim erno uravno
vešena in bi veljalo tako za od

nose s Slovenijo kot tudi z Italijo. 
Izvršni odbor se je nadalje po
drobneje seznanil s potekom 
evropskega projekta Je- 
zik/Lingua. Ocenjeno je bilo, da 
projekt uspešno poteka, zani
manje za slovenščino raste in 
treba je že sedaj razmišljati o no
vem programskem obdobju 
2014-2020. V ta namen želi SSO, 
da bi čim več članic razmislilo, 
da svojo društveno strukturo pri
lagodijo in se usposobijo za so
delovanje na evroprojektih, ki 
predstavljajo vedno bolj po
memben vir črpanja sredstev za 
delovanje.
Izvršni odbor SSO je izrazil za
dovoljstvo ob posvetitvi novega

duhonika g. Klemena Zalarja v 
tržaški škofiji. Predvsem pa je 
dobrodošla želja, ki jo je izrazil 
novomašnik, da bi se čim bolj 
posvetil mladini, skavtom in 
verskemu življenju v mestnem 
središču samem.
Predsednik SSO za Videmsko 
Giorgio Banchig je poročal o na
daljevanju prizadevanj za špeter- 
sko dvojezično šolo, ki je bila de
ležna obiska pristojne deželne 
odbornice Loredane Panariti. 
Novost zadeva pismo staršev, v 
katerem predlagajo, da se šola 

dokončno preseli v kolegij, 
ki so ga zgradile ZDA po 
potresu leta 1976. SSO je 
predlog pozitivno ocenil, 
saj so prostori kolegija so
dobnejši in tudi prostor
nejši, pri tem pa je treba bi
ti pozorni, da se celoten 
postopek ne zavleče ali ce
lo ustavi. Izvršni odbor je 
sprejel v vednost tudi spre
membo v društvu Marij 
Černet, kjer je bil za nove
ga predsednika imenovan 
Anton Sivec, kateremu gre
do voščila za dobro in 
uspešno delo v dobrobit 
slovenskega življa v Kanal
ski dolini.
Predsednik za Goriško Wal- 
ter Bandelj je poročal o ob
novi projekta Posoška kro
nika s Pokrajino Gorica, 
kjer sodelujeta še SKGZ in 

Furlansko filološko društvo. Go
riški SSO je več pozornosti na
m enil razpisom za kraško po
dročje, ki jih objavlja Las Kras. 
SSO je v zadnjih tednih pozor
no spremljal problematiko go- 
riške Katoliške knjigarne, 
Tržaške knjigarne in članskih 
športnih ekip, ki nastopajo v 
državnih ligah. Gotovo gre za 
dejavnike, ki pričajo o prisotno
sti Slovencev v celotni krajevni 
in deželni stvarnosti. Glede na 
nove razmere, ki so se pokazale 
z današnjo ekonomsko krizo, pa 
je potrebno, da vsak projekt 
objektivno odgovarja potrebam 
in razmeram sedanjih kriznih 
časov.

Pomen zadružništva

Za izboljšanje območij 
manjšin

Pospeševati inovativno vez 
med zadružništvom in 
zgodovinsko-jezikovnimi 

manjšinami za izboljšanje kom-

furlanski jezik Arlef in ga ure
sničujejo v sodelovanju z Evro
psko akademijo (Eurac) iz Boč
na (na sliki) . S pomočjo izved-
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Sledi srca...

Vse predstave osrednjega 
sklopa in izbirnega pro
grama bodo opremljene 

z nadnapisi. Modri program bo 
decembra ponudil igro Dvom  
Johna Patricka Shanleyja, fe
bruarja prihodnje leto pa bo 
na vrsti produkcija eVolution 
Dance Theatre Electric City. 
Marca bodo na velikem odru 
uprizorili delo Choderlosa de 
Laclosa in Christopherja 
Hamptona Nevarna razmerja. 
Zeleni program ponuja v 
prihodnji sezoni bogat niz 
pevsko glasbenih in plesnih 
predstav. Novembra bodo na 
velikem odru nastopali rimski 
plesalci s predstavo Contem- j 
porary tango; mesec zatem bo 
na vrsti slavni Magnifico, ki 
bo nastopil z "Srpskim vojnim 
orkestarjem Stanislav Bi- 
nički". Meseca februarja pa 
bodo tržaški gledalci deležni pro
dukcije Prešernovega gledališča 
Kranj Sen avtorja Enrica Lutt- 
manna. Shakespearov Hamlet v 
produkciji SNG Drama Ljubljana 
pa bo aprila sklenil ponudbo ze

lenega programa. Rdeči pro
gram se bo prihodnje leto v 
celoti zvrstil na malem 
odru. Januarja bodo uprizo
rili delo Parole, parole ali Ni 

bila peta, bila je deveta Alda Ni- 
colaja (produkcija Gledališče Ko
per), februarja pa delo Andreja 
Rozmana Roze Passion de Pres- 
sheren (koprodukcija Rozintea- 
ter in KUD France Prešeren). Lik
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slovite Marlene Dietrich bo zaži
vel meseca marca v delu Nebojše 
Pop-Tasič (koprodukcija Prešer
novo gledališče Kranj, ŠKUC gle
dališče, zavod Imaginarni). Skle
pna predstava rdečega programa

Povejmo na glas

bo Krizantema na klavirju Svetla
ne Makarovič v produkciji Slo
venskega mladinskega gledališča 
in na glasbeno gledališki projekt 
Janje Majzelj.
Na tiskovnem srečanju je sprego
voril tudi podpredsednik SSG 
Alessandro Malcagni, ki je prav 
tako kot predsednica Laporniko- 
va izrazil zadovoljstvo, da je tea
ter lahko javnosti predstavil pro

gram prihodnje sezone že 
v predpoletnem obdobju. 
Obenem je napovedal, da 
bo dosedanji odgovorni 
za stike z javnostmi Rossa- 
ni Paliagi ponovno po
nujena pogodba, saj se 
njena odsotnost še kako 
občuti. Maja Lapornik je 
na vprašanje pokrajinske
ga predsednika SKGZ Ma
rina Marsiča poudarila, da 
bo prihodnja abonmajska 
sezona SSG kot navadno 
prisotna tudi v Gorici in 
videmski pokrajini. Kader 
SSG je obenem napove
dal, da bo dokončni abon

ma predstavil javnosti 10. sep
tembra: od takrat dalje bo mogoč 
vpis abonmajev. Abonmajska 
kampanja bo trajala tako dva me
seca, vse do prve premiere 8. no
vembra.

petitivnosti območij, ki jih te na
seljujejo: gre za cilj projekta In- 
terreg IV Italija-Avstrija, ki so si 
ga omislili pri deželni agenciji za

be pilotnih projektov v novih ali 
že obstoječih zadrugah namera
vajo organizatorji preveriti, ali 
manjšine lahko izkoristijo za-

družniškega duha kot ekonom
ski in kulturni vir s tem, da se 
zgledujejo po novih uspešnih 
oblikah socialnih podjetij. 
Projekt ID-Coop (Istovetnost in 
zadružništvo na območjih, ki jih 
naseljuj ej o zgodovinsko-j ezikov- 
ne manjšine-prev. ur.) se ure
sničuje od leta 2012 na območju 
pokrajin Belluno, Bočen, Videm 
in Gorica ter v okrožjih Beljak, 
Celovec in Velikovec: na tem 
ozemlju živi 1,5 milijona prebi
valcev, od katerih je približno 
800 tisoč pripadnikov furlanske, 
slovenske in ladinske manjšine. 
Z akademijo Eurac, ki vodi 
projekt, sodelujejo štirje part
nerji: Arlef in Občina Tržič za 
Furlanijo Julijsko krajino, Slo
venska gospodarska zveza za Ko
roško v Avstriji ter Pokrajina Bel
luno iz Veneta. Arlef, ki prvič so
deluje pri izvedbi tako komplek
snega evropskega projekta, je v 
preteklih tednih nudila bocen- 
ski akademiji politične, terito
rialne, pravno-institucionalne 
in socio-lingvistične podatke o 
občinah videmske pokrajine, v 
katerih živijo Furlani in Sloven
ci. Agencija nudi ta čas svojo po
moč pri zbiranju vprašalnika, ki 
je bil odposlan 135 občinskim 
upravam.

Osamosvojena Slovenija vse bolj nepomirjena

V  teh dneh, ko  se sp o m in ja m o  velike
ga osam osvojitvenega dejanja, hočeš  
n očeš ugotavljam o, da v  S loveniji n i 
prišlo  do prave no tran je  p o m iritve , in  to 

dejstvo upravičeno zaskrblja. Zdi se, k o t  da 
je  p red  dobrim a dvem a desetle tjem a  z u 
nanja nevarnost sicer celovito  povezala vse 
različne slovenske po litičn e  in  živ ljen jske  
izkušnje, vendar to n i bilo dovolj, da bi to 
vrstna en o tn o st obstala. Obrem enjujoča de
diščina druge sve tovne  vojne, ko  se je  na
sprotje m e d  dvem a tem eljn im a  sm erem a  
slovenskega  nazorskega prepričanja s to 
p n jeva lo  p reko  skrajnosti tja do krvavega  
obračunavanja, je  p o  osam osvojitvi km alu  
pokazala zobe  in  jih  pravzaprav kaže še da
nes. N e pride  in  n e  pride do prepo trebne  
pom iritve , čeprav je  bilo m ogoče v  začetku  
upati, da bo demokracija tista, k i bo velike  
notran je  razdalje p re lo m n o  zm anjšala ali 
jih  celo p o p o ln o m a  odpravila. D em okra
cija, k i s svo b o d n im i vo litvam i vzpostavlja  
sk u p n o  om izje , na ka terem  so p r iso tn i 
predstavn iki vseh, k i jim  je n a  ta način zau
pana naloga, da skrb ijo  za in teres vseh  
državljanov in  n e  sam o tistih svojih. Toda 
brem ena preteklosti so bila očitno  prem o č
na, da bi S lovenci začutili n u jo  skupnosti 
vseh svojih  rojakov in  vsi skupaj resnično  
skrbeli za dobrobit vseh n e  glede na sovraž
n o sti in  rane pre jšn jih  obdobij. O sam o
svo jitev  je  bila zgodovinska priložnost, da 
bi v  im e n u  p r ih o d n je  S lovenije  po teg n ili 
črto in  pričeli šteti leta od  uveljavljene sa
m o sto jn o sti naprej. Kadar ko li kateri ko li

narod n e  m ore  p o teg n iti črte, n e  zm o re  ali 
noče pozab iti zamer, za vsako ceno hoče, 
da m u  nasprotna stran plača račun za vse 
prestano gorje, tedaj se spopadi preteklosti 
nadaljujejo. Nadaljujejo se in  se lahko  n ik o 
li n e  končajo, če n e  prevlada skupen  obču
tek, ko  se šele vzpostavi m o žn o s t za izgraje
vanje boljše sedanjosti in  s tem  tudi p r ih o d 
nosti. In tako je  Slovenija p o  več k o t  dvaj
se tih  le tih  sa m o sto jn o sti v  b istvu  na  
slabšem , k o t je  bila v  tistem  enkra tnem  ča
su - spopadanje dveh tem eljn ih  po litičn ih  
izkušen j k lju b  grozeči e ko n o m sk i krizi še 
traja, ena stran k o t  da še vedno  n e  prizna  
druge, razklanost naroda golta vse več ener
gij in  država je  na ta način vse šibkejša in  
vse bolj obrnjena sama vase in  s tem  brez ši
rokega pogleda. To pa p o m e n i m ržn jo  in  
sovraštvo  zno tra j istega naroda, kar je  
najhujše m o žn o  sovraštvo, o d  vseh najbolj 
slepo  in  p red vsem  na jbo lj un ičeva lno  in  
m aščevalno. In v  im en u  tega sp lošno  zna 
nega prepoznanja  bi bilo še kako koristno  
in  seveda naravnost nu jno , da bi se S love
nija odm aknila  o d  te na jhu jše  nevarnosti 
ozirom a ukinila neizrečeno  prepričanje, da 
naj bi obstajali dve večno nepom irljiv i Slo
veniji in  bi im eli Slovenci še naprej dve zgo
dovini: tisto, v  kateri se prepoznava ena, in  
drugo, v  kateri se prepoznava druga stran. V  
resnici pa je  narodova in  s tem  slovenska  
zgodovina ena sama, sicer kruta, a skupna: 
d okler n e  b o m o  tega sprejeli, bo naša 
p rih o d n o st podobna  tragični preteklosti.

Janez Povše

njegovem menju se sedaj obnaša
mo, kot da velikih slovenskih 
zgodb ni več. "A to ne drži. Velika 
zgodba je vsekakor ohranjanje slo

venske države. Lju
bosumno čuvanje 
njene neodvisnosti. 
Vsak je poklican k 
njenemu uresniče
vanju. Noben poli
tičen pol ni dovolj 
močan, da bi jo 
lahko uresničil 
sam". To je bilo ja
sno že na začetku: 
nihče ni bil dovolj 
močan, da bi lahko 
sam vzpostavil slo
vensko državo. "Če 
hočemo ohraniti 
slovensko državnost, 
ni dovolj ena sama 
politična opcija. Ko 
bo to vstopilo v zave
st ljudi, bomo vsi 
zahtevali dialog, 
spoštovanje in bo
mo tudi politike pri
silili k skupnemu na
stopu".

S 1. strani

Ob Dnevu...

Upati gre, da se bo 
razvil pozitiven 
trend tudi v naši 
nadvse politično polarizira

ni in idelološko še vedno 
razdvojeni matični domo
vini. Dejstvo je, da se je 
občutek zgodovinskega 
podviga izpred dvaindvaj
setih let v marsičem razvo
denel. Kot je v nedavnem 
intervjuju za Poglede, si 
dejal filozof Edi Kovač, je 
današnji čas "trenutek ne
zaupanja, nedialoškosti, pa 
tudi odsotnosti velikih idej, 
velikih idealov. Slovenci 
smo se ponovno začeli pre
zirati takoj, ko so bile naše 
zadnje velike zgodbe 
končane. Ustanovitev drža
ve, vstop v Evropsko sku
pnost in druge pomembne 
mednarodne institucije ... 
Takrat smo bili skupaj". Po
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P O G O V O R Chiara Bertolini

Kraj, kjer ljudje brezplačno najdejo 
mnogo več kot samo hranom

Ljubezen je očitno res ust
varjalna sila! Neverjetno 
je, kaj vse je možno nare
diti iz čiste ljubezni do bližnje

ga, še zlasti do tistega, ki je v hu
dih težavah. Te misli so mi roji
le po glavi, ko sem nedavno 
obiskal enega izm ed najbolj 
uspešnih projektov goriške Ka
ritas, t. i. emporij solidarnosti v 
ul. Faiti v Gorici. O njegovem 
nastanku, delovanju, številnih 
težavah in  še več zadoščenjih je 
za naše bralce veliko zanimive
ga povedala njegova upravitelji
ca Chiara Bertolini, ki se ji isk
reno zahvaljujemo za razpo
ložljivost in  prijaznost.

Emporij deluje že dve leti.
Kakšne vtise imate, ko pogle
date na prehojeno pot?

Vtisi so brez dvoma pozitivni. 
V tem okolju, ki je zelo poseb
n o  in  vsekakor živahno, se 
srečujejo ljudje  v stiski in  pa 
prostovoljci. Prvi prihajajo na 
začetku v  zadregi in morda tu
di v  strahu; m i skušamo z  vsemi 
vzpostaviti sprejemajoče in  
družinsko vzdušje, tako da 
počasi postanem o dobri znan
ci, tudi prijatelji, saj se srečuje
m o  dokaj redno. Nekateri nas 
na začetku res gledajo “po stra
ni", s časom se bolje spoznamo, 
pa tudi oni navezujejo stike 
m ed sabo in si pomagajo. Ko
likor m oremo, jih skušamo tu
di "vzgajati" in usmerjati k  
sm otrnem u nakupovanju. 
Vsakdo im a na razpolago do
ločeno število točk, na neki 
način upravlja določeno vred
nost: z  n jo  vzame to, kar potre
buje. Im am o proizvode, za ka
tere velja omejena m ožnost 
nakupa, da bi si kdo  n e  delal 
prevelikih zalog in bi m i ostali 
brez izdelkov. Marsikdo res teži 
p o  tem, da bi im el doma večje 
zaloge, m i pa si tega ne  m ore
m o  privoščiti. Na čim boljši 
način m oram o razdeliti, kar 
imamo, in se truditi, da prejme 
vsakdo to, karpotrubuje. Naku
pe  "usmerjamo" tudi tako, da 
ljudi vabimo, naj raje pridejo 
večkra t iska t hran o. Pol eg tega, 
kar je najnujnejše in  z  dolgim  
rokom trajanja, ko t npr. teste
nine, riž, olje ipd., im am o pa 
tudi m o žn o st nakupa sveže 
hrane. Različni m arketi nam  
darujejo izdelke, ki so tik pred  
zapadlostjo roka trajanja in jih  
je treba čim prej porabiti. In 
prav tu lahko ljudje nakupujejo 
na posebno ugoden način, saj 
imajo tisti izdelki n ižjo  ceno, 
veljajo m anj točk; kdor pride  
pogosteje, lahko odnese do
m o v  veliko hrane. Nekateri pra
vijo, da nimajo časa, p o  m ojem  
pa je zraven morda malce leno
be, saj se čas lahko vedno naj
de, če kdo to res potrebuje.
Kar se tiče prostovoljcev in so
delavcev, se tu pletejo vezi s šte
vilnim i osebami, ki so nam  na 
razpolago in nam  pomagajo. V 
glavnem se vrstijo, prihajajo ob 
različnih dnevih v  tednu. Med 
tem i so nekateri starejši, pa tu
di mlajši, kar nas posebno ve
seli. Mladi nam  npr. veliko p o 
magajo ob le tn i nabirki. V 
zadnjo nabiralno akcijo je bilo 
vključenih približno 100 oseb 
ve n e m  samem dnevu!

Kdo so ti sodelavci?

Med temi so upokojenci iz raz
ličnih goriških župnij, pom a
gali so nam  italijanski in slo
venski skavti, podpirajo pa nas 
še Civilna zaščita, društvo La 
Misericordia, skupina Comu- 
nione e Liberazione, skupina  
Frančiškovega svetnega reda... 
Vprašali sm o mnoge, ker je bi
lo dela res veliko.
"Svet" zase so darovalci: m ed  
tem i so podjetja, ki nas že poz
najo; če imajo kakšne pre
sežke, nas kličejo ali pa nam  
jih  prinesejo kar sami. To de
lajo tudi nekateri zasebniki in 
to je zelo lepo! Naš sosed v  ul. 
Faiti je npr. im el v  vrtu solato 
v izobilju, pa nam  je prinesel 
več zabojčkov. Mlajša gospa 
nam  je rekla, da bi rada redno  
kaj darovala za naš emporij; 
sprašuje nas, kaj potrebujemo, 
pa nam  prinese tudi do 50 kg  
sladkorja in moke. Tudi pri na
birkah sm o z  veseljem videli, 
da je bilo pripravljeno pom a
gati res veliko trgovin. Spraše
vali sm o to, kar sm o najbolj 
potrebovali, npr. olje, moko, 
sladkor, tunino ipd. Lepo je bi
lo, da se kljub krizi prav nihče  
n i odtegnil pomoči. Vsakdo da, 
kolikor more, morda tudi m a
lo. Toda ljudi je  bilo toliko, da 
sm o v  dveh dneh nabrali 90 
kvintalov blaga.
Posebno p o m em b n o  je nabi
ranje sveže hrane, in to predv
sem poleti; v  tem času zberemo 
tudi tono sveže hrane na teden! 
In vse to gre takoj naprej. Dve 
km etiji nam  darujeta na kvinta- 
le svežega sadja in zelenjave, ki 
predstavljajo presežek ali pa n i
so prve kakovosti.
V letu dejavnosti sm o "prodali" 
blaga za približno štiristo tisoč 
evrov, sami pa sm o ga kupili za 
dvanajst tisoč, toliko, kolikor  
nam  je darovala občinska upra
va. Tudi kruh prejemamo v  dar, 
to je kruh z  dneva prej.

Koliko vas je na sedežu v ul.
Faiti in  kako ste organizira
ni?

Tu sva s polovičnim  urnikom  
jaz in  kolegica Cinzia. Za 
stranke sm o odprti štiri dni na 
teden po  po l dneva; dela, ki ga 
opravljamo tudi v  drugih dneh, 
pa je seveda več. Im am o prosto
voljne sodelavce, ki se vrstijo in 
nam  pomagajo; dva sta vedno  
na razpolago.

Kakšne umike imate? 
Emporij je odprt ob torkih in  
petkih popoldne m ed 16. in 19. 
uro, ob sredah in  sobotah pa 
m ed 9.30 in 12.30. Ob torkih 
in pe tk ih  zjutraj dobivam o  
sveže blago, ki ga nato čim prej 
delimo.

Komu se je sploh porodila
zamisel za ta emporij?

Idejo je im el g. Paolo Zuttion, 
ravnatelj goriške Karitas. On je 
nam reč pred nekaj leti videl 
emporij v  Rimu, nato je izvedel, 
da je še eden v  Pratu. V tistem  
času je na Goriškem im el teža
ve z  župnijskim i Karitas, ki niso

več zm ogle biti sprejem ni in 
posvetovalni centri ter hkrati 
centri za konkretno p o m o č  lju
dem v  stiski. Zato je rekel, da bi 
lahko p o  zgledu Rima in Prata 
postavili na noge eno samo sre
dišče, kjer bi delili blago p o 
trebnim. To sm o sicer naredili 
na drugačen način, ki pa je ze
lo primeren, saj im ajo ljudje 
občutek, da res nakupujejo in 
izbirajo to, kar hočejo. Na tak 
način imajo v  sprejemnih sre
diščih več časa poslušati ljudi 
in jim  stati ob strani na dru
gačen način.
Mi sm o povezani z  raznim i 
takimi središči, ko t so škofijska 
in župnijske Karitas, Vincen- 
cijeva konferenca, Vincencije- 
vi prostovoljci, Rdeči križ, sku
pnost Arcobaleno in občinska 
socialna služba. K vsem tem  
lahko gredo posam ezniki ali 
družine v  stiski; tam jim  pom a
gajo izpolniti papirje, s kateri
m i ugotovijo n jihovo  realno 
stanje. Kdor ima pravico preje
ti izkaznico, jo  nato dobi. Do
deli se m u  določeno število  
točk, to pa je še najbolj odvisno 
od števila družinskih članov. 
Izkaznica je osebna, veljavna je 
tri mesece, po  potrebi se seveda 
lahko obnovi. Sprejemna sre
dišča ohranjajo stik z  ljudmi; ko  
se ti vračajo, da bi obnovili 
izkaznico, se lahko v  pogovoru  
preveri, kako je z  njim i, ali se 
da - predvsem mlajšim in druži
nam  - pomagati, da bi bolje ži
veli.

Koliko ljudi spremljate na
tak način?

Do zdaj je bilo izdanih okrog  
630 izkaznic, to pom eni, da 
povprečno skrbim o za okrog  
dva tisoč oseb. Dejavnih je pri
bližno 400-450 lastnikov izkaz
nic; nekateri je k  sreči ne potre
bujejo več, drugi nim ajo več  
pravice do nje ali pa so se izse

lili.
V začetku je bila m ed  našim i 
gosti večina tujcev, saj so to bi
li glavni "uporabniki"sprejem
n ih  središč, k i so jih nato  
pošiljala k  nam. Do nedavnega 
je bila približno polovica tuj
cev, druga polovica pa italijan
skih državljanov. Pred nekaj 
meseci pa so Italijani prehiteli 
tujce... Temu sistemu nakupo
vanja se približuje vedno več 
naših družin, saj je vedno več  
ljudi v  stiski. Predvsem gre tu 
za primere ljudi, ki so izgubili 
službo. Vedno več je brezposel
nih, takih, ki so naenkrat osta
li na cesti. Upamo, da to ne bo 
trajalo... Včasih se zgodi, da 
kakšen uporabnik slabo reagi
ra; morda ima težave, zato stre
sa jezo in slabo voljo na nas. Tu 
nism o nikdar sami, vedno sva 
vsaj dva. Ponavadi obiskuje em 
porij tudi veliko otrok, ki 
prihajajo nakupovat z  mamica
mi. Vzdušje je res živahno! 
Prvi emporij je v  Rim u nastal 
prav z  nam enom , da bi pom a
gal v  prvi vrsti družinam, 
takim, katerih prihodki ne za
doščajo za preživetje. So ljudje, 
ki imajo službo, a to še n i do
volj za žive stroške družine. 
Vsak em porij v  Italiji je sicer 
drugačen, vsak se prilagaja 
okolju, v  katerem deluje.
Na om izju o revščini na Go
riškem, kjer so se pred dvema 
letoma zbrali zastopniki različ
n ih  m estnih ustanov, so takoj 
podprli naš projekt in ga še na
prej spodbujajo. Zm enjeni 
smo, da k  nam  prihajajo ne le 
družine, pač pa vsi, ki kaj potre
bujejo, tudi upokojenci v  stiski. 

So med vašimi uporabniki 
tudi družine z več otroki?

Ja, čeprav je številčnih družin 
več m ed  tujci. K nam  prihajajo 
tudi posamezniki, ljudje, ki so 
ostali sami, potem  ko so se loči

li. Tudi to je nova oblika 
revščine.

So to Goričani?
Ja. Teh, ki prihajajo od zunaj, 
je zelo malo.

Vaš emporij je torej eden iz
med prvih v  Italiji?

Ko sm oga odprli, nas je bilo v  
Italiji menda p e t ali šest. V Se
verni Italiji sm o bili prvi. 
Zadnje čase se ta pojav m oč
no  širi in takih em porijev je 
vedno več. V Rimu so ustano
vili koordinacijo takih 
izkušenj, kjer se občasno 
srečujemo in soočamo. Trst je 
odprl pred tremi meseci, pred  
Vidm om  bo ta korak morda  
prej naredil Pordenon; nekaj 
se giblje tudi v  Tržiču, kjer si 
občinska uprava prizadeva, da 
bi prišlo do takega objekta. 
Goriški emporij so ustanovili 
škofijska Karitas, goriška obči
na, provinca in Fundacija Go
riške hranilnice. Vas ti še ved
no podpirajo?
To so začetni ustanovitelji in  
pobudniki. Z  n jim i sm o pod 
pisali že tretji protokol o na
membnosti. Letos se je ko t po 

budnik pridružil še Rdeči križ, 
ki je sicer že sodeloval; z  njim  
im am o poseben dogovor: 
vsakih nekaj m esecev deli 
našim strankam higienske iz
delke za osebno nego in 
čiščenje prostorov.

Kaj pa je društvo La Gine- 
stra?

La Ginestra je združenje družin, 
ki je dejansko nastalo skupaj z  
emporijem. To je v  bistvu usta
nova, ki ga upravlja; eden iz
m ed  njenih ciljev je tudi priva
biti k  sodelovanju družine in  
uresničevati še druge načrte. 
Letos je  npr. nastal projekt 
Nonsolodoposcuola za otroke 
nekaterih župnij; osnovnošol
ci in srednješolci so nekaj dni v  
tednu lahko zastonj obiskovali 
popoldanski pouk, ki so ga vz- 
drževali prostovoljci, m ed  nji
m i nekdanji šolniki, pa tudi 
študentje. Na razpolago sta bili 
tudi gledališka in  fotografska 
delavnica.

Kdo so glavni dobavitelji bla
ga?

Glavni donator in  dobavitelj je 
gotovo fundacija Banco ali- 
mentare, ki daje od tega, kar sa
ma nabere, pa tudi od ustanove 
Gea; ta deli hrano, ki n i na
menjena trgovinam, je pa pod  
evropskim nadzorom. Ta evro
pski projekt pa se s tem letom  
končuje, kar bo predstavljalo 
tudi za nas veliko težavo. Po 
vsej celini je nam reč doslej de
lila osnovne izdelke, k o t npr. 
pašto, riž, m leko, piškote, olje, 
izdelke za dojenčke, konzerve  
itd. To so zelo p o m em b n i iz
delki, alternativnih dobavi
teljev n im am o. Ko bodo pre
nehali deliti to blago, bo res 
problem, kje ga najti. Glede te
ga sm o v  veliki negotovosti. 
Enkrat letno - ponavadi spom 
ladi - nam  uspe organizirati

našo veliko nabirko, seveda - v  
času - čim  bolj oddaljeno od 
splošne nabirke, ki jo organizi
ra Banco alimentare. Občasno 
zbirajo blago za nas tudi posa
m ezne župnije; te nabirke so 
"usmerjene", saj jim  m i spo
ročimo, kaj potrebujem o. 
Nekatere župnije to delajo vpo- 
stu in adventu.
Med darovalci so nato še razna 
podjetja in zasebniki. "Zgodo
vinski" darovalec svežih pri
delkov je Ipercoop; Coop Nor- 
dest je najprej darovala skupno
sti Arcobaleno prek projekta  
"Grdi, a dobri". Arcobaleno, ki 
je podprl naš emporij, je to bla
go "obrnil" nam. Tudi Iper 
Sim ply iz Tržiča, ki je del velike 
trgovske verige, nam  daruje 
sveže pridelke, in to po  dogo
voru z  emporiji iz Rima. Euro- 
spar iz  Ločnika nam  daruje 
prek fundacije Banco alimenta
re.
Kot sem že povedala, prejema
m o  veliko pomoči, ob tem  pa 
se m očno trudimo, da bi imeli 
čim m anj stroškov. Na to sm o  
zelo pozorni. Glavni stroški so 
gorivo za furgon (ki nam  ga je 
podaril Rotary club), elektrika 
za hladilnike in res malo dru
gega. Vse sm o zreducirali na 
m in im um . Omare in drugo 
pohištvo so seveda stari in nato 
obnovljeni. Za ureditev prosto
rov sm o porabili zelo malo in  
tudi s tem sm o zadovoljni. 

Zraven vašega emporija so 
tudi prostori, kjer delijo 
obleke in zdravila...

To središče, ki ga upravlja Kari
tas, je nastalo pred emporijem. 
Delijo oblačila in, v  zadnjih le
tih, im ajo na razpolago tudi 
nekaj zdravnikov-prostovolj- 
cev.

Izhajaš iz znanega družinske
ga podjetja, ki je več desetle
tij uspešno vodilo veliko tr
govino jestvin na Goriškem. 
To izkušnjo si "unovčila" v 
povsem drugačnem objektu 
in okolju. Na neki način - za
te osebno - pa je morda le šlo 
za korak naprej...

Zelo sem srečna, da sem lahko  
dala na razpolago svojo 
izkušnjo. Krasno je bilo 
srečanje z  g. Paolom. On je 
im el v  glavi projekt, n i pa im el 
prim erne osebe, da bi ga 
udejanjil. Jaz sem želela nekaj 
narediti, n isem  pa vedela, kaj 
bi. In sva se srečala... To je pot, 
ki jo sedaj zame vodi Gospod. V 
tisočih stvareh vsak dan vidi
mo, kako nas stalno spremlja in 
nam  pomaga.
Zame je bilo lepo popolnom a  
zamenjati okolje. Prešla sem od  
mrzlega sveta trgovine, interesa 
in zaslužka do povsem  drugač
nega sveta: tu denar ne kroži in 
to je čudovito! Im am o opraviti 
s prostovoljci, ki tu brezplačno 
pomagajo, in  z  ljudm i v  stiski, s 
katerimi sicer ni vedno lahko; 
tako življenje pa te bogati. 
Velikokrat postajamo posveto
valno središče tudi mi: m nogo  
oseb potrebuje predvsem neko
ga, ki bi jih poslušal, ko  pripo
vedujejo svoje nemogoče zgod
be. Včasih se ti res stisne srce... 
To, kar nam zaupajo, je  za nas 
posebno dragoceno.

Danijel Devetak
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MifmiMiiimHMii Pogovor z goriškim misijonarjem g. Michelejem Stevanatom

"Do sprave in kolikor toliko 
normalnega življenja je še dolga pot!"

T l in a n č n a  sredstva iz 
l-H sklada 8 tisočink? Le- 

_L ta 2002 so ta sredstva 
preprečila hum anitarno kata
strofo na Slonokoščeni obali"! 
Tako nam  je brez nepotrebnih 
ovinkov povedal g. Michele Ste- 
vanato, ko smo ga poklicali po 
telefonu in mu povedali razlog 
za ta pogovor. G. Michele Steva- 
nato je duhovnik Fidei Donum 
goriške Cerkve, že več kot 30 let 
misijonar na Slo
nokoščeni obali, 
najprej je službo
val v kraju 
Bouake', nekaj 
več kot 3 leta pa 
vodi krščansko 
skupnost v na
stajanju v pred
mestju mesta 
Belleville. Prisot
nost goriške
Cerkve v tej 
afriški državi
traja že 40 let, v 
mestu M orofe’ 
pa deluje sedaj 
tudi g. Flavio Za- 
netti.
Čeprav je bilo v 
tej afriški državi 
veliko političnih 
kriz in tudi 
državljanska voj
na, misijon, ki ga 
vodi g. Michele, 
počasi raste; to
da, kot sam pravi, "težave so ve
likanske in delo je neznansko", 
toda tam v državi, ki se skuša po
staviti na noge, g. Michele za
trjuje, da se še lahko najde "re
snična Afrika: ne toliko v revšči
ni ali pa v načinu življenja, za ka
terega nekateri mislijo, da je zao
stalo, ampak tisto, ki temelji na 
solidarnosti. In to mi je všeč, me 
bogati in me tudi vzpodbuja, da 
delam naprej".

Kako se uporabljajo denarna 
sredstva iz sklada 8 tisočink? 
In kako tista sredstva, ki 
prihajajo z Inštituta za vzdrže
vanje duhovnikov?

Na samem začetku vojne leta 
2002 so prav sredstva iz sklada 8 
tisočink preprečila humanitarno 
katastrofo v Bouake'ju. Šlo je za 
točno določene pomoči, ki so bi
le zelo hitre: kdor je živel tisti hu
di čas (velika večina ni bila kri
stjanov), ne prenaša, da se govo
ri slabo o katoliški Cerkvi, in še 
danes se veliko ljudi, ki niso kri
stjani, obrača na pom oč k  nam, 
saj vedo, da bodo pri nas našli 
pom oč in dobro besedo. Če se le 
da, pomagamo. Denar iz sklada 8 
tisočink je šel tudi za financi
ranje izjem no pom em bnih  
projektov, ki so jih izvedle sestre 
Božje Previdnosti. Inštitut za vz
drževanje duhovnikov m i daje 
tudi določeno vsoto, ki ni velika, 
a je zelo dragocena, ker m i om o
goča, da imam tisti m inimum, ki 
je v  Italiji, ko se vrnem, potre
ben, da živim  dostojno in da 
lahko tudi sam pomagam v ma
lem.

G. Michele, nam lahko pove
ste, kakšno je stanje danes v 
Bouake’ju?

Kar se tiče družbenopolitičnega 
stanja, lahko povem, da sedaj po
teka proces sprave, ki pa napre
duje izjemno počasi. Ustanovlje
na je bila komisija za dialog, re
snico in spravo po krizi po ne
davnih volitvah, a dela je nez
nansko veliko! Podporniki nek
danjega predsednika Laurenta 
Ggagboja se čutijo oškodovane 
in trdijo, da se z  njim i grdo dela, 
govorijo, da samo nje zapirajo in 
pošiljajo na sodne procese, med
tem ko se podpornikov sedanje
ga predsednika Alassaneja Quat-

taraja nihče ne dotika; so pa tudi 
drugi, ki pravijo, da gre pravica 
svojo po t in da bodo obsojeni vsi 
krivci. Res je, da skuša pravica 
dobro delati, a je tudi res, da se 
predvsem obsojajo (resnični ali 
domnevni) krivci velike krize iz 
leta 2010 in da tudi za zdaj žrtve 
upora iz leta 2002 niso prejele 
nobene odškodnine. Tako lahko 
razumemo občutja nelagodja, je
ze in sovraštva, ki so še kako pri

sotna v srcih prebivalcev Slo
nokoščene obale. Zares si lahko 
samo želimo, da bi državna pra
vica obsodila vse storilce zloči
nov, ne glede na to, kdo jih je 
zakrivil.
Na gospodarskem področju gre
do stvari v dobrem in slabem na
prej. Ekonomski indikatorji ne 
govorijo več o rdečih številkah 
in tuji vlagatelji ter ekonomski 
operaterji gledajo na Slo
nokoščeno obalo z zaupanjem. 
Veliko se je tudi postorilo glede 
reform na gospodarskem po
dročju, a dejstvo je, da za zdaj 
prebivalci tega ne občutijo v  
vsakdanjem življenju: cene jest
vin dosegajo zvezde, cene vode 
in električne energije se višajo, 
velika večina študiranih ljudi je 
brez službe. Kriminalne združbe 
in korupcija so se spet nevarno 
pojavile v družbi in onem o
gočajo napore sedanje vlade. Kar 
se tiče varnosti, lahko povem, da 
sedanja vlada počasi prevzema 
kontrolo nad družbo, a vendar je 
pojav banditizma še kako velik. 

Po velikem kaosu z volitvami 
torej danes lahko kaj več po
veste o življenju preprostih 
ljudi in vaših župljanih?

Tako prebivalci kot moji župlja- 
ni so preživeli različna krizna ob
dobja, ki so prizadela Slo
nokoščeno obalo. Veliko ljudi je 
izgubilo svoje drage, imovino, 
ali pa so preživeli dramatična ob
dobja, po  katerih jim  ni nihče 
psihološko pomagal. Nekateri so 
še danes prizadeti zaradi tatvin, 
izdaj, zaradi lažnih ovadb. Zopet 
drugi so tu, ki niso mogli poko
pati brata, prijatelja ali pa 
bližnjega, ki so ga umorili ali pa 
se je za njim izgubila vsaka sled. 
Zopet drugi so tu, ki še vedno so
vražijo in se ne morejo izviti iz 
tega sovraštva, ki še danes oz
načuje tako različne etnične in 
druge skupnosti. Jasno je, da vse 
to ovira zavedanje skupnosti, 
edinosti. Uboštvo, v katerem so 
nekateri, jih dela mrzle in od
daljene, ko se v cerkvi ali pa v 
kaki drugi skupnosti govori o de
narju. Vedite, da si mora vsakdo, 
ki ima pri nas zaposlitev, pa naj 
gre za državno služo ali za poklic, 
z  zasluženim denarjem naložiti

na pleča poleg svoje družine tu
di t. i. "razširjeno družino". 

Kako potekajo dela v Bellevil- 
leju? Povejte nam nekaj več o 
vaši nastajajoči skupnosti, o 
cerkvi, ki ste jo pravkar dogra
dili, in o drugih dejavnostih v 
vaši župniji.

Dela v novi cerkvi, ki sm o jo 
začeli graditi leta 1992, ko so žu- 
pljani sami darovali prispevke 
zanjo, napredujejo, a žal zelo

počasi. V to skupnost sem prišel 
pred 7 leti, a sem dobil cerkev 
brez vrat, oken in neometano, 
čeprav je bila pokrita. VBellevil- 
leju sem ostal 9 mesecev, potem  
sem šel v Djebonoua; preden 
sem odšel, sem s pomočjo sred
stev iz Gorice zgradil začasno 
zakristijo za oltarjem, toda, ko  
sem se vrnil 3 leta kasneje, sem 
našel vse tako, ko t sem pustil. 
Tako smo začeli delo, mesečne 
nabirke, tudi ško f iz Bouake 'ja 
nam je pomagal. Iz Gorice smo 
dobili klopi za vso cerkev in tudi 
železne mreže za okna, kasneje 
smo vgradili še velika vrata in ro
zete iz cementa nad okna, župlja- 
ni so dali steklo in so nam poma
gali prebeliti cerkev pred samo 
posvetitvijo. Danes vodimo litur
gijo z veliko večjim veseljem v 
lepši cerkvi, ki ima tudi velik ne
premičen oltar. Jasno je, da je še 
veliko dela, preden jo bomo  
dokončali, čakajo nas še iz
gradnja zakristije, električna na
peljava, poslikave, namestitev  
ploščic... To so najbolj pom em b
na dela in upam, da bomo sčaso
ma z Božjo pom očjo cerkev 
lahko končali. Najbolj pom em b
no pa je, da se lahko v  cerkvi 
srečujemo ob bogoslužjih.
Kar se tiče župnije same in dejav
nosti v njej: obsega četrt Bellevil- 
leja, 100 tisoč prebivalcev, veči
na je muslimanov. Pozitivno dej
stvo je, da je veliko mladih: ve
liko je srednjih šol, ki imajo po 6 
tisoč študentov, veliko je osnov
nih šol z desetinami tisočev šo
larjev, če sem ne prištejemo vseh 
tistih nesrečnih otrok in mladih, 
ki nimajo možnosti, da bi spoz
nali kulturo. V župniji spreje
mam veliko oseb različnih staro
sti: stare, mlade, otroke. Seveda 
imamo tudi župnijski svet, ki je 
sestavljen iz različni komisij, a v 
tako veliki stvarnosti, kot je naša, 
nam primanjkujejo strukture, 
kot so dvorane za katehezo ali za 
srečevanja. Katekizem učimo ob 
nedeljah po maši za starejše lju
di jezika baoule', ob sredah ima
m o verouk za otroke, ob sobotah 
za mlade in starejše osebe fran
coskega jezika, jezika senoufo in 
abron. Imamo sedem dvoran, 
veroučnih skupin je veliko več

in tako smo primorani iskati pro
stor v senci pod kakim drevesom 
ali blizu kakega zida.
Starejšim osebam ponujam o  
Zvezo krščanskih družin, Zvezo 
žena katoliške Cerkve, Marijine 
družbe, Klub prijateljev svetega 
zakramenta, Službo sprejemanja 
in reda, Družbo svetega Jožefa, ki 
je namenjena moškim, navedel 
bi še zborovsko delovanje, prav 
vsi pa sodelujejo pri ekonom 

skem, material
nem in člo
veškem delu v  
župniji po  
svojih zm ožno
stih.
Za mlade ima
m o več gibanj 
in združenj, Ko
misijo za mlade, 
zvezo Študent
ska mladina, tu 
so še skavti, 
mladinski pev
ski zbor, Komi
sija za duhovne 
poklice, uk
varjamo se tudi 
s strežniki in z 
mladimi dekle
ti, ki plešejo in 
so zadolžene za 
karitativno na
biranje sred
stev.
V naši župniji 
smo začeli tudi 

gradnjo župnijske stavbe. 
Duhovniki, ki so službovali pred 
menoj, so že zaprosili za sredstva 
ustanovo Misijonska papeška de
la, ki se je pritrdilno odzvala, in 
s prejetim zneskom smo 
dokončali polovico gradbenih 
del. Sedaj so dela ustavljena. Po
novno smo zaprosili za pom oč  
in čakamo na odgovor. Neki 
prijazen zdravnik nam je dovo
lil, da smo se naselili v stavbi 
m ed vojno izropane klinike in 
da jo rabimo ko t župnišče.

Vaša župnija pa ni omejena 
samo na mesto?

Točno tako, tu je še 24 vasi, ki so 
tudi potrebne dušnega pastirst
va. Žal moram povedati, da so bi
le zaradi pomanjkanja učiteljev 
verouka in duhovnikov zane
marjene vasi. Ko sem prišel pred 
tremi leti, sem ugotovil, da je v 
šest vasi šel duhovnik samo enk
rat ali dvakratna leto; sedaj ho
dim tja vsaj enkratna mesec. Za 
vse te vasi im am o sedem uči
teljev verouka, a samo dva od teh 
imata resnično formacijo. Odkar 
sem prišel, imamo tudi posebne 
tečaje za veroučitelje, in to enk
rat na mesec, a na nesrečo sem 
lansko leto lahko krstil samo dva 
na sto katehumenov. S svojim  
pomočnikom sem se dogovoril, 
da bomo veliko večjo pozornost 
namenili vasem, najprej mora
m o seveda obiskati vse vasi žu
pnije. V nekaterih vaseh ni no
bene krščanske prisotnosti, v 
drugih živijo sicer ljudje, ki zase 
trdijo, da so kristjani, a niso do
bili nobene krščanske vzgoje in 
ni nihče od njih niti krščen. Z 
novo evangelizacijo v teh vaseh 
upamo v  sadove. Pravvteh dneh 
opravljam krste v teh podežel
skih vaseh. Žal se ne morem še 
veseliti, saj še trinajst vasi čaka 
na duhovnika ali veroučitelja. 
Prihodnje leto bomo te vasi raz
delili na tri pastoralne enote, v  
katere bodo hodili veroučitelji, 
ki bodo poučevali več prebival
cev iz več vasi skupaj, prav tako 
bo z  nedeljsko mašo in s katehu- 
menatom. Vse to v pričakovanju, 
da bomo nekega dne imeli več 
kristjanov in več veroučiteljev. 

pripravila Selina Trevisan 
prev. JUP

Kratke
Škofijska karitas Koper /  Akcija Otroci 
nas potrebujejo
Karitas po Sloveniji vabi vse ljudi dobre volje k solidarnosti in 
pomoči otrokom iz socialno ogroženih družin. Akcija nosi naslov 
Otroci nas  potrebujejo, v Škofijski karitas Koper že več let 
dodajajo
podnaslov: Da bo 
korak v šolo vesel.
V lanskem letu je  
p o m o č  K ar i ta s  v 
S lovenij i  p re je lo  
v eč  ko t 1 0 . 0 0 0  
š o la r j e v ,  na  
Primorskem je  bilo 
te  pomoči deležnih 
2 . 2 1 2  š o la r j e v .
Letos potrebe niso 
nič manjše.
Pri Škofijski karitas 
K o p er  s o  že 
n a b a v i l i  in
sodelavcem 
Karitas na terenu 
razdelil i  1 2 . 0 0 0  
zv e zk o v  in za
2 2 . 0 0 0  ev rov  
b o nov .  D eli tev  
pom oči p o te k a  v 
Centrih karitas po vsej Primorski. Poleg tega se  končuje akcija 
Pokloni zvezek po osnovnih šolah in vrtcih, kjer otroci izražajo 
solidarnost z vrstniki tako, da jim napišejo dobro misel in 
podarijo zvezek. Tudi dekanijske in župnijske Karitas bodo na 
svojem območju sk u ša le  zbrati d o d a tn a  s reds tva ,  vse  z 
namenom, da bo jeseni 'korak šolarjev v šolo bolj vesel’. 
Poleg pomoči s  šolskimi po trebšč inam i pom aga  Karitas 
družinam tudi s  hrano, letos so na Primorskem že razdelili 
preko 150  ton hrane, prav v teh dneh so iz intervencijskih 
zalog hrane EU prejeli 4 1 .000  litrov mleka. V poletnih mesecih 
bodo za družine in otroke letovanja in tabori v Portorožu in Soči.
V te m  t e d n u  b o d o  z z g ib a n k o  Otroci n a s  p o t r e b u je jo  
nagovorjeni tudi bralci Primorskih novic s  prošnjo, da  po 
priloženi položnici nakažejo svoj dar. Več o sami akciji in zgodbe 
družin s  šoloobveznimi otroki, ki potrebujejo našo pomoč, si 
lahko p rebere te  na spletni strani Slovenske karitas www. 
karitas. si.

Višarski dnevi mladih
Rafaelova družba vabi m lade  iz domovine, zam ejs tva  in 
izseljenstva na višarske dneve, ki bodo potekali od Četrtka, 1., 
do nedelje, 4. avgusta 2013.
Program:
-srečan je  z mladimi porabskimi Slovenci
- porabski glasbeno-literarni večer
- izlet in spoznavanje Porabja (Monošter, Gornji Senik itd.)
- s rečan je  z goriškim Slovencem Frančkom Bertolinijem v 
Mariboru
- obisk štajerskih Slovencev (ogled Pavlove hiše v Potrni itd.)
- vzpon na Svete Višarje
- vključitev v romanje treh Slovenij 
-druženje, prepevanje, duhovna obogatitev
Odhod iz Ljubljane bo v četrtek, 1. avgusta, ok. 16. ure s 
skupnim prevozom (avtobus), vračanje v nedeljo proti večeru. 
Prijave in informacije: Rafaelova družba, tel. 0 1 4 3 8  3 0  50  ali 
rafaelova. druzba@siol. net

25. Romanje Treh Slovenij na Svete Višarje 
4. avgusta 2013
Rafaelova družba in Zveza slovenskih izseljenskih duhovnikov 
prireja vsakoletno romanje Treh Slovenij na Svete Višarje, in 
sicer 4. avgusta 2013. Romanje sofinancira Urad Vlade RS za 
Slovence v zamejstvu in po svetu.

Prvo nedeljo v avgustu so zato Slovenci z vseh vetrov prisrčno 
vabljeni na Svete Višarje, kjer se  bodo že 25. leto zapored 
srečale tri Slovenije: matična, zamejska in izseljenska. 
P e š p o t  s e  bo z a č e la  ob  7 .3 0  na p a rk ir iš č u  ob  koncu  
avtomobilske poti (asfalta). Parkiranje priporočajo ob spodnji 
postaji žičnice. Ob premišljevanju križevega pota se  bodo 
skupaj povzpeli k Višarski Mariji. Za vzpon je  na voljo tudi 
žičnica.
Ob 10 .30  bo predavanje prof. Tomaža Simčiča z naslovom 
“Slovenstvo, krščanstvo, demokracija”: včeraj - d an es  -  jutri. 
Ob 12 .00  bo slovesna sv. maša, ki jo bo skupaj z izseljenskimi 
duhovniki daroval kardinal dr. Franc Rode.
Ob 13 .00  bo na ploščadi za cerkvijo kratek kulturni program. 
Pri kulturnem programu in pri sv. maši bo prepeval Mešani 
pevski zbor iz Sel na Koroškem.

Karitas
P ovabljen i k  solit
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Ameriški Slovenci v Fairfieldu

Proslavili so 100. obletnico 
fare Sv. Križa

Ameriški Slovenci iz zvezne 
države Connecticut so v ne
deljo, 9. junija 2013, v Fairfiel

du svečano proslavili 100. obletnico 
ustanovitve fare Sv. Križa, pred tem

pa so se srečali z namestnico velepo
slanika Slovenije v ZDA Ondino 
Blokar.
Slovesno mašo, h kateri so prišli 
predstavniki ameriških Slovencev iz 
več zveznih držav, kot so New York, 
Massachusetts, Illinois in Kansas, sta 
vodila salezijanec in profesor lju
bljanskega semenišča Bogdan Kolar 
ter duhovnik Alfred Pečarič. Po maši 
so pripravili svečano kosilo.
Pred proslavo so se predstavniki fare 
Sv. Križa in drugih slovenskih orga
nizacij v ZDA sestali z Blokarjevo, ki 
se je osredotočila na predstavitev 
Slovenije kot zanimive države za na
ložbe ameriških podjetij. Na srečanju 
je bil tudi podpredsednik prodaje in 
marketinga podjetja za proizvodnjo 
helikopterjev Sikorsky Robert Kokor- 
da, ki se je posebej zanimal za nave
zavo stikov s slovenskim Pipistrelom. 
Faro Sv. Križa so pred stotimi leti slo

venski priseljenci iz vzhodnega dela 
države, ki je bila takrat del avstro- 
ogrske monarhije, ustanovili sicer v 
sosednjem Bridgeportu. Kot je dejal 
vodja društva Sv. Jožefa, ki deluje 

pod okriljem naj
starejše sloven
ske organizacije v 
ZDA Kranjsko 
slovenske kato
liške jednote 
(KSKJ), Anton 
Malenšek, je bilo 
Slovencem v 
ZDA dovolj av- 
stro-ogrske prev
lade in so si v 
nekdanjem jek
larskem centru 
ZDA Bridgeportu 

postavili lastno cerkev.
Faro je ustanovil duhovnik Michael 
Golob, sledili pa so mu slovaški 
duhovnik Stephen Vitka, Mari
borčan Andrew Farkaš ter Aloysius 
Hribšek. Danes jo vodi duhovnik Al
fred Pečarič. Leta 1972 se je cerkev 
preselila iz Bridgeporta v Fairfield, 
kjer deluje še danes.
Malenšek je še povedal, da fara danes 
šteje okoli 230 ljudi, med katerimi 
jih je večina že druga, tretja in četr
ta generacija potomcev slovenskih 
priseljencev v ZDA.
"Duhovnik Farkaš je po drugi svetov
ni vojni utrdil faro s tem, ko je na 
prireditve povabil vse pripadnike na
rodov nekdanje Jugoslavije in smo 
bili dobra povezava", je dejal Ma
lenšek, ki se je v ZDA priselil leta 
1962. Fara dobro sodeluje tudi s 
KSKJ, ki letos praznuje 119. obletni
co ustanovitve.

Razstava v cerkvici Marije Device v Polju na Bovškem

Skozi umetnost do 
poglobljene duhovnosti

V organizaciji Društva ARS Bovec 
razstavlja v cerkvici Device Marije 
v polju svoje ikone Gregor Otmar 

Rettinger. Doslej je razstavljal v trinajstih 
galerijah in po raznih ustanovah po Slo
veniji in  tudi na Koroškem, kjer se je tu 
di začela njegova pot pisanja ikon. Leta 
1989 se je namreč v Domu Sodalitas v 
Tinjah vpisal na prvi tečaj pisanja ikon v 
tamkajšnji koloniji, ki jo je vodila znana 
prof. Anica 
Vrečar iz Kot- 
mare vasi, ka
tere družina 
je pom em b
no pripom o
gla h  kultur
n i in  izo
braževalni 
dejavnosti 
slovenskih 
rojakov. Svoje 
mojstrstvo si 
je oblikoval 
skozi deset 
zaporednih 
tovrstnih ko
lonij v tem
žarišču slovenske duhovnosti, umetnosti 
in  karitativnosti, ki pom em bno sega v 
m ednarodni prostor Evrope in  izven nje. 
Od leta 1995 je tečaj potekal pod vodst
vom mag. Ljubča Deskoskega in  mag. Sil
ve Božinove, sedaj pa jih ustvarja tudi 
sam, brez mentorjev, v lastnem ateljeju, 
ki ga je poimenoval "kujavnik".
Napisal je čez sto sedemdeset ikon. Od 
leta 1994 razstavlja samostojno. Njegove 
podobe visijo tudi na stenah po Ameriki, 
Italiji, Avstriji, Franciji, Češki, Hrvaški in 
Srbiji.
G. O. Rettinger je rojen v Celju, za stroj
nega tehnika se je izšolal v Ljubljani, v

pokoju pa živi in deluje v Domžalah. Pre
den je postal pisec ikon, ga je umetniška 
ustvarjalnost spremljala skozi vse 
življenje, pri čemer se je preizkušal v raz
n ih  izraznih oblikah. V mladosti je rad 
oblikoval različne podobe iz kovine, po
tem ga je izzivalo olje na platnu, pa lino
rezi in odtiskavanje ter risanje cvetja, bilk, 
rastlinskih listov, raznih elementov iz po
dob, ki jih je videl v naravi. Poseben izziv

£
Ob odprtiu razstave v  Bovcu

je bila zanj kaligrafija, h  kateri se še vrača. 
Ob tem pa si je srce zaželelo še drugih lju
bezni, kot je glasba, in ob kakšni poseb
ni priložnosti sede tudi za klavir... Tako 
že več kot dvajset let igra na lovski rog, saj 
je že 30 let vnet lovec, ljubitelj gozda, hri
bov, gora, kjer se duša naužije tišine, ko 
sedi na preži, opazuje živali, sploh nara
vo okoli sebe, in v tem doživi Božje stvar
stvo ... Marsikaj od tega je v mladosti 
doživljal tudi na Bovškem, kjer je bil v 
planinski enoti pri vojakih in je suknja 
olivne barve izgubila težo in neprilagoje
nost "postavi" takratnega vojaka.

MM

Cerkev je tako kot sv. Janez Krstnik 
poklicana oznanjati Božjo besedo vse do 
mučeništva, je povedal papež Frančišek 
na praznik rojstva Janeza Krstnika. Lika 
Janeza Krstnika ni lahko razumeti, je 
dejal papež med pridigo. Ko pomislimo 
na njegovo življenje, je prerok; človek, ki 
je bil tako velik, a je nato končal kot 
siromak. On sam nam je povedal, kdo je: 
Sem glas, glas v puščavi. A je glas brez 
Besede, kajti Beseda ni on, je nekdo 
drug. In to je skrivnost Janeza Krstnika: 
nikoli se ne polasti Besede. Janez je tisti, 
ki kaže, ki usmerja. Smisel Janezovega 
življenja je to, da kaže na drugega. Papež 
Frančišek je opozoril na zanimivost, daje 
Cerkev za praznik Ja n ez a  Krstnika 
izbrala obdobje, ko so dnevi najdaljši v 
letu, ko je največ svetlobe. In zares je bil 
človek luči, prinašal je luč, a ni bil on 
sam luč, bil je odsev luči. Janez je kot 
luna, je dejal papež, in ko Jezus začne 
pridigati, se Janezova luč začne manjšati 
in pojemati. Bil je glas, a ne Beseda, bil 
je luč, a ni imel lastne luči. "Zdi se, da 
Janez ni bil nič. To je bila Janezova 
poklicanost: ponižati se. Ko motrimo 
življenje tega človeka, tako velikega, tako 
mogočnega -  vsi so namreč mislili, daje  
on Mesija - ,  ko motrimo to življenje, 
kako se  poniža do teme v ječi, motrimo 
veliko s k r iv n o s t”, je  deja l  p ap e ž  
Frančišek in nadaljeval, da ne vemo 
natanko, kakšni so bili zadnji Janezovi 
dnevi. Vemo samo, da so ga ubili, vemo 
o njegovi glavi na pladnju, ki je bila 
poklon plesalke pokvarjeni ženi. Po 
papeževih besedah večje ponižanje ni 
mogoče in tako je končal Janez Krstnik. 
Frančišek je nadaljeval, da je Janezova 
skrivnost v tem, da si ni nikoli lastil 
resnice: “Ni hotel biti ideolog. Bil je 
človek, ki je zanikal samega sebe, da bi 
na vrh prišla Beseda. In mi kot Cerkev 
lahko danes prosimo za milost, da ne bi 
postali ideologizirana Cerkev”.

Nihče

INSIEME
Al SACERDO TI
INSIEME
Al PILI DEBOL1
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C E R K E V  SV.  I VANA V G O R I C I ] Praznovanje zavetnika

Slovesnost v čast 
sv. Janezu Krstniku

S C G V  E.  K O M E L

Veselo so v ponedeljek, 24. 
junija 2013, na godovni 
dan sv. Janeza Krstnika, 

pozvanjali zvonovi in vabili v 
cerkev sv. Ivana v Gorici, v kateri 
je sedež Slovenskega pastoralnega 
središča. Kot vsako leto so verni
ki lepo počastili zavetnika Janeza

ne bi bili nikoli brez dela. Te 
pomenljive besede nekdanjega 
nadškofa bi morali resno in 
trezno premisliti.
Slovesno bogoslužje v čast zavet
niku slovenske duhovnije so na 
koru z ubranim petjem in pre
mišljeno izbranimi pesmimi (do

Krstnika, na dan, ko je noč na
jkrajša in ko omamne vonjave 
polnijo večerno ozračje. Lepo 
število ljudi se je udeležilo sv. 
maše, ki je bila letos še posebno 
slovesna, saj jo je v slovenščini 
vodil nekdanji goriški nadškof 
Dino De Antoni, ob somaševan
ju msgr. Cvetka Žbogarja in žup
nega upravitelja Marijana Marke- 
žiča. Msgr. De Antoni je v pridigi, 
ki jo je podal v italijanščini, orisal 
življenjsko zgodbo sv. Janeza Krst
nika in njegovo poslanstvo. Že v 
materinem telesu se je razveselil 
božje bližine, ko je noseča Marija 
prišla na obisk k Elizabeti. Pri 
obujanju življenjske poti velikega 
svetnika je poudaril to, da je sv. 
Janez brez pomišljanja sprejel 
božji klic in sledil poslanstvu, ki 
ga je zaznal v sebi: iti oznanjat 
Jezusov prihod. V današnjem sve
tu, nasičenem z raznimi poklici, 
je dejal msgr. De Antoni, krščan
ska družba potrebuje duhov
nikov, zato bi, predvsem v sloven
ski narodni skupnosti, v kateri je 
zelo občuteno pomanjkanje du
hovnikov, morali mladi razmišl
jati tudi o duhovniškem in re
dovniškem poklicu, pri katerem

srca je še posebno segla Marijina 
Sonce že zahaja) obogatili pevci 
mešanega pevskega zbora Lojze 
Bratuž iz Gorice pod vodstvom 
dirigenta Bogdana Kralja in or
gelski spremljavi Mirjam Furlan. 
Po maši so mladi igralci gledal
iške skupine 0'Klapa, ki deluje v 
SD Sončnica, zvabili udeležence 
slovesnosti v Močnikov dom, kjer 
so jim spet postregli z domišljeno 
in spretno pripravljeno lutkovno 
predstavo Štirje fantje muzikant
je, v dovršeni režiji Franka Žerja
la. Igro je v verzih spletel Miroslav 
Košuta. Pridnim nastopajočim 
lutkarjem, ki so v rokah sukali 
izrazite lutke, izdelane pod men
torstvom Brede Varl, so gledalci 
prisrčno zaploskali, nato pa so se 
vsi v mirnem večeru pomaknili 
na travnik za cerkvijo in se tam 
poveselili ob kresu, ki ga je tudi 
letos -  strogo pod nadzorom, na 
posebnem podstavku - pripravil 
iznajdljivi g. Marijan Markežič. 
Delovni "farani" in seveda gospe 
zlatih rok so poskrbeli za pri
grizek in domačo kapljico, tako 
da se je sproščeno druženje ob 
pesmi zavleklo pozno v noč.

IK

Na posebni tiskovni konferenci so števerjanski organizatorji minu
li ponedeljek predstavili že 43. Festival narodne-zabavne glasbe v 
Števerjanu. Slovensko katoliško prosvetno društvo F. B. Sedej iz Šte- 
verjana prireja festival, ki bo v Števerjanu 5., 6., in 7. julija 2013 
med Borovci. Na tiskovni konferenci so spregovorili županja Franka 
Padovan, tajnica društva Katja Domi in predsednik društva Filip 
Hlede. Več o festivalu v prihodnji številki!

Prejeli smo
O novinarski neotesanosti
Samo nekaj vrstic bi rada nudila v premislek!
V sobotnem Primorskem dnevniku (22. junija) me je kar 
šokiral naslov članka: "Obdobje suhih krav tudi za slovensko 
versko skupnost".
Meganaslov v debelo tiskanih črkah, katerim je sledil članek o 
pomanjkanju duhovnikov in seveda kot posledica tega 
odmiranje slovenskih bogoslužij. To je, žal, vse res; vendar, 
cenjeni novinar, jaz dvomim o vašem znanju in poznavanju 
novinarske etike in estetike.
Na koga ste mislili ob teh suhih kravah... morda na naše, redke 
in požrtvovalne duhovnike, ki se trudijo za naše slovenske 
vernike in žalostno gledajo na prazne klopi pri nedeljskih 
mašah? Ali pa naj bi bile te, tako imenovane krave, cerkveni 
obredi?
O levičarsko prosvetnih, suhih kravah, ki jih res ne manjka, pa 
nihče ne piše!
Znani italijanski pisatelj Carlo Levi je že pred pol stoletja 
napisal takole: "Le parole sono pietre"... (Besede so kamni...) 
Zato ne bodimo objestni in v člankih bodimo vsaj obzirni - 
krave pa pustimo v hlevu in po možnosti ne suhe, ampak lepo 
rejene!

I.B.

| Snovanja 2013

Čaroben glasbeni večer 
Solo&Orkester

Prvič se je pred občinstvom, 
ki je v ponedeljek, 24. ju
nija 2013, na zadnjem 

koncertu letošnjega uspešnega 
in odmevnega niza Snovanja 
2013 zelo dobro zasedlo Avdi
torij furlanske kulture v ul. Ro
ma v Gorici, predstavil orkester 
Arsatelier z novim imenom Ar- 
satelier Orkester Silvan Kerševan. 
Odslej bo nosil namreč ime svo
jega ustanovitelja in prvega 
predsednika Arsateliera, Med
narodnega centra za glasbo in 
umetnost, ki združuje glas
benike raznih narodnosti in je 
tako odraz našega prostora, v 
katerem se od nekdaj prepletajo 
različni kulturni tokovi in se 
oplajajo med seboj. Prav ta 
raznolikost je navdihnila Silvana 
Kerševana, da si je zamislil tak 
mednarodni orkestrski sestav. Le 
ta bo sedaj tudi v logotipu imel 
portret Silvana Kerševana, začet
nika in prvega ravnatelja 
Slovenskega centra za glasbeno 
vzgojo Emil Komel v Gorici. 
Prof. Kerševan je vse do prezgod
nje smrti v lanskem maju nav
dušenje in življenjske moči ter

lo&Orkester, za realizacijo kate
rega ima kot vselej velike zasluge 
Fundacija Goriške hranilnice. Na 
koncertu se je ravnateljica SCGV 
Emil Komel Alessandra Schetti- 
no zahvalila vodstvu Fundacije, 
ki vselej finančno podpira Ar
satelier pri njegovih zamislih. 
Fundacijo sta na večeru pred
stavljala predsednik Gianluigi 
Chiozza in član odbora dr. 
Franco Loru (na tiskovni kon
ferenci je zahvala šla tudi 
novogoriškemu Kulturnemu 
domu in Zvezi kulturnih 
društev iz Nove Gorice za 
brezplačno uporabo pros
torov za vaje). Projekt So
lo&Orkester ima svoje kore
nine v razpisu štipendij za 
mlade glasbenike, rojene, bi
vajoče ali glasbeno delujoče v 
goriški, tržaški in  videmski 
pokrajini ter v širšem primor
skem prostoru v Sloveniji. Na 
večeru v goriškem avditoriju 
so slovesno podelili štirinajst 
štipendij za orkestraše, ki jih po
darja Fundacija, in tako nagradili 
14 obetavnih mladih glas
benikov. Nagrade so prejeli Mat-

rolimetto (trobenta, Gorica), Ste- 
fano Brusini in Francesco Vero- 
nese (rog, Videm). Štipendija je 
tem mladim nudila možnost 
udeležbe na orkestrskih vajah 
pod vodstvom dirigenta Marca

vrhunsko izvedbo Koncerta v g 
molu op. 26 za violino solo in 
orkester M. Brucha (1838-1920). 
Ploskanje navdušene publike, ki 
jo je povsem očaral z vsem ra
zumljivo mojstrsko izraženo 
glasbeno govorico, kar ni hotelo 
prenehati.
Zelo toplega sprejema je bil dele
žen tudi mladi pianist Giuseppe 
Guarrera, ki je že kot otrok začel 
študij klavirja. Po končanem šo
lanju na Zavodu za visoko glas
beno izobrazbo V. Bellini v Ca- 
tanii se je izkazal na mnogih 
državnih in m ednarodnih tek-

predanost daroval svoji veliki 
ljubezni, glasbi, in zanjo nav
dušil mlade ter z ustanovitvijo 
orkestra z glasbeniki različnih 
narodnosti spodbujal v njih 
duha sožitja in medsebojnega 
bogatenja. Prav spominu na 
prof. Kerševana, ki si je vselej 
prizadeval za odkrivanje mladih 
talentov, je bil posvečen čudovit 
ponedeljkov glasbeni večer, ki je 
idealno sklenil glasbeno sezono 
in seveda tudi četrti projekt So-

teo Ghione in Emanuela Cola- 
grossi (violina, Trst), Noemi Cris- 
tiani (violina, Gorica), Aleš 
Lavrenčič (violina, Doberdob), 
Tina Grego (violina, Tolmin), 
Barbara Grahor (viola, Ajdovšči
na), Marcello Cassese (violonče
lo, Gorica), Carla Scandura (vio
lončelo, Škocjan ob Soči), 
Francesco Pinosa (violončelo, 
Videm), Polona Soban (vio
lončelo, Lokavec) Ana Leban 
(oboa, Tolmin), Elisa Ge-

Feruglia, predsednika Arsate
liera. Didaktični projekt s pripra
vo koncertnega programa je 
dosegel višek v javni izvedbi v 

koncertni dvorani. 
Ponedeljkov koncert v 
spomin na dragega Silvana 
Kerševana je bil posebno dar
ilo za vse, ki so prijateljevali z 
njim in cenili njegova 
prizadevanja za mlade glas
benike in za to, da bi v tem na
šem malem prostoru zavel ne
ki nov kulturni veter. To 
blagodejno ozračje je brez 
dvoma napolnilo goriški avdi
torij, ko sta ob spremljavi Ar
satelier Orkestra Silvan Kerše
van kot solista nastopila med- 
narodnojDriznani violinist Čr
tom ir Siškovič, po rodu 
Tržačan in velik Silvanov pri
jatelj, ter mladi pianist 

Giusepe Guarrera, rojen v Enni 
1. 1991. Črtomir Šiškovič ima za 
seboj bleščečo glasbeno pot, saj 
se je po izpopolnjevanju na teča
jih s priznamimi mojstri uveljav
il kot solist v različnih orkestrih 
v neštetih krajih tudi izven 
evropskega prostora pod taktirko 
znanih dirigentov. Tudi snemal 
je za različne založbe in televiz
ijske hiše.
Goriški publiki je del svojega vir
tuoznega muziciranja podaril z

movanjih. L. 2007 je bil dobitnik 
nagrade Danzuso v organizaciji 
Sočieta' Catanese Amid della 
Musiča kot najboljši izvajalec le
ta. Prav tisto leto se je vpisal na 
SCGV Emil Komel v razred prof. 
Sijavuša Gadjieva. Očetovsko mu 
je vseskozi stal ob strani prof. Sil
van Kerševan, čigar bolezen in 
smrt sta hudo prizadeli mladega 
Giuseppeja. Guarrera je 1.2009 z 
odliko in pohvalo diplomiral na 
konservatoriju G. Tartini v Trstu. 
Pred nedavnim je koncertiral v 
Verdijevem gledališču v Trstu in 
zmagal prestižno nagrado Pre- 
mio Venezia v gledališču La 
Fenice v Benetkah. Vedno bolj se 
uveljavlja tudi na mednarodni 
ravni, saj je eden izmed letošnjih 
finalistov nagrade Busoni, ki bo 
avgusta v Bocnu.
Da mu izvajalskega talenta res ne 
manjka, je z brezhibno intrepre- 
tacijo pokazal tudi na ponedelj
kovem koncertnem večeru, na 
katerem je mestoma prav mehko 
in nežno v sanjavi odmaknjeno
sti izvajal Chopinov Koncert za 
klavir in orkester v e molu op. 11 
št. 1. Ob vztrajnem ploskanju je 
podaril še dodatek, Chopinovo 
študijo, in hvaležno občinstvo 
mu je spet namenilo dolgotrajno 
ploskanje.

IK

razmislile o nastali situaciji in sk
lenile, da bi bilo bolj modro se o 
tem mirno pogovoriti brez kre
ganja in kričanja. Zapeli so pesem 
Čip čiri bum !, ki pravi: "Da, tako 
se pa ne sme! Hitro obrnimo svet 
spet na noge"! Opice so se kroko
dilom opravičile in zopet se je 
med njimi vzpostavilo prijateljst
vo. Na odru so se zbrale "vse živa- 
lice" in skupaj zaplesale zabaven 
ples Od glave do peta. Vzgojitelji
ce in otroci so se poslovili z vese
lim petjem pesmic Mi se imamo 
radi in Ko si srečen.
Otroci so bili na odru povsem 
sproščeni, saj je bilo razvidno, da 
so vloge dobro obvladali in se ze
lo vživeli v zgodbico. Tekst je bil 
preprost, primeren za to starost
no stopnjo otrok, predvsem pa za
baven in marsikdo se je zares isk
reno nasmejal. Pridni vzgojiteljici 
sta sami s pomočjo otrok poskrbe
li za scenografijo in kostume. Sku
paj z malčki sta narisali velikanski 
lepak s savano. Glave živalic so bi
le izdelane iz škatel za čevlje, brez
rokavniki pa iz papirnatih vreč za 
kruh. Tako vzgojiteljicam kot 
otrokom iskreno čestitamo in jim 
želimo lepe, sončne počitnice.

SG
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tev izbrali zgodbico, v kateri na
stopajo raznovrstne živali z različ
nimi fizičnimi značilnostmi. Ko
medija se je pričela z nesrečnimi 
opicami, ki so bile slabe volje, ker 
niso našle banan. Spravile so se 
na krokodile in jim lučale kam
ne. Krokodili so godrnjali in bili 
nanje zelo jezni. Vik in krik je pre
budil slone, pojavili so se tudi 
pingvini, ker se jim je tresel led 
pod nogami. Nazadnje so dospe
le še kamele, ker so bile radoved
ne. Slednjič so vse živali skupaj

Prireditev v vrtcu Mavrica

Živali iz savane so se po 
prepiru spoprijateljile

O troci otroškega vrtca Ma
vrica iz Bračana so v sre
do, 29.5.2013, popestrili 
dan svojih staršev in sorodnikov. 

Vsi skupaj so se zbrali v šolski te
lovadnici, toda glavno besedo so 
imeli prav naj mlajši, ki so zaigra
li simpatičen prizorček z naslo
vom Kaj se lahko zgodi, ko banan 
ni.
Igrica je nastala kot sklepna eno
ta celoletnega projekta, katerega 
glavna povezovalna nit je bila člo
veško telo. Z izvedbo raznovrst
nih dejavnosti in igric so se otro
ci naučili veliko novih izrazov in 
osvojili nove pojme. Odkrili so, 
da se osebe med seboj zelo raz
likujemo. Prav zabavno je bilo se 
meriti in se tehtati. Ja, človeško 
telo je super stroj, je čudež narave. 
To jim je postalo takoj jasno, ko so 
jim vzgojiteljice malo obrazloži
le, čemu služijo posamezni deli 
telesa in kaj sploh se dogaja zno

traj nas.
Zelo jih je veselilo tiskanje z roka
mi in stopali. Veliko so telovadili, 
peli ob gibih in se pripravljali na 
nastop. Vzgojiteljici Anita in Kse
nija sta namreč za končno priredi-
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Nazdravimo poletju: enogastronomski dogodek in koncert skupine Perpetuum Jazzile

Nepozaben dogodek 
v središču Gorke

in Lady Gage 
(Telephone). 
Koncert so 
uvedli z zna
nim  hitom 
Glorie Este- 
fan in Miami 
Sound Ma- 
chine iz leta

O b v estila
D r u štv o  s lo v e n s k ih  
u p o k o je n c e v  za G o r išk o
prireja v nedeljo, 4. avgusta ,  
piknik, pov ez an  z iz letom v 
Tolmin, V ju t r a n j ih  u ra h  si 
b o d o  u d e l e ž e n c i  o g l e d a l i  
muzej, v ka terem  je  letos na 
ogled razs tava  ob 300-letnici 
Tolminskega upora. Popoldne 
bo  d r u ž e n j e  v B r ja h  
(D obrav l je ) .  V p is o v a n je  bo 
p o te k a lo  od z a č e t k a  ju l i ja  
dalje.
Jesensko rom anje z N ovim  
g la so m  v  S veto  d e ž e lo  in  
Palestino- ko je  huda  vročina 
že  m im o  in j e  p u š č a v a  
čudovita. Rom anje  bo od 22. 
do 30 .  s e p te m b ra  2 0 1 3  pod 
v o d s t v o m  m a g .  R e n a t a  
P o d b e r s i č a  ml. in p. P e t r a  
Lavriha. Vpisovanje s e  začn e  
ta k o j ,  s i c e r  n a j k a s n e j e  do
1 . 8 . 2 0 1 3 .  P r o g r a m  in 
v p i s o v a n j a  n a  s e d e ž i h  
Novega g lasa  v Gorici in Trstu. 
" P o le tn o s t i  2 0 1 3 " : 2 6 .  
a v g u s t a  - 6 .  s e p t e m b r a  
pr ip rav i  na  z a č e t e k  p o u k a  
Šola za ša lo  za osnovnošo lce  
in S r e d n j a  n a  š t a r t u  za  
s r e d n j e š o l c e ;  2 .  - 6 .
s e p t e m b r a  t e č a j  V s to p  v 
s r e d n j o  š o l o ,  z a  p e t o -  
p r v o š o l c e .  I n f o r m a c i j e  in 
vp isn ina  tel.  3 3 4  1 2 4 3 7 6 6 ,  
3 2 8  3 1 5 5 0 4 0 ,  0 4 8 1
5 4 6 5 4 9 /  5 3 6 4 5 5  ali po e- 
pošti mladinskidom@libero. it 
Skupnost družin Sončnica in  
S lo v e n s k o  p a s to r a ln o  
središče v  Gorici prirejata od
21. do 24. avgus ta  štiridnevni 
i z l e t  z a v t o b u s o m  n a  
B a v a r s k o .  P r o g r a m
p r e d v i d e v a  p o s t a n e k  v 
S a l z b u r g u ,  o g l e d  d v o r c a  
bava rskega  kralja Ludvika II. 
n a  o to k u  H e r r e n  (K im s k o  
jezero), p o s ta n e k  v Altottingu 
(največjem rom arskem  kraju 
v Nemčiji),  ogled  M unchna ,  
b en e d ik t in sk eg a  s a m o s ta n a  
v Ettalu, rom arskega  s red išča  
W ies in p rav l j ičn e g a  g ra d u  
N e u s c h v v a n s t e i n .  Za 
informacije in prijave: Mirjam
B. (tel. 0 4 8 1  5 5 0 3 6 5 )  ali 
K a t e r i n a  F. ( t e l .  0 4 8 1  
5 3 6 8 0 7 )  n a j k a s n e j e  d o
3 0 .6 .2 0 1 3 .
Po potrebi vam pridem čistit 
š ip e ,  likat,  p a z i t  o t r o k e  ali 
s ta re jšo  osebo .  Tel. 0 0 3 8 6 5 -  
3 0 0 1 3 2 8 .
N u d im  v a r s tv o  o tr o k  n a
svojem dom u, lokacija Miren.

Starost: 0  m e secev  - 5 let. Več 
i n f o r m a c i j :  0 0 3 8 6  4 0
7 0 0 1 1 1 .
P o tr e b u je te  p o m o č  pri
č i š č e n j u  al i  l i k a n ju ?  S e m  
m la jš a  g o s p a  z izkušn jam i.  
Kličite zvečer  na  tel. 0 0 3 8 6  
7 0 7 7 7 5 0 5 .
Gospa išče delo za likanje in 
č išče n je  na obm očju  Gorice 
tel. + 3 8 6  3 1 4 4 9 3 1 1 .
Iščem  d e lo  z a  č i š č e n j e ,  
likanje ali za varstvo otrok ali 
s t a r e j š i h  o s e b  n a  o b m o č ju  
G o r i c e .  Tel.
0 0 3 8 6 3 1 4 4 9 3 1 1 .

D arovi
Za K a to lišk o  k n jig a r n o
d aru je  P. K. M. T. 5 0  evrov.
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Slovenske oddaje 
(od 2 8 .6 .2 0 1 3  do 4 .7 .2 0 1 3 )

R a d i j s k a  p o s t a j a  iz V idm a 
oddaja  na u ltrakratkem valu s  
frekvencam i za Goriško 97.5,
9 1 .9  Mhz; za Furlanijo 1 03 .7 ,
1 0 3 . 9  M hz; z a  K a n a l s k o  
d o l in o  9 5 . 7 ,  9 9 . 5  Mhz; za 
s p o d n j o  d o l in o  B e le  9 8 . 2  
Mhz; za  K arn i jo  9 7 .4 ,  9 1 ,  
1 0 3 . 6  M hz; n a  i n t e r n e t u  
www. r a d i o s p a z i o l 0 3 .  it. 
S l o v e n s k e  o d d a j e  s o  n a  
s p o red u  vsak  dan ,  razen ob  
sobotah, od 2 1 .3 0  do 2 2 .3 0 .  
Ob n e d e l j a h  od 1 4 . 3 0  do  
1 5 .3 0 .  Spored:
Petek, 28 . junija (v s tudiu  Niko 
K l a n j š č e k ) :  Z v o č n i  z a p i s :  
p o s n e tk i  z n a š ih  k u l tu rn ih

Brireditev - G lasba iz s tud ia  2. 
ed e lja , 3 0 . jun ija  (vodi Ezio 

Gosgnach): Okno v Benečijo: 
o d d a j a  v b e n e č a n s k e m  in 
rezijanskem narečju. 
P onedeljek , 1. ju lija (v s tud iu  
Andrej Baucon): V po le tje  s  
polkami, valčki in tu rbo  d an c e  
g la sbo  - Zanimivosti iz naših 
krajev - Humor.
Torek, 2 . julija (v s tud iu  Matjaž 
P i n t a r ) :  U tr in k i  v n a š e m  
prostoru - G lasb en a  odda ja  z 
Matjažem.
Sreda, 3. julija (v stud iu  Danilo 
Čotar): Pogled v d u šo  in svet: 
Kamnolomi v Kraškem Dolu I. 
del - Izbor melodij.
Č e tr te k ,  4 .  ju l i j a  (v s t u d i u  
A n d re j  B a u c o n ) :  P o l e t n a  
lahka g lasba: hiti iz 8 0 .  in 90.  
le t  t e r  d a n a š n j e g a  č a s a  - 
Zanimivosti iz življenja slavnih 
v f i l m s k e m  in g l a s b e n e m  
sve tu  - Humor.

V spomin na našo zvesto bralko

Mirno je za vedno odšla 
gospa Marija Rejec Kogoj

Prvega marca 2013 je go
spa Marija Rejec Kogoj v 
krogu dom ačih prazno

vala stoti rojstni dan, 14. junija 
pa je spokojno zaspala v Go
spodu, katerem u je zvesto 
služila vse svoje dolgo 
življenje. Od drage mame, no- 
ne in pranone so se trije sino

vi, Lucijan, Franko in Joško z 
družinam i, ter ostali sorodniki 
poslovili v ponedeljek, 17. ju
nija, pri dvojezični pogrebni 
maši, ki je bila v cerkvi sv. Iva
na v Gorici. M ašno daritev je 
vodil upravitelj Slovenskega 
pastoralnega središča, g. M a
rijan Markežič, z n jim  so so-

maševali msgr. Cvetko Žbo
gar, dekan Karel Bolčina in 
g. Renato Podbersič. Na ko
ru  so bogoslužje obogatili v 
glavnem  pevci štandreške- 
ga cerkvenega zbora pod 
vodstvom Tiziane Zavadlav 
in  ob orgelski spremljavi 

Davida Bandlja. V hom iliji je 
Marijan Markežič poudaril glo
boko vero, ki jo je v sebi nosila 
pokojna gospa Marija, tudi kot 
predana častilka Božje Matere. 
Dokler so ji življenjske moči 
dopuščale, je zelo rada zahaja
la na Sv. Goro, kam or jo je ra- 
dovoljno spremljal sin Franko,

ki je še posebno v zadnjih le
tih  ljubeče in  predano skrbel 
zanjo. Markežič je opozoril, da 
kakršno je naše življenje, takš
na je tud i naša sm rt. Gospa 
Marija je kljub preizkušnjam v 
h ud ih  časih vedno zaupala v 
Božjo previdnost in  vse svoje 
življenje položila v Božje roke, 
zato je po prejeti sveti popotni
ci m irno  odšla na nebeške 
poljane, kjer jo gotovo čaka bo
gato plačilo, saj je bila veliko
dušna in  je svoje darove večk
rat nam enjala m isijonom . Lju
bljeni m am i in  noni sta prisrč
no zahvalo za vse prejete do

brote, predvsem za dar vere, 
nam enila vidno ganjeni sin 
Lucijan in vnuk Alessio. 
Gospa Marija sedaj počiva in 
čaka vstajenja na goriškem 
pokopališču ob svojem 
možu Viktorju, ki je odšel v 
večnost že pred kakimi štiri
mi desetletji.
Sinovom in ostalim svojcem 
izrekam o tud i m i iz u red
ništva in uprave Novega gla
sa iskreno sožalje, saj je bila 
pokojnica naša dolgoletna 
bralka in naročnica.
Bog naj ji poplača za vse!

IK

In memoriam

Anica Terčič 
por. Crassini

Anica Terčič, poročena 
Crassini, s števerjanske 
domačije pri Mižuljevih 

na Bukovju, bo v soboto, 29. ju
nija, ob 18. uri s sv. mašo v šte- 
verjanski cerkvi in  pokopom  
spet dobila svoj dom v briški va
sici nad Gorico. Povojne razme
re so jo leta 1950 prisilile, da je 
skupaj z m ožem  Riccardom 
Crassinijem in sinom Borisom 
zapustila domačo zemljo in se 
preselila v Avstralijo. Tam sta se

jima rodila še hčerki Lucy in 
Rosemarie. Gospod življenja jo 
je k sebi poklical 8. oktobra
2012, njena zadnja želja pa je 
bila, da bi počivala v domači, 
briški grudi.
Anica Terčič se je rodila 20. sep
tembra 1925 v Števerjanu. Bila 
je tretja od sedm ih otrok 
Frančiške in  Alojza Terčiča. 
Otroštvo je preživljala na do
mači kmetiji, v m ladostnih le
tih pa se je soočila s krutostjo

ne sisteme. V kratkem  so si v 
Cairnsu kupili stanovanje, kjer 
so preživeli naslednjih 15 let. 
Riccardo je opravljal poklic 
m ehanika, Anica pa je bila 
kuharica v tovarni konzerv. 
Zaradi zdravstvenih težav 
moža, ki je utrpel hudo nesrečo 
na delu in zbolel za tuberkulo
zo, so se morali preseliti v Bri- 
sbane in  Anica je morala sama 
skrbeti za celo družino. Tudi v 
Brisbanu se je zaposlila kot 
kuharica.
Leta 1976 jo je zapustil mož Ric
cardo, pred smrtjo m u je uspe
lo, da je videl prvega od števil
n ih  vnukov Crassini, ki danes 
živijo po vsej Avstraliji. Moževe 
posm rtne ostanke je Anici 
uspelo prepeljati na števerjan-

sko pokopališče.
V zadnjih letih je tudi Anica 
zbolela za neozdravljivo bolez
nijo, ki jo je prisilila, da se je na
stanila v domu, kjer je dočaka
la Gospodov klic. Sin in  hčerki 
so ji bili v tej preizkušnji vedno 
blizu, še posebno se ji je po
svečala hčerka Lucy. Njen sta
rejši sin Boris je o njej takole na
pisal: "Bila je aktivna, pogum 
na, energična, navdušena, ne
strpna, živahna, občutljiva, z 
m očnim  smislom za pravično
st, predvsem pa je bila veliko
dušna in  ljubeča žena, mati, ba
bica in  prababica v avstralski 
veji družine Crassini". In tako 
se je želimo spominjati tudi vsi 
sorodniki z Goriškega.

JČ
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N a dan, ko se s poletnim 
solsticijem začenja kole
darsko poletje in ko se v 
številnih državah sveta proslavlja 

praznik glasbe, so najpomemb
nejše slovenske ustanove v Gori
ci - Kulturni center Lojze Bratuž 
in Kulturni dom Gorica, SCGV 
Emil Komel, Glasbena matica in 
Arsatelier, ZSKP in ZSKD, krovni 
organizaciji SSO in SKGZ v sode
lovanju s Kulturnim domom No
va Gorica in SNG ter z dragoceno 
podporo Fundacije Villa Coroni- 
ni Cromberg onlus, skupino 
krajevnih vinarjev in gostincev - 
organizirale v parku vile Coroni- 
ni, v središču Gorice, nepozaben 
dogodek z naslovom 
Nazdravimo poletju.
Najprej so svoje enoga- 
stronomske dobrote po
nudili člani Združenja 
proizvajalcev rebule z 
Oslavja (kmetije Dario 
Prinčič, Primosic, La Ca- 
stellada, Radikon, Fiegl 
in II Carpino), gostilne 
Devetak z Vrha, Alla Lu
na in Rosenbar iz Gorice 
ter slaščičarna Pasticce- 
ria Centrale. Nato je na 
travniku ob vili nastopil 
vrhunski "vokalni orke
ster" Perpetuum Jazzile. 
Dogodek je navdušil v 
prvi vrsti okrog štiristo udeležen
cev, ki so v čudovitem poletnem 
večeru uživali ob eksploziji 
zvokov in vitalnosti "XL vokalne 
skupine", pa tudi same priredi
telje, ki so bili zelo zadovoljni z 
organizacijo prireditve: vsaka iz

med ustanov je v skupni projekt 
vložila veliko dobre volje in ener
gij ter z razmeroma skromnim 
doprinosom omogočila izvedbo 
imenitnega večera, ki je želel bi
ti - in je tudi bil - dar vsemu me
stu.
Za nastop vokalne skupine je vla
dalo veliko pričakovanje, saj gre 
za sestav, ki v 
zadnjih letih ne
prestano kakovo
stno in um et
niško raste, žanje 
uspehe na tu r
nejah po vsem 
svetu, sploh pa je 
sposoben vedno

prevzel švedski skladatelj in diri
gent Peder Karlsson, ki je skupi
ni s svojo energijo že dal svoj 
pečat. Njen repertoar obsega pi
sano pahljačo jazzovskih stilov, 
bossa novo, swing, funk, gospel, 
pop in še bi lahko naštevali v ne
dogled. Kdor jo prvič sliši, skoraj 
ne verjame, da pevci vso glasbo

1985 Conga, 
nadaljevali z venčkom naj lepših 
pesmi skupine Abba. Vedno lepa 
je uspešnica rock skupine Toto 
Africa (na youtubeu ima video
posnetek skoraj petnajst milijo
nov ogledov!), pred katero so s 
tleskanjem, ploskanjem in skoki 
na odru uprizorili pravo drama
turgijo dežja in groma. Na
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znova presenečati. Po desetih le
tih umetniškega vodenja je pred
lanskim, na poustvarjalnem 
vrhuncu po številu in uspešnosti 
nastopov, zapustil zbor Tomaž 
Kozlevčar, legenda slovenske gla
sbe; kmalu zatem je mentorstvo

izvajajo a cappella; spremlja jih 
sicer nepogrešljivi Sašo Vrabič, ki 
je s svojim posebnim talentom 
in obvladovanjem neverjetne 
raznolikosti stilov pravi mojster 
vokalnih tolkal (beatbox). Tudi v 
Gorici, kot je že njegova navada, 
je v krajšem intermezzu predsta
vil potpourri svojih zvočnih 
zmogljivosti in pozabaval občin
stvo. Za vse to gre seveda poseb
na pohvala tudi odličnim ton
skim mojstrom, ki gotovo imajo 
s takim sestavom posebno zah
tevno nalogo.
Pevke in pevci so v svoji preda
nosti glasbi, mladostni dinamič
nosti in svežini prava paša za oči, 
saj se med petjem gibljejo, z 
rokami in nogami pa tudi do
dajajo zvočne učinke. Tudi tok
rat so pod vodstvom Sandre 
Feketije, asistentke umetniškega 
vodje, navdušili več rodov ljubi
teljev glasbe, saj so peli domisel
ne priredbe starih in dobrih po
pevk od Beatlesov (Ticket do ri- 
de) do Davida Guette (Titanium)

briljanten način so spojili Gallu
sov motet Ecce quomodo mori- 
tur s hitom  Michaela Jacksona 
Will you be there. "Prosto po 
Beethovnu" in z raperskim 
vložkom so med drugimi izvedli 
še priredbo Ode radosti Joyful 
Joyful iz filma Sister act 2, nato 
južnoafriško himno, čudovito 
hrvaško popevko Umirem 100 
puta dnevno Tonyja Cetinskega, 
energično Jump skupine Van Ha- 
len v genialni Kozlevčarjevi pri
redbi. Za dodatek so občinstvu 
darovali še krasno Avsenikovo 
priredbo in pesem, ki jo je napi
sal Karlsson in za katero je našel 
navdih v neokrnjeni naravi Fer
skih otokov.
Skratka: sijajen večer! Kdor se ga 
je udeležil, morda že pričakuje 
naslednji 21. junij. Kako naj slo
venska združenja z Goriškega ob 
koncu kulturne sezone lepše 
nazdravijo poletju, če ne na tak 
način?

DD

druge svetovne vojne, ki je po
brala mlajšo sestro Katico. Takoj 
po končani vojni se je Anica za

poslila pri zavezniški 
upravi na Dobrovem in v 
Trstu, kar ji je povzročilo 
tudi neprijetne težave.
Z Riccardom Crassinijem 
sta se poročila 28. novem
bra 1946 in  nekaj let žive
la v Gorici, nato sta se od
ločila, da si poiščeta boljše 
pogoje v daljni Avstraliji, 
kam or sta prispela 1. av
gusta 1950. Za izseljenst
vo se je odločila tudi nje
na sestra Klara, ki pa je iz
brala ZDA.
Zakonca Crassini sta se 
najprej nastanila v zbir
nem  centru Greta v Hun- 

ter Valley, nato pa so jih prese
lili v drugo središče pri mestu 
Cairns, kjer so gradili nam akal
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SNG Nova Gorica /  Predstavitev sezone 2013/14

Različno pr a vi čn o
N a nedavni tiskovni kon

ferenci je vodstvo Slo
venskega narodnega gle
dališča Nova Gorica predstavilo 

program nove gledališke sezone 
2013/14, ki se bo vila pod naslo
vom Različno pravično. V. d. 
umetniškega vodje Martina 
Mrhar je v programski knjižici 
napisala: "Vprašanje pravice in 
pravičnosti v sodobni družbi, na 
ravni javnega angažmaja in v in
timnem življenju posameznika, 
se znova in znova postavlja kot 
ena ključnih dilem. Gledališče se 
na krizo duha človečnosti odziva 
z uprizarjanjem dram (ali anti- 
dram) o različnih izbirah posa
meznika, ki bodisi sizifovsko vz
traja, po svojih močeh poskuša 
urediti svet, ali pa se zateka v sa
moto, sanje, norost, sovraštvo, 
ljubezen. Na novogoriškem odru 
bomo tako v novi sezoni razpro
strli galerijo različnih vznemirje
nih karakterjev, tragičnih, ko
mičnih, grotesknih, absurdnih, 
ki bodo prikazovali, kako je pra
vično moč pojmovati zelo različ-

Dne 20. junija sta 
Slovenski znanstveni 
inštitut na Dunaju in 
tamkajšnji Hrvatski centar v 

sodelovanju z 
avstrijskimi 
gradiščanskimi 
Hrvati pripravila 
posebno slovesnost 
ob pristopu Hrvaške 
k Evropski uniji. Po 
kratkem nagovoru 
direktorja 
Slovenskega 
znanstvenega 
inštituta dr.
Vincenca Rajšpa, ki 
je zaželel s slovenske 
strani dobrodošlico 
Hrvaški ob njenem 
pristopu k Evropski uniji, je 
svoje zadovoljstvo ob tem 
dejstvu posebej poudarila tudi 
odposlanka republike Hrvaške 
v Avstriji, svetnica na hrvaškem 
veleposlaništvu na Dunaju dr.

no".
Prihodnjo sezono, ki bo slavno
stno zaznamovana s kar dvema 
pom em bnim a obletnicama, z 
20-letnico odprtja novogoriške 
gledališke stavbe in 10-letnico 
statusa narodnega gledališča, bo 
na vprašanje, kaj je pravično? 
skušalo najti odgovor osem pre
miernih predstav v domači pro
dukciji. Štiri bodo zaživele na ve
likem, štiri pa na malem odru 
pod taktirko umetniških ust
varjalcev različnih generacij in 
poetik. Kar nekaj jih bo doživelo 
slovensko praizvedbo. Na ve
likem odru bo septembra uvedla 
v novo sezono uprizoritev klasič
nega dela VVilliama Shakespeara 
in Thomasa Middletona Timon 
Atenski. To tragedijo o denarju - 
kako človekoljub postane lju
domrznik -  bo režiral Janez Pi
pan, ki je bil pred dvajsetimi leti 
režiser Smoletovega Krsta pri Sa
vici, prve predstave v novozgraje
nem  novogoriškem gledališču. 
Na velikem odru bo v decembru 
zablestela v slovenščini prvič

Zdenka Weber. Posebej je 
pozdravila na Dunaju živečega 
pisatelja Leva Detela in izrazila 
veselje, da je kot uveljavljeni

dvojezični avtor vedno bolj 
znan tudi med Hrvati, saj so 
mu pri zagrebški založbi Lara 
pred kratkim izdali kar štiri 
pesniške zbirke Svetloba na 
škrlatni obali, Zvezde zanke,

uprizorjena komedija Kraja so
dobnega angleškega komedio
grafa in pisca scenarijev 
za televizijske komedije 
Eriča Chappella. Ta ko
mični triller bo režiral 
Jaša Jamnik. Tretja pre
miera v veliki dvorani 
bo v marcu krstna upri
zoritev pesniško filo
zofske igre Križ mlade
ga slovenskega drama
tika Matjaža Briškega, 
ki je za to delo 1. 2005 
na Tednu slovenske 
drame prejel Grumovo 
nagrado. Pesniške dia
loge, prepletene z ab
surdom in ironijo, bo 
režijsko vodil Samo M.
Strelec. Ob koncu sezo
ne, v juniju, bo na ve
likem odru oživela ko
medija o ljubezni in 
norosti Norci iz Valen- 
cije španskega baročne
ga komediografa Lopeja de Vege, 
ki bo prvič odigrana v slovenšči
ni, in sicer pod taktirko Nenni

Grške pesm i in Nočni koncert s 
Trdoglavom in z Marjeto v  
izbranih hrvaških prevodih 
Ksenije Premur. Izdajo

Detelovih pesniških zbirk pri 
hrvaški založbi je finančno 
podprlo avstrijsko zvezno 
ministrstvo za šolstvo, 
umetnost in kulturo na 
Dunaju.

Delmestre, prvič gostje v novo
goriškem gledališču.
Na malem odru se bodo zvrstila 
štiri novejša gledališka dela, ki 
ponujajo "eksperimentalni" pri
stop k odrski postavitvi in intim 
nejše vzdušje. Najprej bo v okto
bru na vrsti prva slovenska upri

zoritev dela Morilec- od pravljič
nega k absurdu, s prepletanjem 
različnih žanrov - slavnega moj-

Po pozdravnem nagovoru 
svetnice na slovenskem 
veleposlaništvu na Dunaju in 
voditeljice slovenskega 
dunajskega kulturno -  
informativnega centra S. K. I.
C. A. Ane Novak je Lev Detela 
prebral niz pesmi v slovenščini 
in v lastnih nemških variantah, 
medtem ko je iste pesmi v 
hrvaških prevodih Ksenije 
Premur doživeto interpretirala 

Anamarija 
Manestar. Kljub 
izredno vročemu 
večeru so poslušalci 
med drugim 
pozorno prisluhnili 
Grškim pesmim o 
Oljki ali filozofskem 
Mačku na 
sredozemski travi 
ter
družbenokritičnim 
verzom o Ribi v 
aspiku in 
šovinističnem 
Dunajskem 

reakcionarju. Za glasbeno 
spremljavo sta na dobro 
obiskani prireditvi s hrvaškimi 
in avstrijskimi gosti poskrbela 
Hanzi na keybordu in basist 
Ludvik.

stra absurda Eugena Ionesca, v 
režiji mladega Marka Čeha. V no
vembru bo pod režijskim vodst
vom Primoža Beblerja uprizorje
na intimna igra Srečanje mlade 
hrvaške dramatičarke Nine Mi
trovič, tudi avtorice dela Ta po
stelja je prekratka, ki jo je pred

leti odigral novogoriški ansam
bel. V gledališču bodo predvsem 
mladim namenili avtorski 
projekt Andreja Jusa in Nejca Va- 
lentija Srečko Kosovel, "eksperi
mentalno naravnana in glasbe
no obarvana uprizoritev", bo v 
januarju 2014 poklon 110-letnici 
rojstva pesnika s Krasa. Režiser 
bo Andrej Jus, ki je pred tremi le
ti uspešno zrežiral Grenke sadeže 
pravice. Zadnja predstava na ma
lem odru bo v februarju, in sicer 
enodejanka Po Magrittu Toma 
Stopparda. Prvo slovensko upri
zoritev, ki se "spogleduje z na
drealističnimi podobami in do
mislicami", značilnimi za delo

slikarja Reneja Magritta, bo reži
rala Ajda Valcl.
Ob domačih odrskih stvaritvah 
bo tudi v prihodnji sezoni SNG 
Nova Gorica svojim abonentom 
postreglo s šestimi različnimi go
stujočimi predstavami, ki si jih 
bodo lahko ogledali v treh po

sebnih abonmaj
ski sklopih: abon
ma Veliki oder, 
abonma Mali oder 
in abonma Ne
delja popoldan. 
Pravljični čar gle
dališča bodo otro
ci kot vselej 
doživljali ob gle
daliških ponud
bah Goriškega vr
tiljaka in v Gleda
liških igralnicah, 
najstniki pa bodo 
odkrivali gleda
liške zakonitosti 
in skrivnosti pri 
Amaterskem mla
dinskem odru. 
Novi abonenti, ki 
jih SNG Nova Go
rica vabi na pred
stave nove sezone 

z geslom "skupaj naprej gradimo 
naše gledališče", lahko vpišejo 
abonma od 23. junija do 12. ju
lija in od 1. do 29. septembra 
2013, dijaki in študenti od 1. sep
tembra do 20. oktobra, in sicer 
pri blagajni SNG Nova Gorica 
vsak delavnik od 10.00 do 12.00 
in od 15.00 do 18.00, ob sobotah 
od 10.00 do 13.00 in uro pred 
začetkom predstav.
Dodatne informacije o vpisu 
lahko dobite na tel. št. 05 
(003865) 3352247 (blagajna) in 
05 3352251 (informacije) ali po 
elektronski pošti blagajna. 
sng@siol. net in info@sng-ng. si.

IK

. Greqor<i<evi dnevi
Goriški li terarni klub Govorica v sode lovan ju  z Goriško 
knjižnico Franceta Bevka in KS G radišče vljudno vabi na III. 
Gregorčičeve d neve  Ti meni svetlo s o n c e  28 . junija 2 0 1 3  v 
Novi Gorici in 5. julija 2 0 1 3  v Gradišču nad Prvačino. V 
petek, 28 .  junija, 1 9 .3 0  poklon pesniku ob spom eniku  na 
Erjavčevi ulici v Novi Gorici; ob 20 .  uri o srednja  s lovesnost  
v atriju Goriške knjižnice Franceta Bevka; po prireditvi sledi 
odprtje  razs tave  in ogled Gregorčičevih knjižnih izdaj iz 
z a s e b n e  zbirke Melanije Kerševan; v petek, 5. julija, ob 20. 
uri Spominski park  S im ona Gregorčiča in Josipa  Tominca 
pred Kulturnim dom om  pozdravni nagovori; predstavili s e  
bos ta  tudi besedn i ustvarjalki Marija Mercina in N a ta ša  
Konc L orenzu t t i .  Z g o s to m  M arkom  K ravosom  s e  bo 
pogovarjal Radivoj Pahor. Program bodo obogatile g la sbene  
točke.
Svoje v id en je  G regorč iča  bo d o  p re d s ta v i le  a m a te r s k e  
slikarke iz Renč in okolice, ki delujejo pod m entorstvom  
J a n e  Dolenc.

Dunajski Slovenci so  počastili pristop Hrvaške k EU

Predstavitev štirih hrvaških 
pesniških zbirk Leva Detele

SSG /  H ozana tekočem u računu

Denar je sveta vladar!

Kako sodobna in kruta re
snica se izraža v tem ljud
skem pregovoru! Vanj bi 
lahko strnili bistvo zadnje le

tošnje premierne uprizoritve, ki 
je kot domača produkcija skleni
la sezono 2012/13 Slovenskega 
stalnega gledališča Trst. Odrska 
postavitev avtorskega dela Hoza
na tekočemu računu Igorja Piso- 
na, ki se je po končanem študiju 
germanistike na Filozofski fakul
teti v Trstu usmeril na akademijo 
Augusta Everdinga v Munchnu, 
kjer je letos diplomiral kot oper
ni in dramski režiser, je krstno 
zaživela v gledališču Franco in 
Franca Basaglia v Trstu, 31. maja 
2013, v Kulturnem centru Lojze 
Bratuž pa je bila njena ponovitev 
za goriške abonente v pone
deljek, 10. junija. Pison si je že v 
dijaških letih nabral nekaj 
izkušenj v našem gledališču kot 
igralec, lani pa se je prvič vrnil 
vanj kot režiser predstave in avtor 
odrske priredbe besedila Claudia 
Magrisa Saj razumete. Tokrat so 
njegov avtorski "projekt" nav
dihnili songi velikega nemškega 
dramatika Bertolta Brechta 
(1898-1956), nenadkriljivega

mojstra tega gledališkega iz
ražanja in začetnika "epskega" 
gledališča z značilnim potujitve- 
nim  efektom, ki sili gledalca h 
kritičnemu, racionalnemu raz
mišljanju gledanega. Piso- 
nova predstava, sestavljena 
iz fragmentarnih prizorov s 
pravzaprav malo besedila, 
se spleta okrog songov iz 
treh Brechtovih tekstov, in 
sicer Mahagony( 1927, prav 
s tem naslovom je bila 
predstava napovedana v 
programu), Opera za tri 
groše (1928), in HappyEnd 
(1929), na avtorsko glasbo 
Kurta Weilla (1900-1950). 
Pison je v teh Brechtovih 
songih, polnih trpkih mi
sli, napisanih v negotovih 
časih začetka dvajsetega 
stoletja, našel kar nekaj vz
porednic z današnjo global
no krizo, ki postavlja pod 
vprašaj vse, kar je bilo do 
sedaj "gotovega in trdnega" 
v družbenogospodarskem siste
mu. Iz Pisonovih odrsko raztrese
nih drobcev, ki jih je drama
turško obdelala Simona Hamer 
in ki bolj kot z besedo nago

varjajo s situacijami, se izrisujejo 
podobe iz poslovnega življenja 
oz. bančništva, npr. seje uprav
nih odborov, ob katerih se na ve
likem grafikonu razkrivajo fi
nančna nihanja, neskončna 
mednarodna zasedanja poslov
nežev z obveznimi kosili in obi
ski zanimivosti kraja, v katerem 
poteka srečanje ... Med te "re

snejše" situacije se kot nekakšni 
"spami" vrivajo "oglasi" ali ne
predvidene situacije, kot npr. 
smeh vzbujajoča "dobesedna" 
razlaga "pranja denarja" v pral

nem stroju in njegovo sušenje na 
sušilni vrvici. Mimo teh duhovi
tih komičnih prebliskov preveva 
predstavo z jasno sporočilnostjo 
zelo grenak priokus: v svetu je 
pomemben le denar, to je da
našnji bog, katerega se oklepajo 
še posebno tisti, ki ga imajo v 
izobilju in jim pri tem še na mi
sel ne pade, da bi z njim na

kakršenkoli način pomagali rev
nim; človek pri tem pride v poš
tev le kot nekritičen nakupoval
ni stroj, ki mu sicer življenje 
krojijo banke s preračunljivo

hladnostjo. Njihovo delovanje je 
usmerjeno le v lastno korist. Da 
je splošna kriza zamajala tudi te
melje "idealne skupne Evrope”, 
razbiramo med drugim iz prizo
ra z več kot ironičnim deziluzij- 
skim prizvokom, ko se evropska 
zastava mlahavo opleta na maja- 
ven drogu, ki noče stati pokonci. 
Kljub tem jedkim vsebinam, s ka

terimi se žal vsak dan 
soočamo, predstava, v ka
teri - resnici na ljubo - me
stoma kot preblisk pride 
na misel asociacija z neka
terimi drugimi že videni
mi uprizoritvami - ne de
luje mrakobno, prav 
obratno, morda se skoro 
še preveč "lahkotno” lote
va teh tem in situacij, ki so 
že marsikoga spravile v 
obup. Subtilno bančno 
organiziranost, zazrto v la
stno mogočnost, je mo
goče razbirati iz celovite 
igre štirih elegantno, v čr- 
no-belo oblečenih, oroka
vičenih igralcev (kostumi 
Silva Gregorčič), Maje Bla- 
govič, Tjaše Hrovat, Pri
moža Forteja in Vladi

mirja Jurca, ki uporabljajo nešte
to mimičnih odtenkov, gibov in 
nasploh zelo povedne nianse te
lesne govorice pri razvijanju te iz 
okruškov sestavljene predstave,

uokvirjene v linearne scenske 
elemente scenografa Petra Furla
na.
Igralcem, ki na oder v začetku 
pridejo s treh strani dvorane in 
pomenljivo kar nekajkrat mo
trijo občinstvo, je bil dragocen 
"opornik" -  tudi v duhovitih tre
nutkih - Igor Zobin, znani tržaški 
koncertant, skladatelj, pedagog, 
ki je ob klavirju v živo spremljal 
to odrsko "lepljenko", pri kateri 
so sicer Brechtovi songi pevsko 
zbledeli -  interpretacije legen
darne izvajalke Brechtovih moj
strovin, Milve, pa tudi ni primer
no kar tako "ukalupiti" v neko 
ceneno psevdo "ironično paro
dijo" !
Ob goriški ponovitvi predstave 
Hozana tekočemu računu mora
mo spet pripisati, da si jo je ogle
dalo le kakih trideset gledalcev. 
Žal, kar se goriških abonentov 
tiče, se želje vodstva SSG "biti 
gledališče vseh Slovencev v naši 
deželi", niso uresničile. Tudi le
tos SSG v goriški sezoni, ki je tu
di tokrat zabeležila kar nekaj pre
morov, ni zmoglo razširiti kroga 
gledalcev. Žalostno je, da zani
manje za predstave SSG v Gorici 
neustavljivo usiha. Morda bi ven
darle bilo treba trezno premisliti 
o vzrokih tega umiranja na 
obroke.

IK
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Razmišljanje

Konservativnost 
in revolucija

K adar koli sem se srečal z 
besedo revolucija, m e je 
vedno navdal neki strah. 
Pa ne zaradi polpreteklih politič

nih revolucij, ki smo jim  bili 
priče, pač pa zato, ker ima vsaka 
revolucija -  na katerem koli po
dročju že -  svoje posledice. Po 
političnih revolucijah občutimo 
takšne in drugačne posledice, ob 
kulturni je za njim i velikokrat 
ostal le kup pepela, kaj pa je z 
duhovno revolucijo, se včasih 
upravičeno sprašujemo? Pravna 
to sem pomislil ob izjavi enega 
od zamejskih časnikarjev, ko je 
komentiral branost naših zamej
skih slovenskih časopisov. Ko se 
sprašuje, koga naši zamejski slo
venski časopisi nagovarjajo, pra
vi: "Trenutno se obračamo na 
starejše bralce, ki so razmeroma 
konservativni". Ugotovitev ni 
rožnata, je pa žal resnična! 
Lahko začnemo pri lektoriranju. 
Nobena skrivnostni, da so neka
teri članki v naših zamejskih ča
sopisih, tudi v kakšni brošuri - 
lektorirani tako, kot se je pisalo 
pred tridesetimi leti. Velikokrat 
imam občutek, da nekateri naši 
slavisti sploh ne jemljejo v  roke 
slovarja slovenskega knjižnega 
jezika, zato tudi besede, ki niso 
"tipično primorske" velikokrat 
popačijo, ali pa jih po svoje prik
rojijo, ker se enostavno ne potru
dijo, da bi se z  njim i seznanili.
O bralcih? -  Za vedno so šli časi, 
ko so imeli posamezniki naročen 
časopis predvsem zato, da so ga 
podpirali. Tega danes skoraj ni 
več! Isto velja tudi za založbe, ki 
izdajajo zbirko knjig s kole

darjem. Res pa je, da je v naših 
časopisih preveč informativnih 
člankov, pa tudi zapisov do
godkov, ki so sicer pomembni, 
saj kažejo na našo živost, še zla
sti dogodki v posameznih krajih, 
je pa premalo člankov, ki bi bral
ca tudi oblikovali, ne samo ideo
loško in kulturno, ampak tudi 
duhovno. Zopet ne smemo m i
m o člankov, ki so dejansko pisa
ni v stilu polpreteklega časa, še 
zlasti ko gre za politiko, pa tudi 
za del naše polpretekle zgodovi
ne. Žalostna je ugotovitev, da 
nekateri naši zgodovinarji izbr
skajo iz zgodovinskih arhivov sa
m o tisto, kar je njim koristno, ali 
preprosto, "kar njim  paše". 
Informacije, ki bi nam, ki to pre
biramo, lahko marsikateri dogo
dek osvetlile drugače, pa ne pri
dejo v  javnost. Vsi ti primeri res 
kažejo na neki konservativizem  
in celo potrjujejo ugotovitev, ki 
jo je povedal zamejski časnikar. 
Tune gre samo za bralce, ampak 
tudi za konservativne poglede 
pri posameznikih, ki jih je čas že 
davno odpisal.
Samo po sebi je umevno, da mla
di po takšnih časopisih ne bodo 
segali. Čeprav priznam, ko vsaj 
deset let spremljam zapise naših 
mladih v zamejstvu, zapažam, da 
so vse preveč okorno napisani, 
nekako tako, kot bi pisali šolsko 
nalogo, pa še to na hitro, za do
ber šest! -  Je to odraz časa, upo
raba interneta, ali pa morda tudi 
posledica jezikovne vzgoje in po
manjkanja osebnega branja? O 
tem razmislite sami.

Ambrož Kodelja

N ovo  m esto /  G alerija Krka

Razstava Klementine 
Golija in Klavdija Tutte

V Galeriji Krka v Novem 
mestu so odprli razstavo 
slikarskih del Klementine 

Golija in Klavdija Tutte. Njuno 
skupno razstavo
lahko obiskovalec ra
zume kot dvojezično 
pripoved o harm o
niji sobivanja različ
nih umetniških me
dijev, pristopov,
značajev, estetike in 
poetike, je zapisala 
likovna kritičarka 
Monika Ivančič Faj
far.
Po besedah Ivančič 
Fajfarjeve se Golij eva 
v Krkini galeriji pred
stavlja z deli iz svojih 
zadnjih dveh nizov 
oziroma ciklusa 
Vmesni prostor, ki se 
vsebinsko in likovno 
navezuje na svojega 
predhodnika Uvid 
dušo.
Pri tem okno oziroma oko pred
stavlja vmesni prostor med no
tranjim in zunanjim ter med fi
zičnim in duhovnim, to dvopol- 
nost pa avtorica poudarja s pri
povednimi detajli, ki imajo izra
zit simbolni pomen, dodaja kri
tičarka.
Tutta pa po njeni oceni ostaja 
zvest svoji osebni mitologiji, este
tiki in duhu Sredozemlja, kar
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dokazuje tudi naslov njegovega 
najnovejšega likovnega niza Me
diteranski svetilniki.
Njegov ciklus tako imenovanih 

skulptoslik nastaja 
sočasno z njegovimi 
slikarskimi deli in je z 
njimi neločljivo pove
zan, zasnova njegovega 
novega niza pa je v pri
merjavi z njegovimi 
starejšimi deli čistejša 
in bolj odprta. Avtor 
hkrati potencira zanj 
značilno močno paleto 
toplih barv, je med dru
gim zapisala Ivančič 
Fajferjeva.
Klementina Golija se je 
rodila leta 1966, slikar
stvo je študirala v Mila
nu, magistrska študija 
grafike in slikarstva pa 
končala na Akademiji 
za likovno umetnost v 

Ljubljani. Študijsko se je izpo
polnjevala v Bostonu, New Yorku 
in Parizu. Doslej je skoraj stokrat 
razstavljala samostojno, udeleži
la pa se je več kot 200 skupinskih 
razstav v Sloveniji in tujini. 
Klavdij Tutta se je rodil leta 1958, 
na Akademiji za likovno um et
nost v Ljubljani pa je diplomiral 
iz slikarstva in opravil podiplom
ski študij grafike. Samostojno je 
razstavljal več kot 200-krat, hkra
ti pa se udeležil več kot 300 sku

pinskih razstav v Sloveniji in 
na tujem.
Golijeva in Tutta skupaj živi

ta v Kranju,
Klementina 
Golija, iz cilda 
Vmesni prostor,
1 00  x  1 5 0  cm,
2 0 1 3 , platno

razstava nju
nih del pa 
bo v Novem 
mestu na 
ogled do 27. 
avgusta.

Od 24. do 29. junija 2013

Mednarodni likovni simpozij 
Slovenija, odprta za umetnost 2013
V lanskem letu je Medna

rodna likovna delavnica 
Slovenija, odprta za 

umetnost imela pomemben ju
bilej. Minilo je namreč dvajset 
let od njenega nastanka. Leta 
1993 je akademski slikar in ma
gister um etnosti Klavdij Tutta 
uresničil prvo m ednarodno 
likovno delavnico, ki je postala 
tradicionalna in vse bolj po
membna tako v domačem kot v 
mednarodnem prostoru. V pri
merjavi s sorodnimi delovnimi 
srečanji likovnih ustvarjalcev je 
imela kar nekaj specifik, ki so 
odločilno pripomogle k njeni 
kakovosti in prepoznavnosti. Se
lektorji iz različnih držav so skr
beli za zanimive, uveljavljene in 
svojstvene avtorje, razstave v raz
ličnih galerijah po Sloveniji in 
tujini so omogočile širši javnosti 
spoznati delček aktualnega 
likovnega dogajanja, nova raz
mišljanja in ustvarjalna obzorja 
pa so odpirala tudi zanimiva 
predavanja na simpozijskem de
lu, ki je delavnico spremljala v 
zadnjih petih letih. Dokumenti
ranje in ovrednotenje likovnih 
del sta bili uresničeni z izdajo 
vsakoletnega kataloga, v lan
skem, jubilejnem letu pa tudi z 
izdajo zbornika. V njem je zapi
sanih preko 500 imen likovnih 
ustvarjalcev, ki so svojo likovno 
poetiko zaznamovali sinjevrška 
srečanja dveh desetletij. 
Udeleženci jubilejne delavnice 
(Sinji Vrh - Gora nad Ajdovšči
no, Turistična domačija "Sinji 
Vrh", družina Vidmar) so bili iz
brani s preteklih srečanj, avtorji, 
ki so na poseben način zazna
movali delovno druženje in po
nesli njegov sloves v svet. V no
vo desetletje pa stopa kolonija s 
povsem novim naborom likov
nih ustvarjalcev. Tako na 21. 
m ednarodnem  likovnem sim

poziju Slovenija, odprta za 
umetnost, ki poteka med 24. in 
29. junijem 2013, ustvarja kar 27 
avtorjev.
Med domačimi likovnimi ust
varjalci so: 1. Bojan Gore- 
nec (častni gost), 2. Milan 
Erič, 3. Klementina Go
lija, 4. Andreja Eržen, 5. 
Barbara Jurkovšek, 6. Ni
na Koželj, 7. Andrej Bru
men Čop, 8. Aleš Sedmak,
9. Črtomir Frelih, 10. Bea- 
triz Tomšič Čerkez, 11.
David Ličen, 12. Polona 
Kunaver Ličen, 13. 
Boštjan Novak, 14. Borut 
Grče -  Brut, 15. Mario Pal-
li (Italija), častni gost, 16.
Jasna Merku' (ITALIJA),
17. Ron VVeijers (Nizo
zemska), 18. Walter Ko- 
stenbauer (Avstrija), 19. 
Gernot Schmerlaib (Av
strija), 20. Katarzyna Zio- 
lowicz (Poljska), 21. Mal- 
gorzata Bielecka (Poljska),
22. David Blanco Aristin 
(Španija), 23. Ramiro 
Marrodan (Španija), 24.
Serhiy Savchenko (Ukraji
na), 25. Eduard Belsky 
(Ukrajina), 26. Zdravko 
Milič (Hrvaška), 27. Cheng 
Young (Kitajska).
Udeleženci se v ateljejskih pro
storih in v idili narave pre
puščajo ustvarjalnemu miru in 
novim navdihom. Svoje likovne 
pripovedi in izpovedi izražajo v 
različnih slikarskih tehnikah: 
akrilnih, oljnih in mešanih, kot 
tudi v kiparstvu, fotografiji oz. v 
različnih multimedialnih pristo
pih.
Simpozijski del vsebuje preda
vanje dr. Beatriz Tomšič Čerkez z 
naslovom Diskurz prostora, v ka
terem bo razmišljala o vplivu 
novega, drugačnega okolja na 
ustvarjalnost posameznika. Te

ma bo tako dodatno osmislila 
odhod avtorjev iz intime ateljej
skega prostora.
Predavanje bo v četrtek, 27. ju
nija, ob 16. uri na Sinjem Vrhu.

Prisluhnili mu bodo udeleženci 
delavnice, povabljeni pa so tudi 
vsi, ki jih zanimajo likovna 
um etnost in ustvarjalni izzivi 
novega okolja.
Letošnji, 21. mednarodni likovni 
simpozij Slovenija, odprta za 
umetnost, ima tujega in do
mačega častnega gosta. To sta 
Bojan Gorenec (Slovenija) in 
Mario Palli (Italija). Oba se bosta 
na razstavah, ki sledijo delovne
mu druženju, predstavila z ob
sežnejšim opusom. Tudi v kata
logu bosta omenjena avtorja 
širše predstavljena.
Že v času trajanja simpozija bo
do novonastala dela malega for

mata predstavljena v galeriji Lič
na hiša v Ajdovščini, in sicer v 
četrtek, 27. junija 2013, ob 19.00 
uri.
Konec srečanja bo spremljal dan 

odprtih vrat, ki bo 
v petek, 28. junija 
2013, s pričetkom 
ob 18.00 uri. Ob 
kulturnem progra
mu bo osrednja po
zornost namenjena 
um etnikom  in 
njihovim novona
stalim delom, ki 
bodo to popoldne 
že postavljena na 
ogled.
Sledila bo nadaljnja 
razstavna prom o
cija. Pri njej organi
zatorji sodelujejo z 
galerijo Kosovelo
vega doma v Seža
ni, z razstaviščem 
Nikolaja Pirnata v 
Idriji (Mestni m u
zej Idrija) ter s 
Šivčevo hišo v Ra
dovljici, že tri leta 
pa tudi z Galerijo A. 
Kosič iz Gorice.
Prav v spremljajoči 

razstavni dejavnosti in obsežni 
kataloški publikaciji sta bogast
vo in drugačnost sinjevrškega 
srečanja. Na omenjenih razsta
vah se častna gosta (po en avtor 
iz tujine in en iz Slovenije) pred
stavita z obsežnejšim izborom 
del in tako dodatno obogatita 
sinjevrške dnevniške zapise. 
Nedvomno je M ednarodni 
likovni simpozij Slovenija, odpr
ta za um etnost zanimiv in kako
vosten likovni dogodek, zato or
ganizatorji vabijo vse, da se jim 
pridružite v petek, 28. junija
2013, ob 18. uri na dnevu odpr
tih vrat oz. kadarkoli v času 
trajanja delavnice oz. simpozija.

V Pokrajinskih muzejih na Goriškem  gradu

Razstava o zgodovini goriško- 
gradiščanske grofije

ni bil demokratičen, kar se je se
veda odražalo pri zastopanosti. 
Poudarka vredno je, da so v pr
vem obdobju delovanja grofije, 
dokler ni nacionalno vprašanje 
preraslo v konflikt, slovenski in 
italijanski politični predstavniki 
pošiljali centralnim oblastem 
skupne zahteve za ustanovitev 
šol s slovenskim in italijanskim 
učnim  jezikom. V tretji sobi je 
razstavljeno gradivo o izvedbi 
najrazličnejših javnih del, ki so 
jih v tistem času uresničili v gro
fiji. Poleg zakonodajne oblasti na 
davčnem, delovnem, policijskem 
in volilnem področju je dežela 
bila pristojna za kmetijstvo, trgo
vino, industrijo, javna dela, ceste, 
ureditev rečnih voda, skrbstvo, 
zdravstvo in krajevne uprave. Z 
ogledom načrtov obiskovalec 
spozna pomen raznih objektov 
in prometnic. Veliko večino le- 
teh je prva vojna uničila. Iz doku
mentov je razvidno, da so bile 
takrat občinske uprave naklonje
ne prihodu železniških prog na 
njihovo ozemlje, saj so te zago
tavljale razvoj. Zanimivost pred
stavljajo projekti o železnici prek 
Soške doline do Beljaka. V Gori
ci so v tistih letih tudi zgradili 
bolnišnico, zavod za gluhoneme 
in umobolnico. V mestu je delo
vala kmetijska šola, ki je imela 
italijansko in slovensko sekcijo: v 
prvi so poučevali enologijo, ki je 
bila razvita v nižinskem delu, v 
drugi sirarstvo, s katerim so se 
ukvarjali v hribih. Razstava se 
končuje z grafičnim orisom spre
memb upravnih meja, ki jih je v 
preteklem stoletju doživela go- 
riška pokrajina: leta 1923 je v njej 
živelo 319 tisoč prebivalcev, pred 
tremi leti 143 tisoč.

■ Vr.-J/,

R azstava z naslovom Pok
rajina Gorice in Gradišča: 
avtonomija in upravljanje 
1861/1914 Interpretacije nekega 

ozemlja, (prev. av.), ki je odprta 
do novembra v goriškem graj
skem naselju, omogoča obisko
valcem, da spoznajo zgodovino 
regije, ki je zaradi svojega obmej
nega in večnarodnega značaja v 
marsikaterem 
pogledu evro
pska. Organiza
torji pravijo, da 
pobuda ni pove
zana z načrtova
no ukinitvijo 
pokrajin, saj 
začetek razisko
valnega projekta 
sega v čas, ko o 
tem vprašanju 
niso še govorili.
Glavni cilj razsta
ve (spremlja jo 
publikacija z zgo
dovinskimi eseji 
avtorjev, ki jo je 
uredila Loredana 
Panariti) je pri
pomoči k razmi
sleku o za ita
lijanske razmere 
edinstveni pre
teklosti pokraji
ne. Goriška grofija, ozemlje kate
re je segalo tudi v Vipavsko in 
Soško dolino ter na območje 
med Alpami in Jadranom, je po

stala avstrijska dedna dežela leta 
1500. V času Marije Terezije so 
njeno ozemlje združili z grofijo 
Gradišče. Dežela je do 18. stoletja 
ohranila svojo institucionalno 
individualnost, jo pozneje za do
ločen čas izgubila in jo leta 1861, 
med upravno preureditvijo cesar
stva, vnovično pridobila. Po 
mnenju organizatorjev širša jav

nost ni seznanjena z avtonomijo, 
ki jo je takrat uživala dežela s pri
stojnostmi na mnogih področjih. 
S ciljem, da bi obiskovalcem po

sredovali institucionalno in zgo
dovinsko identitete grofije, na 
razstavi najprej prikažejo njen iz
vor in kako se je v času dejansko 
izoblikovala. V prvi sobi muzeja 

si lahko ogledamo razne 
dokumente in po

menljiv sloven- 
sko-italijanski 
zemljevid grofije, 
ki ga je deželni 
zbor objavil v 70. 
letih 19. stoletja. 
Druga soba je na
menjena ustano
vitvi in delo
vanju deželnega 
zbora. Prikazani 
so portreti štirih 
deželnih gla
varjev (Pace, Co- 
ronini, Pajer in 
Faidutti), ki so 
vladali v obdobju 
1861-1914, števil
ni italijanski in 
slovenski doku
menti ter načrti 
sedeža deželnega 
zbora (današnja 
goriška kvestu
ra). Omeniti 
velja, da je bila v 
le-tem od usta
novitve dalje za

gotovljena raba slovenščine. Ve
lik del prebivalstva grofije so se
stavljali namreč Slovenci, čeprav, 
kot znano, takratni volilni zakon
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Kratke
Msgr. Franc Vončina -  zlatomašnik
V n e d e l jo ,  3 0 .  j u n i j a ,  bo 
rojanski in barkovljanski dušni 
p a s t i r  msgr. F ranc Vončina 
praznoval zlato m ašo -  50  let 
mašniškega posvečenja.
Z la to m a š n ik ,  ki j e  po rodu 
Rojančan, je  pred pol stoletjem 
da ro v a l  novo m a š o  p rav  v 
Rojanu, za to  želijo rojanski 
verniki slovesno obeležiti tudi 
ta  praznik. Zlata sv. m aša bo 
ob 9. uri, ob 18. uri pa bo v 
ro janskem  Marijinem dom u 
s r e č a n j e  in d r u ž e n je  s 
slavljencem.

Tri^obalne občine proti uplinjevalniku 
v Zavijali
Podjetju Gas Natural Rigassificazione Italia je  kljub odločnemu 
nasprotovanju prebivalstva uspelo uvrstiti projekt uplinjevalnika 
v Žavljah na evropsko prednostno listo projektov skupnega 
pomena. Prav zato so župan Pirana Peter Bossman, Izole Igor 
Kolenc in pod žu p an  Kopra Danijel Cep d e m o n s tra t iv n o  
podpisali Peticijo proti potrditvi umestitve projekta plinskega 
terminala na ta seznam, s  čimer so še  enkrat potrdili, da si 
prebivalci ob severnem Jadranu ne želijo terminalov. Svoje 
stališče je jasno izrazil Danijel Cep, po čigar mnenju je  “uvrstitev 
na prednostno listo dokaz, d a je  kapital močnejši od volje ljudi, 
ki živijo na tem območju”. Koprski podžupan je  tudi mnenja, da 
predstavniki podjetja Gas Natural na skrivaj vodijo postopke 
dalje .  S te m  svojim d e jan je m  s e  v se  tri o b a ln e  o b č in e  
postavljajo na stran organizacije Alpe Adria Green, ki se  že 
vrsto let bori proti uresničitvi zloglasnih energetskih načrtov.

Proces, ki je pospešil "slovensko pomlad"
Ob 25-letnici procesa proti Janezu Janši, Ivanu Borštnerju, 
Davidu Tasiču in Franciju Zavrlu (JBTZ)je nekdanji član vodstva 
Odbora za varstvo človekovih pravic Igor Omerza (na sliki), ki se 
je v zadnjih letih uveljavil kot izredno prodoren raziskovalec

n a š e  p o lp r e t e k lo s t i  in 
p o z n a v a l e c  a rh iv o v  
p o v o jn e g a  e n o u m n e g a  
režima, napisal knjigo JBTZ, 
Č a s  p o p re j  in dn ev i  
pozneje.
Gre za n a t a n č n o  
p re d s ta v i te v  t a k r a tn e g a  
d o g a j a n j a  in n jegov ih  
a k t e r j e v ,  ki t e m e l j i  na  
arhivskih virih in razčiščuje 
marsikatero vprašanje, kije 
bilo dosle j brez p ravega 
odgovora. Tako je  zdaj bolj 
j a s n o ,  k a t e r e  s o  b ile  
t a k r a t n e  o d g o v o r n o s t i  
s l o v e n s k e g a  in

jugoslovankega političnega vodstva, ta jne  politične in pa 
vojaške policije.
Knjigo, ki jo je  založila Karantanija, so  prvič predstavili v 
Ljubljani 31. maja nekaj po odkritju spominske plošče na stavbi 
na Roški, kjer so  sodili četverici. Besedilu na 2 8 5  s traneh je 
p r i lo ž e n a  š e  z g o š č e n k a  s  p r e s l i k a v o  v s e h  1 0 9 . 8 0 4  
individualnih in 1 .153  kolektivnih podpisov, s katerimi so 
Slovenci doma in v zamejstvu izražali podporo obtožencem ter 
se  včlanjevali v Odbor za varstvo človekovih pravic. Množično 
gibanje je  močno pospešilo razvoj “slovenske pomladi” in 
pripravilo pot demokratičnim spremembam.
Na zgoščenki najdemo posam ezne podpise in solidarnostna 
pisma ter brzojavke nekaterih ustanov tudi iz naših krajev, a 
tudi pole s  1 .010 podpisi, ki jih je  v deželi zbrala Mladinska 
sekcija Slovenske skupnosti, solidarnostno pismo z 20  podpisi 
članov u redniš tva  Prim orskega dnevnika,  1 4 3  podpisov 
udeležencev proslave ob 40-letnici klasične gimnazije v Trstu 
in drugo že zgodovinsko gradivo.
Srečanje z Igorjem Omerzo in predstavitev njegove najnovejše 
knjige bosta v priredbi Društva slovenskih izobražencev in 
Knjižnice Dušana Černeta v ponedeljek, 1. julija, ob 2 0 .30  v 
Peterlinovi dvorani v ul. Donizetti 3 v Trstu.

Ad formandum /  Sola poletnega obrezovanja
Po velikem uspehu ,  ki ga je  doživela Sola obrezovanja v 
zimskem obdobju, prireja Ad formandum v juliju Šolo poletnega 
obrezovanja.
Rez sadnega drevja je zelo pomembno opravilo. Z rezjo drevesa 
oh ran jam o “m la d o s tn a ”, sp o d b u ja m o  njihovo rodnost  in 
oh ran ja m o  vzgojitveno obliko. P reden  s e  s e v e d a  lotimo 
kakršnegakoli dela, m oram o poznati rodni les in osnovne 
zakonitosti rasti, da ne bi z našimi posegi v sadovnjakih naredili 
več škode kot koristi. Čas obrezovanja sadnih dreves zelo vpliva 
na ras t .  Zgodnja rez p o sp e š i  ras t ,  za to  d re v e sa  hitreje 
odganjajo, kar lahko predstavlja problem pri spomladanskih 
pozebah. S pozno zimsko rezjo pa nekoliko omilimo bujno rast 
novih poganjkov.
Pravilno obrezovanje je  še  posebej pomembno pri mladem 
drevju, saj s  primerno vzgojo oblikujemo ogrodne veje z rodnim 
lesom.
Šola poletnega obrezovanja traja 6 ur, tečaj je  razdeljen na 
dva dela: 2 uri v razredu, v katerih bo potekal uvod v tehnike 
o b rez o v an ja ,  in 4  ure  na  polju - p rak tičn i  del teča ja^z  
obrezovanjem v živo sadnih dreves. Prvo srečanje bo 1. julija 
2013 ob 18.00. Tečaj vodi Natascia Riggi.
Prijave zbirajo na sedežu Ad formanduma v Trstu (ul. Ginnastica 
72, tel. 040 .566360 ,  ts@adformandum. org). Tečaj bodo izvedli 
ob  z a d o s t n e m  š te v i lu  prijav. Več in fo rm ac i j  na  www. 
adformandum. org in na socialnih omrežjih Facebook in Twitter.

Uspela prireditev za promocijo kraškega vina in območja

Mare morje vitovska 7

Tržaško nabrežje je bilo 
konec minulega tedna pri
zorišče 7. izvedbe razstave 
vin avtohtone kraške sorte vi

tovske, prireditev pa je potekala 
pod geslom Mare morje 
vitovska. Glavno prizorišče je bi
la nekdanja tržaška ribarnica - 
sedanja dvorana za dražbe, saj so
v njej pripravili razstavo vina in 
gostinskih dobrot, uvod v petek, 
21. junija, pa je bil v dvorani Im- 
peratore Hotela Savoia Ex- 
celsior na tržaškem 
nabrežju.
Društvu vinogradnikov s 
Krasa v sodelovanju z 
združenjem deželnih 
someljejev AIS in v soor- 
ganizaciji z občino Trst je 
uspel pomemben podvig.
Že tradicionalno prired
itev Vitovska in morje, ki 
je bila prejšnja leta na 
devinskem gradu, so 
tokrat priredili v Trstu.
Kot je uvodoma povedal 
predsednik Društva vino
gradnikov s Krasa Edi 
Kante, je bila to 
priložnost, da se vino
gradniki približajo mestu 
in istočasno podčrtajo vl
ogo območja in tega, kar 
to območje nudi za širšo 
turistično promocijo tržaške 
pokrajine, obenem pa je bila to 
priložnost, da so nagovorili tudi 
institucije in jim predlagali 
določene poti za možni razvoj 
kmetijstva.
V smislu ovrednotenja območja 
sta se v pozdravnih posegih 
izrekla tudi predsednica pokra
jinske uprave Maria Teresa Bassa 
Poropat in tržaški župan Cosoli- 
ni. Deželni podpredsednik in 
odgovorni za produkcijske de
javnosti Bolzonello je pa izjavil, 
da bo dežela FJK pomagala 
kmetijstvu na Tržaškem, saj gre 
za stvarnost, ki stremi po odlični 
kakovosti, in to ob spoštovanju 
okolja. Pomemben je bil nastop 
generalnega direktorja itali
janskega ministrstva za kmetijst
vo Vaccarija, ki je ugotavljal, da je

Kras s svojimi malimi vinograd
niškimi posestvi edinstvena 
stvarnost in da bo ministrstvo 
pomagalo z ovrednotenjem te 
izredne območne identitete tudi 
s podpiranjem čezmejnih projek
tov ob oblikovanju skupnih za
ščitnih znamk.
Dragoceno je bilo predavanje 
Fulvia Colomba, ki je podal strn
jeno zgodovino tržaškega vino
gradništva od antike do danes ter

podčrtal pomembno ločnico, da 
so zlasti v preteklosti slovela 
tržaška in brežanska vina, se 
pravi vina, ki so bila pridelana na 
flišu, medtem ko je novega zago
na vinogradništvu na Tržaškem 
konec minulega stoletja dal Kras 
s svojimi odličnimi vini. 
Stvarnost je za naše vinogradnike 
in kmete na sploh omejujoča 
zaradi številnih vinkulacij, ki so v 
veljavi na celotnem območju, 
vendar se oblasti zavedajo, da je 
treba ta problem premakniti z 
mrtve točke tudi zaradi obvez, ki 
so bile sprejete ob podpisiu pro
tokola o prosekarju. Tako je di
rektor kmetijskega nadzorništva 
za tržaško in goriško pokrajino 
Aldo Cavani nakazal nekaj 
možnosti za izhod iz sedanjih za
stojev, ki jih doživlja kmetijstvo.

Povedal je, da so v sodelovanju s 
samimi proizvajalci ugotovili 
izhod iz tega stanja, tako da bi 
ustvarili privilegiran postopek za 
poklicne kmete, da bi lažje 
dosegli potrebna dovoljenja. To 
bi dosegli s tem, da bi najprej 
občinske uprave v sodelovanju s 
samim nadzoništvom opravile 
natančen popis namembnosti 
območja, kar bi omogočilo, da bi 
ugotovili tiste površine, ki so na

jbolj primerne za kmetijsko de
javnost. Ob sodelovanju vseh in
stitucionalnih teles, ki so odgov
orna za nadzor nad posamezni
mi vidiki ozemlja, bi nato ugo
tovili sprejemljivo in hitrejšo pot. 
Ustanovili naj bi nekakšen enot
ni urad, ki bi omogočil poenos
tavljeno pridobivanje okoljskih 
ocen oz. ocen o vplivu posegov 
na območje ali tudi za ostale 
dokumente, ki naj bi jih priprav
ili sami pristojni uradi. Direktor 
Cavani je še povedal, da je to 
izvedljivo, ker obstajajo predpisi, 
ki jasno pravijo, da je tudi obde
lan svet pomemben dejavnik pri 
ohranjanju biotske raznolikosti. 
To pomeni, da je mogoče na os
novi sedanje zakonodaje in pred
pisov dobiti način, kako 
omogočiti kmetom, da se lahko

lotijo obdelave novih površin. 
Tudi pri prireditvi Mare morje vi
tovska sodelujejo številni de
javniki čezmejnega projekta za 
razvoj Krasa in ovrednotenje 
kraških pridelkov Agrotour. Tako 
je v imenu tržaške univerze in de
lovne skupine, ki vodi raziskave 
o zdravilnih učinkih polifenolov, 
ki so v barvilu jagod kraških 
maceriranih vin, spregovoril 
mladi raziskovalec tržaške uni
verze Stefano Fornasaro, ki je os
vetlil cilje, ki si jih Agrotur 
postavlja na področju vinograd
ništva, in povedal, da tržaška uni
verza vodi poglobljene raziskave 
o zdravilnih, protioksidacijskih 
učinkih vina na zdravje in počut

je ljudi.
Predsednik društva vino
gradnikov Kante je tudi 
poudaril izredno lepo 
sodelovanje med vino
gradniki in gostinci; tudi 
letos je društvo podelilo 
posebni priznanji dvema 
zaslužnima delavcema na 
področju promocije 
kraškega vina. To sta 92- 
letni Mario Vidich, ki je 
med prvimi v Trstu odprl 
enoteko, in znani 
gostinec Guido Braico, ki 
je 45 let vodil restavracijo 
Nastro Azzurro.
Razstavni prostor v nek
danji ribarnici so krasili 
lepi črni bori, speljan pa 
je bil tako, da so se ob 
vinogradnikih (skupno je 
razstavljalo 28 vinograd

nikov, od tega 18 iz tržaške pokra
jine) vrstili gostinci in ponudni
ki mlekarskih in suhomesnih 
dobrot. Na ogled so bile tudi 
strokovne publikacije o vinu in 
Krasu in lepi fotografski posnet
ki kraških kleti in vinarjev.
Vsa prireditev pomeni nedvom
no velik uspeh za naše vinograd
nike in kmetijstvo nasploh, saj 
tudi na ta način potrjujejo svojo 
identiteto in izrazito osebnost 
svojih odličnih vin. Mogoče bi 
vse to še jasneje zablestelo, ko bi 
nekaj več pozornosti namenili 
tudi slovenski besedi, ki ima v 
Trstu tudi po zaslugi vinograd
nikov, ki so s svojim delom v 
m inulih stoletjih ustvarjali 
blagostanje tega kraja, svoje 
povsem zaslužno mesto.

M.T.
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E H ^  V Finžgar j evem domu

12. Mala gledališka 
šola Matejke Peterlin

Od 10. do 14. junija je v 
Finžgarjevem domu na 
Opčinah potekala 12. 
Mala gledališka šola Matejke Pe

terlin. 53 otrok, starih od sedem 
do dvanajst let, je pod vodstvom 
režiserke Manice Maver in "duše 
šole" Lučke Susič pridobilo os
nove gledališkega nastopanja. 
Zaradi visokega števila 
udeležencev so otroci bili razdel
jeni v dve skupini.
V ponedeljek so s pomočjo igre 
spoznali svoje učitelje in mlajše 
animatorje, nato jim je režiserka 
razdelila posamezne vloge iz 
igrice Volk in sedem kozličkov, 
ki jo je napisala Lučka Susič. To 
ni navadna pravljica, temveč 
prirejena in posodobljena, saj se 
dogaja v današnjem času. Že v 
prvem prizoru volčiči Lili, Kili in 
Vili gledajo televizijo in si zaželi
jo kozličjih in  prašičjih kroketov 
iz reklame. Čeprav na začetku 
mama volkulja le nem očno 
zmajuje z glavo, se naposled, ko 
oče volk prinese z lova staro 
srno, ki je volčiči ne marajo, od
loči, da se bodo naslednji dan 
odpravili na veliki semenj v vas, 
kjer bodo lahko poiskali tudi 
krokete, a tega ne povejo očetu 
volku. Tako si nadenejo ovrat
nice in se preoblečejo v pse, kar 
pa sproži verižno reakcijo. Da bi

oče volk zvedel, kje so njegovi 
otroci, se obrne tudi na vedeže- 
valko, na koncu pa ga volčiči 
prepričajo o tem, naj ugrabi ko
zličke. Ker se volčičem zdijo pre
suhi, jih zaklenejo v klet, a niti 
to se ne obnese.
V igrici nastopa
jo poleg že 
naštetih glavnih 
likov še napove
dovalec, kuharč- 
ka, prodajalka, 
kraljica gozda, vi
la Lijana, njene 
spremljevalke, 
rumena, rožnata, 
zelena in modra 
vila, mati koza in 
sedem kozličkov, 
lovec, policaj in 
ptičji zbor las
tovke, siničke, 
kukavice in srake 
pod vodstvom 
maestra Škrjan
ca.
Malo gledališko šolo Matejke Pe
terlin sta priredila Slovenska 
prosveta in Radijski oder. Režis
erka Manica Maver, ki se je 
izpopolnjevala na ljubljanski 
Akademiji za gledališče, radio, 
film in televizijo, na smeri Ob
likovanje govorjenih besedil, 
nam je zaupala, da je bila to za

otroke čudovita izkušnja: "Vsak 
je imel lepo vlogo, vsi so se 
lahko na odru pokazali kot 
nekaj posebnega, na primer 
nastopili so v videu in se pomer
ili v nevsakdanjih vlogah. V 
petih dneh so se veliko naučili. 
Obenem smo odkrili, da imamo 
zelo dobre mlade pomočnike 
oziroma animatorje, ki so pridni 
in iznajdljivi".
Režiserki je za koreografijo 
priskočila na pomoč Kim 
Furlan. Tako so zaplesali kozlič

ki, volčiči, vile in kuharčka vsak 
na svojo melodijo, na koncu pa 
še vsi nastopajoči skupaj. Pesmi 
je uglasbil Aljoša Saksida, video 
je posnel Damjan Košuta, 
Samuel Kralj je bil lučkar, za 
sceno pa je poskrbel Niko Tren
to. Vaje so potekale vsak dan od 
devetih do šestnajstih. Medtem

ko so prve dni otroci skrbno pre
birali vlogo in vadili pravilno iz
govarjavo, so naposled stopili na 
oder in z režiserko določili pre
mike, gibe in pravšnjo glasnost. 
Po kosilu so se navadno 
sproščali na dvorišču in igralih 
za Finžgarjevim domom, 
popoldan pa je bil nam enjen 
piljenju koreografije s Kim 
Furlan in pevskim vajam z 
Aljošo Saksido.
V petek popoldne je ob sedem
najstih nastopila prva izmena

otrok, ob devetnajstih pa še dru
ga. Dvorana je bila prepolna 
občinstva, na koncu igrice pa so 
vse nastopajoče nagradili z dol
gim aplavzom. Predstavo bodo 
ponovili zadnjo nedeljo v sep
tem bru v abonmajski sezoni 
Gledališkega vrtiljaka.

Metka Šinigoj
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O bvestila
Župnija Bazovica organizira 
romarski izlet na Sv. Višarje v 
n e d e l jo ,  3 0 .  j u n i j a .  O dhod  
a v t o b u s a  iz p re d  c e r k v e  v 
Bazovici ob 7.30. Prispevek 50 
evrov vključuje avtobus, dobro 
k os i lo  in c e n o  za  ž ičn ic o .  
Vabljeni!
Rojanska župnijska skupnost
vabi v nedeljo, 30. junija, ob 18. 
uri na s reč an je  in druženje z 
z l a t o m a š n i k o m  F ra n c e m  
V onč ino .  S r e č a n j e  bo v 
Marijinem domu v Rojanu (ul. 
Cordaroli 29).
D ru štvo  s lo v e n sk ih
izob ražen cev  in  K njižnica  
D u šan a  Č erneta v a b i t a  v 
p o n e d e l j e k ,  1. ju l i ja ,  na  
s r e č a n j e  s p r o d o rn im

raz isk o v a lce m  n a š e  p o lp re 
teklosti Igorjem Omerzo, kije ob 
25-letnici procesa proti Janezu 
Janši, Ivanu Borštnerju, Davidu 
Tasiču in Franciju Zavrlu napisal 
knjigo JBTZ, Čas poprej in dnevi 
pozneje. Začetek  ob 2 0 .3 0  v 
Peterlinovi dvorani v ul. Do- 
nizetti 3 v Trstu.
Jesensko rom anje z N ovim  
g la so m  v  Sveto  d eže lo  in  
Palestino - ko je huda vročina že 
mimo in je  puščava čudovita. 
R o m a n je  bo od 2 2 .  do  3 0 .  
sep tem bra  2 0 1 3  pod vodstvom 
mag. Renata Podbersiča ml. in 
p. Petra Lavriha. Vpisovanje se  
začne takoj, sicer najkasneje do 
0 1 . 0 8 . 2 0 1 3 .  P ro g r a m  in 
vpisovanja na sedežih Novega 
glasa v Gorici in v Trstu.

mami V cerkvi sv. Jerneja

Smarnični koncert in 
konec pevske sezone

Deževni in hladni majski 
dnevi so preoblekli 
letošnji Smarnični kon

cert na Opčinah v skoraj zimske 
vtise, glasba pa je kot vsako leto 
prinašala m ilino pom 
ladanskega češčenja Marijinega 
meseca, ki diši po cvetju in 
nežnih čustvih. Župnija in 
mešani cerkveni zbor Sv. Jerneja 
sta priredila tradicionalni kon
cert, ki "zapečati" pobožnosti s 
peto molitvijo in poudarja bo
gastvo openskega pevskega zak
lada. Od osnovnošolcev do 
odraslih pevcev: vsi so zapeli po 
maši na koncertu, ki je zvestim

va pesem Barbanskih romarjev, 
ki spominja na tradicijo roman
ja s čolni iz svetega Križa do oto
ka, kjer letos praznujejo 150-let- 
nico uradnega priznanja Mari
jinega svetišča. Tudi tokrat so 
primemo izbrane, všečne pesmi 
ovrednotile potencial zbora, ki 
je bil deležen dolgega aplavza. 
Namesto priložnostne misli je 
koncert dopolnila pesniška 
beseda z branjem pesmi iz 
opusov dveh zamejskih avtorjev, 
Ljubke Šorli in Alberta Miklav
ca. Vezna nit verzov, ki sta jih po
dala birm anca Tina Busan in 
Danijel Stefani, je bila v soglasju

Letošnja prejemnica je 
hornistka Jasna Komar

je posvaril Kravos.
Kot dokazuje izbor nom iniran
cev za letošnje Zlato zrno (ses
tavljali so ga igralec Jure Kopušar, 
igralka Lara Komar in filmski 
režiser Martin Turk, sicer prejem
nik prve nagrade Zlato zrno leta 
2008), je kljub splošni krizi naša 
narodna skupnost še vedno 
sposobna ponuditi nekaj 
posameznikov, ki "se suvereno 
prebijajo v ospredje umetniške 
ustvarjalnosti Italije in Slovenije, 
prav tako pa prispevajo opazen 

umetniški naboj tudi 
v evropski prostor. 
Kljubujejo krizi -  in 
morda tudi nakazuje
jo, da sami sodelujejo 
pri evropskih inte
gracijah in presegan
ju vzrokov vsestran
ske krize evropske 
skupnosti", je v 
imenu Sklada Tončič 
dejala prof. Barbara 
Zlobec. Nedvomno 
gre poudariti izredno 
uspešno pot, ki jo je 
letošnja nagrajenka, 
mlada hornistka Jas
na Komar, bila spo
sobna doslej prehodi
ti. Žal na slovesni po
delitvi ni bila prisot
na (nagrado je v njen
em im enu sprejela 
mama), je pa kot no
miniranka poslala 

pisno sporočilo, v katerem je 
prišla jasno do izraza njena 
ljubezen do glasbe in življenja. 
Zaradi podiplomskega študija v 
Stuttgartu se počuti "najbolj 
srečen človek na Zemlji". Učenje 
inštrumenta, ki ga je po zaslugi 
in prizadevanju staršev kot otrok 
s težavo usklajevala z življenjem, 
je danes v polnem razcvetu. Jas
no poučuje namreč eden izmed 
najboljših profesorjev roga v Ev
ropi, hornistka pa je v kakovost
nem okolju, v državi, "ki goji in 
ceni kulturo". Po mnenju Jasne 
Komar nas glasba spremlja v 
vsakodnevnem življenju, "čisto 
preprosto je del nas in zato ne 
moremo brez nje", je zapisala.
In prav glasba je uvedla v tokrat
ni slavnostni dogodek, ko je Ne- 
rina Švab povabila v konfer
enčno dvorano Narodnega do
ma pevke DVS Bodeča neža, ki jo 
vodi Mateja Černič. Zborovod
kinja je Zlato zrno prejela pred 
dvema letoma: sklad Tončič se je 
nato odločil, da bo nagrade 
podeljeval z dvoletno frekvenco. 
Naslednika oziroma naslednico 
Jasne Komar bo treba počakati 
tako do leta 2015.

IG

N ajlepše, kar je bilo slišati 
na podelitvi letošnje na
grade Zlato zrno, je nad
vse pozitiven odnos, ki ga kandi

dati imajo do svojega poklica in 
do življenja. Polni so energije in 
volje do dela. Zlasti pa jih 
nenehno mika 
soočenje z nesloven
skim, italijanskim ali 
širše evropskim okol
jem. Predsednik 
Tončičevega sklada 
Marko Kravos je ob 
podelitvi priznanja, ki 
je bilo v Narodnem 
domu, v sredo, 19. ju
nija, primerjal um et
nike ladjam, ki s svo
jim dragocenim 
tovorom plujejo po 
širokem morju. Te 
mlade odlikujejo 
pogum, znanje, 
prožnost duha, 
sposobnost največje 
koncentracije, pa tudi 
velikodušna odgov
ornost za človeško 
okolje, za rodna tla, za 
zgodovinsko dedišči
no, za jutrišnji dan in 
za pogoj preživetja za prihodnje 
rodove. "A za ladje so potrebni 
privezi, pomoli, pristaniške 
storitve", je posvaril pesnik in 
podal žalosten pregled kriznega 
položaja našega zamejskega kul
turnega miljeja: "Gledališče, kn
jižnica, knjigarna, arhivsko 
zgodovinska oskrba, koncertna 
in galerijska dejavnost nimajo ne 
prostorskih ne finančnih pogo
jev, še manj pa osebja, us

posobljenega za kulturniški ma- 
negement in uveljavitev, da bi 
zastavili svoje delo v oporo ust
varjalcem, umetnikom". Ti so po 
njegovem mnenju reprezentanč
na konica manjšine, "vrh, s 
katerega imamo razgled v širši

trico v pameti, spretnjakoviči z 
denarnimi balončki, ki jim spro
ti pokajo v rokah". Prav ti osebki 
jemljejo mero umetnosti, "ki je 
najbolj živ odraz etične 
občutljivosti in življenjske moči 
kake skupnosti; ki je tudi nevid-

prostor... ", Sicer trdno zasidrani 
v našem okolju, da bi se še naprej 
razvijali kot skupnost. Manjšina 
si namreč ne sme privoščiti, da 
bi zdrknila v provincializem in 
obrobje, kamor jo potiskata 
birokracija vseh zunanjih in no
tranjih centrov moči ter kriza, ki 
globoko zarezuje v naše tkivo, v 
naše dobrine. Te "upravljajo 
samooklicani knjigovodje, 
gospodarniki s politikantsko ma

na medgeneracijska vez in ko
munikacijski kanal, s katerim 
nagovarjamo veliki svet"! Umet
nost in druga področja ustvarjal
nosti so najbolj vidna izpostava 
naše identitete. "Rabijo pa mod
erna oporišča, moderne pristope, 
sodobno opremljenost, tehno
logijo, ki omogoča gospodarno 
izrabo talentov in potencialov ter 
načrtovanje razvoja. Ne pa krčen
je, varčevanje na vseh koncih",

Jasna Komar
Jasna Komar, rojena 1989, je svojo briljantno glasbeno pot 
zače la  kar v d o m a če m  piha lnem  o rkes tru  Ricmanje. 
Nadaljevala je  š tudije na konservatoriju Tartini ter  na 
Akademiji za glasbo v Ljubljani; že kot študentka je postala 
solo hornistka v italijanskem mladinskem orkestru, kar je ob 
izredno močni konkurenci potrdilo odlike njenega muziciranja. 
Leta 2010 je bila sprejeta v Gustav Mahler Jugendorchester, 
ki velja za najboljši tovrstni sestav  v svetovnem merilu, 
obenem pa je požela vrsto nagrad na prestižnih mednarodnih 
tekmovanjih tudi s  solo nastopi. Svoj študij je nadgradila lani 
z diplomo na akademiji v Stuttgartu, kjer je pridobila naslov 
akadem ske glasbenice hornistke in profesorice roga. Na 
avdiciji za članstvo v Junge Deutsche Philharmonieje osvojila 
prvo mesto med 41 tekmovalci, od maja 2013 pa je članica 
profesionalnega orkestra v Gottingenu. Kljub mladim letom je 
Komarjeva prepoznavno ime v evropskem prostoru. Izkazala 
s e j e  kot zrela, profesionalno neoporečna, a tudi umetniško 
kreativna glasbenica.

USI Predstavili so zadnjo knjigo Pavleta Merkuja

Dragocen vpogled 
v tržaško preteklost

Pred nekaj meseci je založ
ba društva Deputazione  
di S tori a e Pa tria per la 

Venezia Giulia izdala knjigo 
izšolanega arhivista Pavleta 
Merkuja N om i di persone e lu- 
oghi nei registri medievali del 
Capitolo di San Giusto di Tri- 
este, ki je v analizo vzel 
kodekse tržaške škofije od leta 
1307 do 1406, to je celo stolet
je. Delo je trajalo kar štirideset 
let, gnala pa ga je le neskončna 
radovednost. V analizo je vzel 
kodekse iz škofijskih arhivov, za 
katere je znano, da so težko 
dostopni. Pri študiju im en m u 
je veliko pomagal msgr. Luigi 
Parentini, ki je prišel v Trst eno 
leto pred koncem vojne. 
"Pričujoča knjiga ni samo os
novni pripomoček, temveč de
tajlna študija im en in lokacij”, 
je dejala prof. Dragica Čeč, do
centka z Univerze na Pri

morskem, "ki vključuje analizo 
socialne strukture od poklicev 
pa do zanim ivih drobcev, kot 
so oznaka ljudi, primeri bandi
tov in pom em bnih  ljudi, od 
m estnih sodnikov in notarjev 
do podestajev. Enako dragoce
na kot pravne listine je tudi kn
jiga, v katerih so zabeležene 
dotacije posameznikov". Prof. 
Čeč je prisotne spom nila tudi 
na drobno Merkujevo knjižico, 
ki pa ima velik pom en za nas 
Slovence. To so plemiška pisma 
dveh družin, v katerih je babi
ca pisala vnukinji v slovenščini. 
V sedem desetih letih  so 
obtožili avtorja, da ni mogoče, 
da so plem iči pisali v
slovenskem jeziku, danes pa 
im am o dokaze, ki se kažejo v 
zelo živahnih in nestereotipnih 
povezavah tržaške škofije z za
ledjem.
Avtor knjige je obrazložil, da je

v preučevanem stoletju Trst bi
lo malo mesto z obzidjem, ki je 
štelo pet tisoč prebivalcev. Ime
na so bila v glavnem furlanska, 
nato slovenska in v manjši meri 
italijanska. To je Merku' hotel 
poudariti, ne da bi stopil komu 
na prste. V bistvu je Trst bil 
takrat furlansko mesto. Kar se 
priimkov tiče, so se začeli uvel
javljati v 15. stoletju, Trst pa je 
bilo prvo mesto v slovenskem 
obsegu, ki jih je imel že v 14. 
stoletju, ker je bil pod vplivom 
Benetk. Tam je priim ek kot 
uradni pojav, torej za beleženje 
davčnih obveznosti um rlih lju
di, nastal v 12. stoletju. 
Stoletni arhiv, ki se ga je 
posluževal Merku', so pisali ze
lo različni duhovniki. Pri tem 
se točno vidi, kdo je znal 
slovensko in  kdo ne, ker je na
pačno zapisoval slovenska ime
na. Kot je opozorila prof. Čeč, v 
preučevanem času še veliko lju
di n im a priimkov, saj jih je 
srednjeveška družba v plem 
stvu šele odkrivala. Na 5.000 
prebivalcev jih je priimke im e
lo le 1.500. Avtor je upošteval 
tudi poklicna imena, drugače 
bi bila knjiga pomanjkljiva, saj

so priimki izvirali prav iz pok
licnega imena.
Malokatero mesto ima tako za
nimivo gradivo kot Trst, to pa je 
zasluga benediktincev, brez ka
terih bi ne imeli tako dobrega 
vina, je šaljivo pripom nil avtor 
knjige. Docentka zgodovine 
Univerze na Primorskem je še 
dejala, da "je bil skrajni čas, da 
je Trst dobil čudovito spričeva
lo svoje nacionalnosti, saj so 
priim ki živo telo". Kritika 
obravnavane knjige bo objavl
jena v rimski ugledni reviji Riv- 
ista italiana di onomastica. 
Pavle Merku' je v bistvu pred
stavil svoje življenjsko delo. De
jal je, da ima dom a še ogromno 
materiala, ki pa ga sedaj meče 
proč, ker ni dokončno. Najprej 
se je ukvarjal z družino, nato z 
glasbo in komaj potem  s temi 
malenkostmi, kot so im ena in 
priimki. Marsikaj je že podaril 
muzejem, še posebej tržaškemu 
muzeju Schmidi. Sam je bil v 
dvomu, ali podariti dokumente 
Sloveniji ali Trstu, na koncu se 
je odločil za Trst, ker jih bodo 
vsaj brali tako v slovenščini kot 
v italijanščini.

obiskovalcem predstavil dve 
novosti, in sicer priložnostni 
združitvi pevskih skupin, ki sta 
obogatili program z novimi 
zvočnimi vtisi. Prvi so nastopili 
člani otroškega zbora Vesela 
pomlad s skupino prvoobha- 
jancev, ki so pod mentorstvom 
gospoda Franca Pohajača 
pripravili splet pesmi in jih 
izvedli z nastopom pogum nih 
solistov. Uglašena mladinska 
dekliška skupina Vesela pomlad 
je nato podarila koncertu ubra
no noto skrbno naštudiranega 
programa, katerega vezna nit je 
bila prijetna spevnost skladb, ki 
jih je izbrala in vodila zborovod
kinja Andreja Štucin. Živ, bogat 
zvok moškega zbora Sv. Jernej je 
prepričal z občuteno izvedbo 
dveh skladb pod vodstvom 
tankočutnega Mirka Ferlana, ki 
je tudi prevzel vodstvo
priložnostne mešane skupine, v 
kateri so člani moškega zbora 
sodelovali z žensko skupino pri 
izvedbi krajšega programa, ki je 
obsegal tudi Foersterjevo Ave 
Marijo.
Zborovodja Janko Ban je 
neusahljiv vir programskih za
misli, ki vrednotijo slovensko in 
deželno literaturo: tokrat je za 
openski mešani cerkveni zbor 
sestavil spored romarskih pesmi, 
med katerimi sta bila priljubljen 
Vodopivčev spev iz leta 1933, 
katerega besedilo se spreminja 
glede na kraj izvedbe, in Vrabče-

s programskimi izbirami 
cerkvenega zbora, saj so vse pes
mi opevale Marijine božje poti 
iz petih romarskih krajev: Lurd, 
Svete Višarje, Stara Gora, Bar
bana in Repentabor. Openski 
župnik je ob koncu pozdravil 
vse obiskovalce in pevce z 
besedami in razmišljanjem o 
pomenu cerkvenega petja na os
novi intervjuja, ki ga je dolgolet
na članica in koordinatorka 
openskega mešanega zbora 
Berta Vremec imela z novinar
jem Igorjem Gregorijem. 
Koncert ni bil konec pevskega le
ta za pevce cerkvenega mešane
ga zbora, ki imajo navado, da se 
pred poletnim  premorom 
odpravijo na celodnevni pevski 
izlet, ki je imel letos posebno 
prazničen značaj. Zbor je tokrat 
prekoračil domače meje, saj je 
bil povabljen k oblikovanju glas
bene spremljave na poročnem 
slavju v cerkvici na Svetih Višar- 
jah. Novoporočenca, Slovenka iz 
Žabnic in njen francoski 
zaročenec, sta si namreč izrecno 
zaželela petje zbora Sv. Jernej, ki 
je obogatil slovesno trojezično 
mašo z vrsto Marijinih skladb v 
slovenščini, latinščini in fran
coščini ter z izvedbo Slavnostne 
maše Damjana Močnika pod 
vodstvom zborovodje Janka Ba
na in s sodelovanjem organista 
Vinka Škerlavaja ter trobentačice 
Žive Komar.
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Občuten poklon 
Stanetu Lebanu

S N G  N o v a  G o r i c a MARIJINE BOŽJE POTI PRI NAS (8) Mariza Perat

Stara Gora pri Čedadu
Leta 1469 je cerkev zelo poškodovala strela, zato 
so jo obnovili in povečali. Dela so trajala deset 
let. Takrat so na glavni oltar postavili kip Mate
re Božje z Detetom v naravni velikosti. Kip je iz 
kamna, o njem pa pravijo, da je to eden naj
lepših Marijinih kipov, kar jih sploh obstaja. Sta- 
rogorski Materi Božji romarji pravijo tudi "Živa 
Marija". Njene oči so v resnici kot žive, izraz nje
nega obraza je živahen in ljubezniv, da ima ro
mar vtis, da bo ta dobra Mati vsak hip spregovo
rila. Na levi roki Božja 
Mati drži Jezuščka. Oba 
imata zlato krono. Pri
povedujejo, da se je ob 
slovesnosti blagoslovit
ve nove cerkve zbrala 
na Stari Gori velikanska 
množica romarjev. Ob 
tisti priložnosti so usta
novili bratovščino 
"Svete Marije na Gori".
Med člani nove bra
tovščine so bili predv
sem Slovenci.
Leta 1737 so cerkev po
večali in  jo preuredili 
in čez sedem let, torej 
leta 1744, jo je na novo 
posvetil zadnji oglejski 
patriarh Daniel Delfi- 
no.
V cerkvi in tudi v kripti 
je bilo že od vsega 
začetka mnogo svetih 
podob in raznih pred
metov, ki so jih tja za uslišane prošnje prinesli 
hvaležni romarji. Tako so leta 1570 romarji iz 
Humina poklonili Materi Božji na Stari Gori sre
brno ploščo v zahvalo, da jih je rešila kuge. Z le
ti se je, žal, marsikaj izgubilo, nekatere dragoce
nosti pa so tudi ukradli, še posebno med razni
mi vojaškimi zasedbami, pa tudi pozneje. 
Posebno pozornost zaslužita dve sliki, ki ju opa
zimo v cerkvi. Na prvi vidimo dominikansko 
tretjerednico, blaženo Benvenuto iz družin Boja
nov, že od otroških let vneto častilko Starogorske 
Matere Božje, druga pa predstavlja sv. Benedik
ta Jožefa Labreta, romarja-berača. Rojen |e bil v 
kraju Amettes v Franciji 26. marca 1748. Želel je 
vstopiti k trapistom, bil je sprejet v njihov samo
stan, a je spoznal, da to ni njegova pot. Kot romar 
in berač je nato obiskoval Božje poti po Evropi in 
Italiji in leta 1774 obiskal tudi Staro Goro. Umrl 
je v Rimu leta 1783 in  je tu pokopan v Marijini 
cerkvi (Santa Maria dei Monti). Papež Leon XIII. 
ga je 8. decembra 1881 proglasil za svetnika.
V preteklih stoletjih so romarji na Staro Goro ro
mali peš, včasih tudi bosi. Romarska pot se je 
začela pri cerkvi Sv. Trojice v Čedadu, ko pa te

cerkve ni nilo več, so romarji na Staro Gon 
odhajali izpred čedajske stolnice. Ob romarsk 
poti so že ob samem nastanku Božje poti stal 
kapelice s kamnitimi reliefi. To so bile tako ime 
novane "kažipotne Marije". Eden teh reliefov j 
danes vzidan na pročelju starogorskega svetišča 
V starih časih je bila tudi navada, kot na S\ 
Višarjah ali na Sveti Gori, da je vsak romar, ki j 
prvič romal na Staro Goro, nesel s seboj lesei 
križec, ki ga je potem pustil pri katerem izmei 
znamenj oz. kapelic, ki so stale ob poti.

Največja romanja s< 
bila seveda ob Mariji 
n ih  praznikih, zlast 
na Veliki in Mali šma 
ren. Ob tej priložnos) 
so na Staro Goro priS 
li romarji iz Kranjske 
Koroške in celo Istr 
in Dalmacije. Korošc 
so sploh radi romal 
na Staro Goro. Kot po 
ročajo zgodovinarji 
jih je bilo zlasti mno 
go leta 1725. Prišli si 
peš čez Trbiž v Be 
neško Slovenijo. Stai 
viri tudi pripove 
dujejo, da so se ob Ma 
rijinih praznikih n, 
Stari Gori zbrale to 
likšne trum e ro 
marjev, da je čedajsk 
kapitelj moral poslat 
dvanajst oboroženil 
vojakov, da so vzdrže 

vali red.
Romanja so se bolj ali manj nemoteno nadalje 
vala vse do prve svetovne vojne. Takrat se je tu 
di Stara Gora znašla sredi vojne vihre in romanj 
so tako seveda bila zelo ovirana. Stara Gora je ’ 
tem času postala nekakšna vojaška trdnjava, k 
so jo zasedli italijanski vojaki. V vojnem času si 
bila v cerkvi izvršena razna bogoskrunsk, 
dejanja, Marijin kip pa je ostal nedotaknjen. 
Po vojni so se romanja obnovila in takrat je spe 
zaživela misel, da bi Marijo na Stari Gori krona 
li, kar so si verniki že dolgo želeli. To se je zgc 
dilo 3. septembra 1922. Slovesnost je potekala n 
prostem na tako imenovani Planjavi, prisotni! 
pa je bilo 30.000 romarjev. Kronanje bi bil mo 
ral izvršiti kardinal Ahil Ratti, ki pa je bil ravni 
takrat izvoljen za papeža, zato ga je nadomesti 
videmski nadškof Anastazij Rossi. Leta 1932, to 
rej točno deset let kasneje, pa so neznanci ob 
kroni ukradli. Ljudstvo pa je v enem letu zbrali 
toliko zlata, da so izdelali dve novi kroni in taki 
je bilo spet kronanje Starogorske Matere Božje ii 
Deteta Jezusa, in sicer 15. avgusta 1933.

/dalj.

NO V A  G O R I C A | Odprtje razstave na OŠ Kozara

S fotografijami so učenci 
izpovedali svoje misli

Stara Gora pri Čedadu
Leta 1469 je cerkev zelo poškodovala strela, zato 
so jo obnovili in povečali. Dela so trajala deset 
let. Takrat so na glavni oltar postavili kip Mate
re Božje z Detetom v naravni velikosti. Kip je iz 
kamna, o njem pa pravijo, da je to eden naj
lepših Marijinih kipov, kar jih sploh obstaja. Sta- 
rogorski Materi Božji romarji pravijo tudi "Živa 
Marija". Njene oči so v resnici kot žive, izraz nje
nega obraza je živahen in ljubezniv, da ima ro
mar vtis, da bo ta dobra Mah vsak hip spregovo
rila. Na levi roki Božja 
Mati drži Jezuščka. Oba 
imata zlato krono. Pri
povedujejo, da se je ob 
slovesnosti blagoslovit
ve nove cerkve zbrala 
na Stari Gori velikanska 
množica romarjev. Ob 
tisti priložnosti so usta
novili bratovščino 
"Svete Marije na Gori".
Med člani nove bra
tovščine so bili predv
sem Slovenci.
Leta 1737 so cerkev po
večali in  jo preuredili 
in čez sedem let, torej 
leta 1744, jo je na novo 
posvetil zadnji oglejski 
patriarh Daniel Delfi- 
no.
V cerkvi in tudi v kripti 
je bilo že od vsega 
začetka mnogo svetih 
podob in raznih pred
metov, ki so jih tja za uslišane prošnje prinesli 
hvaležni romarji. Tako so leta 1570 romarji iz 
Humina poklonili Materi Božji na Stari Gori sre
brno ploščo v zahvalo, da jih je rešila kuge. Z le
ti se je, žal, marsikaj izgubilo, nekatere dragoce
nosti pa so tudi ukradli, še posebno med razni
mi vojaškimi zasedbami, pa tudi pozneje. 
Posebno pozornost zaslužita dve sliki, ki ju opa
zimo v cerkvi. Na prvi vidimo dominikansko 
tretjerednico, blaženo Benvenuto iz družin Boja
nov, že od otroških let vneto častilko Starogorske 
Matere Božje, druga pa predstavlja sv. Benedik
ta Jožefa Labreta, romarja-berača. Rojen |e bil v 
kraju Amettes v Franciji 26. marca 1748. Želel je 
vstopiti k trapistom, bil je sprejet v njihov samo
stan, a je spoznal, da to ni njegova pot. Kot romar 
in berač je nato obiskoval Božje poti po Evropi in 
Italiji in leta 1774 obiskal tudi Staro Goro. Umrl 
je v Rimu leta 1783 in je tu pokopan v Marijini 
cerkvi (Santa Maria dei Monti). Papež Leon XIII. 
ga je 8. decembra 1881 proglasil za svetnika.
V preteklih stoletjih so romarji na Staro Goro ro
mali peš, včasih tudi bosi. Romarska pot se je 
začela pri cerkvi Sv. Trojice v Čedadu, ko pa te

cerkve ni nilo več, so romarji na Staro Goro 
odhajali izpred čedajske stolnice. Ob romarski 
poti so že ob samem nastanku Božje poti stale 
kapelice s kamnitimi reliefi. To so bile tako ime
novane "kažipotne Marije". Eden teh reliefov je 
danes vzidan na pročelju starogorskega svetišča. 
V starih časih je bila tudi navada, kot na Sv. 
Višarjah ali na Sveti Gori, da je vsak romar, ki je 
prvič romal na Staro Goro, nesel s seboj lesen 
križec, ki ga je potem pustil pri katerem izmed 
znamenj oz. kapelic, ki so stale ob poti.

Največja romanja so 
bila seveda ob Mariji
n ih  praznikih, zlasti 
na Veliki in Mali šma
ren. Ob tej priložnosti 
so na Staro Goro priš
li romarji iz Kranjske, 
Koroške in celo Istre 
in Dalmacije. Korošci 
so sploh radi romali 
na Staro Goro. Kot po
ročajo zgodovinarji, 
jih je bilo zlasti m no
go leta 1725. Prišli so 
peš čez Trbiž v Be
neško Slovenijo. Stari 
viri tudi pripove
dujejo, da so se ob Ma
rijinih praznikih na 
Stari Gori zbrale to
likšne trum e ro
marjev, da je čedajski 
kapitelj moral poslati 
dvanajst oboroženih 
vojakov, da so vzdrže

vali red.
Romanja so se bolj ali manj nemoteno nadalje
vala vse do prve svetovne vojne. Takrat se je tu
di Stara Gora znašla sredi vojne vihre in romanja 
so tako seveda bila zelo ovirana. Stara Gora je v 
tem času postala nekakšna vojaška trdnjava, ki 
so jo zasedli italijanski vojaki. V vojnem času so 
bila v cerkvi izvršena razna bogoskrunska 
dejanja, Marijin kip pa je ostal nedotaknjen.
Po vojni so se romanja obnovila in takrat je spet 
zaživela misel, da bi Marijo na Stari Gori krona
li, kar so si verniki že dolgo želeli. To se je zgo
dilo 3. septembra 1922. Slovesnost je potekala na 
prostem na tako imenovani Planjavi, prisotnih 
pa je bilo 30.000 romarjev. Kronanje bi bil m o
ral izvršiti kardinal Ahil Ratti, ki pa je bil ravno 
takrat izvoljen za papeža, zato ga je nadomestil 
videmski nadškof Anastazij Rossi. Leta 1932, to
rej točno deset let kasneje, pa so neznanci obe 
kroni ukradli. Ljudstvo pa je v enem letu zbralo 
toliko zlata, da so izdelali dve novi kroni in tako 
je bilo spet kronanje Starogorske Matere Božje in 
Deteta Jezusa, in sicer 15. avgusta 1933.

/dalje

N a žalni seji v sredo, 19. 
junija 2013, popoldne so 
se v mali dvorani SNG 
Nova Gorica z občutenimi in 

ganljivo podanimi nagovori 
prijatelji in gledališki sodelavci 
poklonili dolgoletnemu igralcu, 
upokojenemu članu Slovenske
ga narodnega gledališča Nova 
Gorica Stanetu Lebanu, ki je za
pustil ta svet po dolgi 
bolezni, potem ko je 
bil zvest, predan so
potnik s pom em bni
mi mejniki zamejeni 
poti tega teatra in sou
stvarjalec v vseh nje
govih treh obdobjih, 
od skromnih začetkov, 
preko profesionaliza
cije do pridobitve sta
tusa narodnega gleda
lišča.
Medtem ko so si na ve
likem ekranu sledile 
njegove fotografij e-iz- 
seki iz raznih predstav, 
v katerih je bil soude
ležen, se je na traku ži
vo oglašal njegov glas.
Ob spominih na 
prehojeno dramsko 
popotovanje je pouda
ril to, da se sam "naj
lažje izpoveduje skozi 
gledališko delo, nešte
te vloge, ljudi,
mišljenja". In teh vlog 
je bilo res ogromno, kot je izhaja
lo iz seznama del, v katerih je na
stopal od 50. let prejšnjega sto
letja pa do sezone 2009/10. Igral
ca, ki je z vsem srcem služil celih 
55 let očarljivi, a zahtevni gleda
liški muzi, so se hvaležno spom
nili sedanji in nekdanji direktor 
Jožko Čuk in Sergij Pelhan, nek
danji umetniški vodja Janez 
Povše, novogoriški župan Matej 
Arčon in predstavnik amaterske
ga gledališča Kontrada iz Kanala 
Franc Krnel, ki je o Lebanu dejal, 
da je bil velik igralec tudi na lju
biteljskih gledaliških deskah, saj 
je bil na vajah izredno natančen. 
Direktor Čuk je med drugim 
spomnil, da je bil Stane Leban 
igralec z najdaljšim delovnim 
stažem. "Živel je z gledališčem in 
za gledališče s posebnim igral
skim slogom in posebno igralsko 
življenjsko zgodbo. (...) Nekoč 
mi je potarnal nad sodobnim in
dustrijskim duhom  slovenskih 
gledališč. Kot mlademu direk
torju mi je priporočil zavzemanje 
za klasične vrednote kolektiva, ki 
mora delovati kot požrtvovalna 
družina z iskrenimi in prijatelj
skimi odnosi in spoštovanjem 
posebnosti vsakega umetnika in

sodelavca. Ko je že obnemogel, 
smo mu želeli kar dvakrat omo
gočiti ogled in obisk novozgraje
ne male dvorane, a je moral ta 
obisk odkloniti zaradi slabega 
počutja. Danes je z nami v tej 
dvorani. V imenu celotnega ko
lektiva Slovenskega narodnega 
gledališča Nova Gorica se mu 
zahvaljujem za požrtvovalno in

ustvarjalno vseživljenjsko delo in 
za njegov igralski in pedagoški 
doprinos v našem gledališču", je 
sklenil svoje misli direktor Čuk. 
Župan Matej Arčon je podčrtal 
to, da je bil Stane Leban "pred
stavnik dobre stare gledališke šo
le, ki je pomembno vplivala na 
kasnejše generacije" in da je bil 
ena ključnih osebnosti, ki so z 
znanjem, izkušnjami in predano
stjo pripomogli k profesionaliza
ciji tega gledališča. Posebno glo
boke in pronicljive so bile misli 
Janeza Povšeta, ki se je spomnil 
na to, da se je z Lebanom srečal 
pred skoraj 45 leti, "spoznal sem 
nenavadno slikovito osebo z ve
liko energijo, močnim govorom 
tudi v vsakdanjem življenju in s 
posebno odgovornostjo za to gle
dališče: Stane je bil skoraj nerea
len s svojim žarom in odločno
stjo (...). Ni bil gledališki sanjač, 
naše sanje v določenem trenutku 
je obvladal z osupljivo proniclji
vo presojo svoje že kar ostre mi
sli, s katero je povezano nav
dušenje s stvarnostjo in pletenje 
v oblakih s trezno in neizpodbit
no ugotovitvijo. (...) Bil je vedno 
prisoten, na izčrpen pogovor 
vedno pripravljen, če je le šlo za

gledališče, če je le šlo za umetno
st. (...) Gledališki oder, filmski in 
televizijski zaslon, in Stane je po
stajal vse bolj del tega in tudi 
širšega prostora ter njegovih lju
di, predvsem pa vse bolj prilju
bljen (...). Z nenavadno zavzeto
stjo se je zanimal za nastajanje 
predstav, v katerih sam ni nasto
pal, z vsemi močmi si je prizade
val, da bi bile tudi te predstave 
kar najboljše in bi bili njegovi 
prijatelji, igralke in igralci, v njih 
kar najbolj uspešni. (...) Na
zadnje mu je usoda namenila 
vlogo, ki si je ni izbral, a jo je v 
celoti sprejel, namreč hudo bo
lezen brez imena, ki počasi, a za
nesljivo uničuje telo, vendar oh
ranja čisto misel in zavest. V tej 

bridki resnici sem imel 
srečo in čast", je dejal 
Povše, "da sem ga 
spremljal in po svojih 
močeh spodbujal in 
strmel. Stane je zrl bo
lezni v oči m irno in 
neustrašno, pri tem pa 
še natančno opisoval 
njeno grozeče napre
dovanje. Ni se bal te 
svoje poslednje bolez
ni, ni se bal konca, za 
katerega je vedel, da 
zagotovo pride. V tem 
dramatičnem obdobju 
se je najraje pogovarjal 
o svojem gledališču, o 
svojih kolegih, o novi 
premieri, o prihodnjih 
predstavah, vedno 
ostre misli in duhovi
tih pripomb. In njego
va veličina je v tem, da 
se svoje nemara enk
ratne drže niti ni zave
dal, da pa je zlomil 
hrbtenico strahu, in to 

gotovo tudi za vse nas. V višjem 
smislu je bil od bolezni in konca 
močnejši. (...) Gledališki zastor 
se sicer enkrat spusti in luči uga
snejo, vrednost človeka in umet
nika ne ugasne nikoli".
Sergej Pelhan je naglasil, da je 
Stane Leban vodil šestdesetletno 
rast tega gledališča in je k tej ra
sti tudi največ pripomogel. Bil je 
med tistimi igralci, ki so z gleda
liščem hodili po vsej Primorski 
in se niso spraševali, kakšno je 
vreme, kakšni so pogoji, ali bodo 
dnevnice... Spomnil je, da je 1. 
1968 v Primorsko gledališče pri
peljal Jožeta Babiča, kar j e pome
nilo preobrat v umetniškem in 
upravnem smislu. Poudaril je tu
di, da je imel Leban velik posluh 
za talente, saj je pohvalil mlade 
igralce in jim nudil pri njihovi 
rasti najlepšo pomoč. "To gleda
liško prst je Stane bogato ople
menitil in mi smo dolžni, da to 
njegovo obvezo tudi nadaljuje
mo", je dejal Pelhan.
Ob koncu je kolegu Stanetu v 
poklon Radoš Bolčina z otožno
stjo in prizadetostjo v glasu podal 
interpretacijo Gradnikove pesmi 
Poslednji gost.

Iva Koršič

V četrtek, 20. junija, je na 
Osnovni šoli Kozara No
va Gorica, ki izvaja prila

gojen in poseben izobraževalni 
program, potekalo 
odprtje fotografske 
razstave z naslo
vom Jaz sem, na 
katerem so bila 
predstavljena dela 
učencev Osnovne 
šole Kozara, ki so v 
letošnjem šolskem 
letu sodelovali pri 
projektu Fototera- 
pija. Ta je nastal 
pod okriljem Usta
nove Silvana Fur
lana in m entorst
vom sodelavke Za
voda za Fotograf
sko terapijo Anite 
Zelič. Fototerapija 
je uporaba fotogra
fije kot ustvarjalne 
tehnike v procesu svetovalnega 
dela, kjer cilj ni dovršena um et
niška stvaritev, temveč osebnost
na integracija in samorazisko- 
vanje. Na to pot so se podali 
štirje učenci, ki so skozi jezik fo
tografije beležili in raziskovali 
svoje misli, čustva, vrednote in 
pogled na svet. Izmed množice 
nastalih fotografij so se na raz
stavi predstavili s tistimi deli, za

katera so menili, da najbolje 
predstavljajo njih same, in tako 
obiskovalce povabili v svoj svet. 
Razstavo je slavnostno odprla

ustanoviteljica Ustanove Silvana 
Furlana ga. Miranda Brataševec, 
medtem ko je župan Mestne 
občine Nova Gorica Matej Arčon 
mentorici in otrokom podaril 
fotoaparat ter tako prispeval k 
nadaljevanju projekta tudi v na
slednjem šolskem letu. Temu je 
sledila m ednarodna delavnica 
projekta "Smile-narišimo 
otrokom nasmeh" pod vodst

vom poljskega umetnika Mareka 
Wysoczynskega, ki si je ta 
projekt zamislil, da bi pomagal 
bolnim  / zapostavljenim 
otrokom in jih podprl pri njiho
vi poti. V ta namen je zaprosil 
slavne politike, igralce, glasbe
nike ali športnike, kot npr. Mi
chaela Jacksona, Angelo Merkel, 
Lizo Minelli in Paula Goelha za 
t. i. SMILES. V obliki risb, karika
tur ali fotografij je v zadnjih 30

letih za svojo zbirko tako zbral 
že več kot 1.000 nasmeškov in s 
temi posebnimi avtogrami raz
veselil otroke po celem svetu. 
Dogodka sta se udeležila tudi 
poljski veleposlanik g. Cezary 
Krol z ženo ter častni konzul Re
publike Poljske g. Nedjan Bra
taševec. Z glasbenim vložkom pa 
je vse prisotne, predvsem pa 
otroke, razveselila Julija Kramar.

Lani na potovanjih 65 odstotkov Slovencev
Lani se  je vsaj enega zasebnega 
potovanja udeležilo 1,12 milijona 
prebivalcev Slovenije, starih 15 ali več 
let. To pomeni, da je  bila udeleženost 
na zasebnih potovanjih 64-odstotna, 
pri čemer je bil delež turistov najvišji v 
s ta ro s tn i  skupini 15 do 24 let. 
Najpogosteje so se  za potovanje 
odločili med julijem in septembrom.
Vsi skupaj so se lani odpravili na dobre 
štiri milijone zasebnih potovanj, to je 
pet odstotkov manj kot v letu 2011, so 
izračunali na državnem statističnem 
uradu. Od teh je bilo malo več kot 
polovico potovanj v tujino, pri čemer je 
bila daleč največkrat obiskana država 
Hrvaška, sledile so BiH, Italija in Avstrija. Slovenci 
večinoma potujejo z osebnim cestnim motornim 
vozilom (87 odstotkov), letalo je bilo prevozno 
sredstvo na desetih odstotkih potovanj. V povprečju 
je eno potovanje zajemalo 4,3 prenočitve. Tisti, ki se 
lani niso odpravili na nobeno potovanje, so med 
razlogi najpogosteje navajali finančne težave, sledili 
so zdravstveni vzroki in delovne obveznosti. Na vsaj 
eno poslovno ali študijsko potovanje se  je lani

odpravilo 227.000 prebivalcev Slovenije, starih 15 
ali več let; to pomeni, da je bila udeleženost na 
poslovnih potovanjih 13-odstotna. Kar štiri petine 
tovrstnih potovanj so bile v tujino, največkrat v 
Nemčijo in Italijo. Tokrat so na statističnem uradu 
prvi izračunali tudi podatke o enodnevnih izletih. 
Lani so se prebivalci Slovenije odpravili na okoli 8,8 
milijona enodnevnih izletov po Sloveniji in na 
približno dva milijona enodnevnih izletov v tujino. 
Med temi sta kot cilja prevladovali Avstrija in Italija.
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Odnos države do katoliške Cerkve v Sloveniji je sovražen

Človeške vrednote in demokracija 
so pogoji za razvoj države

zdravi pameti ali namerni hudo
biji, ko bere, da se je predsednica 
vlade nedavno srečala s papežem 
Frančiškom. Medtem ko njeni 
strankarski kolegi ustvarjajo izra
zito sovražno razpoloženje do 
katoliške Cerkve, zvonjenje iz 
cerkva naj bi povzročalo hrup in 
teror nad prebivalstvom, mlada 
dama govori 'o tradicionalno 
prijaznih odnosih med Slovenijo 
in Vatikanom'. Še več, 'hvali 
zgodovinski prispevek Cerkve v 
življenju države in  poudarja 
pomen verske zaščite za har
moničen razvoj slovenske 
družbe'. Koga Alenka Bratužek 
pri papežu 'vleče za nos', 
Vatikansko diplomacijo ali 
slovenske državljane, med kater
imi je še vedno večina kato
ličanov? V svetu bi sedanja 
oblast rada veljala za predstavni
co resne države, ki ima dobre 
odnose s Svetim sedežem, pri 
nas doma pa so skrajno sovražni 
do Cerkve. Še več: delajo vse, da 
bi jo zlomili, ponižali in porinili 
na rob družbe".
Še zanimiva novica iz sveta 
slovenskega izseljenstva. Dejan 
Valentinčič, izvedenec za ustav
no pravo in človekove pravice, je 
razkril primer skupine sloven
skih izseljencev iz 70. let 19. sto
letja v Entre Riosu, v Argentini. 
Tja se je takrat izselilo okoli 170 
velikih družin iz Goriških Brd. 
Po več kot stoletni popolni asim
ilaciji in stopljenosti v argentin
sko družbo so šele pred dobrim 
desetletjem skoraj po naključju 
odkrili svoj izvor in ga nav
dušeno sprejeli. V šole so uvedli 
izbirne predmete slovenskega 
jezika in  kulture, ustanovili 
prosvetno društvo, posadili lipe 
in postavili slovenske kozolce.

Marijan Diobež

Ob dnevu državnosti

Presežki Slovenije 2013

Slovenija, moja dežela. To je 
bilo pred dvaindvajsetimi 
leti geslo, pod katerim so 

Slovenci prvič samostojno sto
pali na pot državnosti. V teh 
dneh, ko obeležujemo na
jpomembnejši slovenski državni 
praznik, se seveda tistih mesecev 
in tednov zelo pogosto spomin
jamo. Veliko je spominov na tisti 
večer, ko je na Trgu republike 
pred parlamentom prvič zaplap
olala slovenska zastava. In v na
cionalno zavest so prišle besede: 
"Danes so dovoljene sanje, jutri 
je nov dan". Tisti nov 
dan je bil sicer poln 
nepredvidljivosti, a 
kljub temu je zanj vel
jala zelo izrazita "go
tovost": Slovenci so 
lahko o svoji usodi 
odločali sami.
Po 22 letih se Sloven
ci te odločitve še ved
no veselijo, jo poz
dravljajo in ob njej 
praznujejo. Vse več pa 
je kritičnih komen
tarjev, kako je bil ta 
čas izkoriščen. Gospodarska 
kriza, ki je močno udarila po 
Sloveniji, je na dan privlekla 
številne nepravilnosti in malo
marnosti, ki so si jih Slovenci 
privoščili v obdobju osamosvo
jitve. Te nepravilnosti in te mal
omarnosti so nas pripeljale (seve
da poleg zunanjih objektivnih 
razlogov) v stanje, ko mnogi o 
Sloveniji govorijo samo še kot o 
naslednjem Cipru. A ker je v teh 
dneh čas praznovanja, bomo 
tokrat poskušali za trenutek poz

abiti na negativne implikacije 
ekonomske krize, ki je Slovenijo 
pripeljala na rob prepada, in se 
osredotočiti na presežke današn
je Slovenije in na tiste pozitivne 
in spodbudne novice, ki prihaja
jo z onkraj meje. O tej temi so Fi
nance pripravile zelo zanimiv za
pis, v katerem so izpostavile 
nekaj ključnih primerov, ki pod 
žaromete postavljajo tiste pre
govorno pridne, marljive in 
delavne Slovence, ki so povrh še 
zelo uspešni ne samo v domovi
ni, ampak tudi in predvsem zu

naj nje. Pa poglejmo nekaj takih 
"primerov odličnosti".
1) Izobrazbena struktura sloven
skih državljanov: na evropski 
ravni so slovenski državljani nad
povprečno izobraženi. Povpreč
je ljudi z visoko izobrazbo v drža
vah EU je danes 35,8 %. Sloveni
ja to povprečje presega za 3 % in 
pol in se z 39,2 % uvršča na tret
je mesto za Irsko in Švedsko. Ta 
podatek nas seveda lahko spod
budi k razmišljanju o vzrokih: pri 
tem ne moremo mimo ugotovit

ve o brezplačnem dodiplom
skem študiju, ki ga ponujajo slo
venske javne univerze. V primer
javi z Italijo, kjer se vsak letnik 
univerze zelo drago plača, je 
slovenski brezplačni študij izje
men socialni dosežek.
2) Inovacije in odličnost na spe
cifičnih trgih: Tukaj prav poseb
na pojasnila najbrž niso potreb
na, če poudarimo dve imeni: Ivo 
Boscarol in Igor Akrapovič. Pod
jetji, ki sta ju postavila na noge, 
sta danes na trgih, kjer delujeta, 
primer prvovrstne odličnosti. 
Boscarol je s Pipistrelom odprl 
novo poglavje na področju ultra
lahkih letal. Njegov cilj je gradi
ti letala, ki so osnovana čim bolj 
ekološko in so sposobna čim 

daljših poletov. Zaradi iz
jemnih dosežkov na tem 
področju je Boscarolov 
Pipistrel prejel že tri na
grade ameriške vesoljske 
agencije Nasa. To je aj
dovskemu podjetniku 
odprlo številna nova vra
ta, ki jih Boscarol skuša 
izkoristiti tudi za preboj 
na ameriški trg. Ob tem 
je Pipistrelu uspelo svoj 
kakovostni izdelek 
javnosti tudi primerno 
predstaviti s številnimi 

odmevnimi pobudami: nazadnje 
sta bila to dva podviga fotografa, 
pilota in naravovarstvenika Mat
evža Lenarčiča, ki je najprej s Pip- 
istrelovim letalom obkrožil svet 
in pred kratkim tudi uspešno 
preletel severni tečaj.
Igor Akrapovič je tudi primer 
podobne uspešne zgodbe. Njego
vo podjetje sestavlja izpušne sis
teme za motorje. In na tem trgu 
je na svetovni ravni dejansko 
neprekosljiv. Pa da pojasnim, kaj 
to pomeni: izpušne cevi znamke

Akrapovič lahko opazite skoraj 
na vseh tekmovalnih motorjih 
svetovne elite, tudi tistih, ki tek
mujejo za svetovni pokal vse do 
razreda Moto GP. Njegove proiz
vode uporabljajo Kawasaki, Hon
da, Yamaha, Suzuki, Ducati in 
drugi. To še ni vse: njegove 
izpušne cevi najdemo tu
di v avtomobilski industri
ji, vključno s formulo 1.
3) Slovenci in high tech: 
še eno uspešno poglavje je 
tisto o Slovencih, ki delu
jejo na področju visoke 
tehnologije. Delo na po
dročju razvijanja internet
ne tehnologije in 
tehnologije najnovejših 
tehnoloških pripomočkov 
je mnoge Slovence odpe
ljalo v Silicijevo dolino. Že 
danes lahko brez velikih 
naprezanj najdemo številne 
Slovence, ki so zaposleni na 
prim erna osrednjem sedežu brs
kalnika Google. Še zanimivejše 
pa so zgodbe tistih Slovencev, ki 
jim je uspelo s svojim podjetjem 
in s svojo t. i. start-up idejo. Tudi 
tukaj lahko najdemo izvrsten 
primer: podjetje Outfit 7, ki ga 
vodita zakonca Samo in Iza Lo- 
gin. Onadva sta ustvarila eno od 
najbolj priljubljenih aplikacij za 
vse mobilne aparate, naj bodo to 
pametni telefoni ali tablice, pa 
naj gre za operativni sistem los 
ali Android. Njihove govoreče ži
vali (Talking animals), med ka
terimi je najbolj znan govoreči 
maček Tom (Talking Tom), so 
obnorele ves svet, število uporab
nikov teh aplikacij pa se meri v 
stotinah milijonov.
4) Tradicionalno podjetništvo: 
Tudi na področju "tradicionalne
ga" podjetništva lahko v Sloveni
ji najdemo kar nekaj častnih iz

jem, ki na glavo postavljajo logi
ko o tem, da je slovensko gospo
darstvo popolnoma v razsulu. 
Gre za dva primera iz istega po
slovnega okolja, farmacevstva, 
eden v slovenski, drugi v tuji la
sti. Govorimo o Leku in Krki. Lek

je v lasti švicarskega Novartisa in 
z dobrim poslovanjem omogoča 
širši "vpogled" v svetovno farma- 
cevtstvo tudi drugim slovenskim 
dobaviteljem. Hkrati imajo kljub 
krizi še vedno izrazit promet, ve
liko zaposlenih in dobro poslov
no mrežo. Krka je po drugi strani 
še vedno v slovenskih rokah, na
jvečji delničarji so paradržavni 
skladi: in kljub temu Krka poslu
je zelo uspešno. V Sloveniji Krka 
največ zaposluje, zelo dobro jim 
uspeva tudi inovativnost in 
poslovna učinkovitost. Obe pod
jetji sta dokaz, kaj bi Slovenci 
lahko bili, in postavlja v kričeče 
nasprotje, kaj dejansko so. In to 
ne glede na tuje ali domače last
ništvo. Dovolj je le razviti podjet
niške sposobnosti namesto poli
tičnih mešetarjenj.
5) Dodana vrednost športa: Tina 
Maze je prejela iz rok predsedni
ka republike zlati red za zasluge, 
najvišje slovensko državno od

likovanje. V lanski sezoni je nam
reč za svojo državo opravila iz
redno "marketinško" akcijo pre
poznavnosti. Svetovni pokal, 
zmaga na svetovnem prvenstvu, 
rekordi v točkovanju in v stop
ničkah... vse to je na vrh lestvice 

smučarske pri
ljubljenosti iz
strelilo ne samo 
Mazejevo, ampak 
celotno sloven
sko državo. Pre
sežki v vrhun
skem športu pa 
seveda dobivajo 
tudi primeren 
medijski odmev, 
od katerega ima 
koristi ne samo 
športnik, ampak 
tudi njegova 
država, predvsem 

ko gre za manjšo in v splošnem 
manj poznano državo. Tina 
Maze je samo zadnji in najod
mevnejši primer športnika, ki 
igra vlogo ambasadorja Sloveni
je. Pred dobrim letom je s podob
nim  neverjetnim podvigom 
slovenski državi naredil isto us
lugo hokejist Anže Kopitar: lani 
je namreč s svojim moštvom kot 
absolutni protagonist in naj
boljši strelec končnice osvojil 
Stanlyjev pokal v najtežavnejšem 
in najprestižnejšem hokejskem 
tekmovanju, ameriškem prven
stvu NHL. To sta morda samo na
jodmevnejša športna uspeha 
zadnjih let, ki pa jim je treba do
dati še vrsto uspehov na olimpi
jskih igrah in drugih pomemb
nih mednarodnih tekmovanjih. 
Šport je s tega vidika lahko izjem
no orodje za promocijo slo
venske države po Evropi in po 
svetu.

Andrej Čemic

Dr. Boris Pleskovič

Pleskovič, predsednik Svetovne
ga slovenskega kongresa.
Med drugimi pobudami in pred
logi za izboljšanje političnih raz
mer in pomiritev duhov v slo
venski družbi in državi bo zago
tovo odmevna zahteva SDS, da 
parlament čim prej na izredni se
ji razpravlja o stanju demokraci
je v Sloveniji, in to v skladu z

izhodišči resolucij evropskih or
ganov. V stranki Janeza Janše 
menijo, da nekatere resolucije 
niso v celoti uresničene, saj tudi 
v EU opozarjajo, "da v Sloveniji z 
demokracijo nekaj ni v redu". 
Vrednote, ki bi jih morala tudi 
Slovenija uveljaviti in upoštevati, 
so izražene predvsem v Resolu
ciji o evropski zavesti in v Resolu
ciji št. 1096, o ukrepih za odpra
vo dediščine nekdanjih totali
tarnih komunističnih režimov. 
Zahtevani ukrepi v Sloveniji niso 
uresničeni v celoti, kar postaja 
čedalje bolj tudi razvojno vpra
šanje. Po mnenju poslanca ŠDS 
Branka Grimsa, ki je zahtevo za

parlam entarno razpravo pred
ložil in utemeljil, "se v Sloveniji 
razvojno vprašanje vleče od eko
nomskega področja pa vse do 
pravosodja".
V javnosti in delih politike še 
nadalje odmevajo ocene obiska 
premierke Alenke Bratušek v 
Vatikanu pri papežu Frančišku. 
Oster komentar o tem je v novi 

številki slovenskega 
katoliškega tednika 
Družina objavil 
Franci Petrič, odgov
orni urednik omen
jenega tednika. Za
pisal je: "Zdaj, ko 
imamo v Sloveniji 
najbolj levo vlado v 
kratki zgodovini na
še državnosti, je ta 
poskrbela za poseb
no darilo Cerkvi in 
vernim. V razpravo 
je dala predlog o ob
davčitvi sakralnih 
objektov in spome
nikov, kar s polod- 
stotno stopnjo. Če 
bo zakon sprejet, bo 
Slovenija edina drža

va v Evropi, ki ima obdavčene 
cerkve in verska znamenja. Nava
jamo, da cerkveni spomeniki 
predstavljajo skoraj 85 odstotkov 
vseh spomenikov v Sloveniji. 
Mladi finančni minister, ki se 
sicer še ni izkazal s kakšnimi za 
državo pomembnejšimi zasluga
mi, se s tem predlogom o ob
davčitvi za vedno zapisuje v 
zgodovino slovenskega protiver- 
stva in protikatolištva, pa tudi 
slovenske neumnosti".
In naprej iz komentarja odgov
ornega urednika tednika Druži
na. Zapisal je: "Ob takem proti
verskem in protikatoliškem raz
položenju se človek sprašuje o

N a Dan državnosti, 25. ju
nija, smo se spominjali 
osamosvojitve Slovenije, 
toda sodeč po proslavah in 

obeleževanjih v Ljubljani in v 
m nogih drugih krajih, naš os
rednji praznik še ni postal del za
vesti in duha te družbe in države. 
Rdeče zvezde in prapori iz obdo
bij med vojno in po njej pač ne 
bi smeli prevladati nad 
zastavo, grbom in drugi
mi simboli Slovenije kot 
samostojne in neod
visne države. Vendar, ali 
se je v Sloveniji o tem 
sploh mogoče pogovar
jati in se sporazumeti, 
saj je država čedalje bolj 
razdeljena po ideološk
ih in političnih merilih.
Tako smo postali država 
z dvojno dušo in različn
imi hotenji. Slovenija je 
skratka v marsičem osta
la socialistična država, 
edina v Evropi, drugi 
pol države pa se razvija 
v smeri demokracije. O 
tem dve novi pobudi. 
Enaintrideset organi
zacij in gibanj je ustanovilo De
klaracijo za pravično državo 
Slovenijo. Pobudniki so prepri
čani, "da je Slovenija čedalje bolj 
talec centrov moči, ki jim je več 
za preživetje svojih skupin in lo
bijev kot pa za blaginjo naših 
državljanov in državljank. Vse 
vlade so delale napake, mi v De
klaraciji za pravično družbo pa si 
želimo, da bi Slovenija v resnici 
postala druga Švica. Hočemo 
skratka narediti boljšo državo". 
Takšno programsko usmeritev 
novega civilno družbenega giba
nja, Deklaracije za pravično drža
vo Slovenijo, je časnikarjem po
drobno razložil in utemeljil Boris

Lep qospodarski dosežek
Hidrio razglasili za najbolj inovativno podjetje 
v Evropi
Korporacijo Hidria so v izboru European Business Avvards pred 
kratkim v Carigradu razglasili za najbolj inovativno podjetje v Evropi. 
Za naziv s e je  potegovalo več kot 15.000 podjetij v 10 kategorijah, 
Hidria pa se je v sklepni del izbora uvrstila kot edina predstavnica 
Slovenije. "Za najbolj inovativno evropsko družbo smo bili izbrani 
zaradi naših dosežkov v segmentu globalno prebojnih inovacij 
proizvodov, tehnologij in procesovter poslovnih modelov, ki odločno 
prispevajo k zeleni mobilnosti prihodnosti in k dvigu kakovosti zraka 
v naravno okolje integriranih zgradb, vse pa s poudarkom na 
integriranju inovativnih obnovljivih virov energije’’, je ob prejemu 
priznanja poudaril predsednik poslovodnega odbora Hidrie Iztok

Seljak, ki nagrado razume kot “izjemno priznanje” vsem, ki so v 
Hidrii ali z njo povezani.
Med dosežki korporacije podčrtuje Seljak “radikalno” znižanje 
izpustov v novih generacijah dizelskih motorjev, visoko učinkovite 
hibridne in električne pogone avtomobilov prihodnosti, sončno 
klimatizacijo stavb in gradbeni konzorcij jugovzhodne Evrope Feniks. 
Hidria je vlogo za ocenjevanje na natečaju European Business 
Avvards oddala pred dobrim letom dni. Sledile so predstavitve 
mednarodni žiriji, v katerih je bil izpostavljen zlasti Hidriin celoviti 
pristop oz. koncept uvajanja in podpiranja inovativnih modelov, in 
sicer od strategije rasti razvoja, preko razvoja novih poslovnih 
modelov, razvoja podpornega okolja, povezovanja s partnerji, do 
vključevanja v lokalno okolje.
Organizatorji natečaja so Hidrio, ko gre za inovativnost, uvrstili pred 
vsa številna preostala evropska podjetja ter jo s tem postavili za zgled 
širši evropski in svetovni javnosti, poudarjajo v podjetju.
Strokovna žirija je ob podelitvi povedala, daje  bilo ocenjevanje letos 
še posebej zahtevno. “V vseh kategorijah smo se morali odločati med 
samimi izjemno uspešnimi podjetji, ki se, sodeč po njihovih 
rezultatih, tudi v zaostrenih gospodarskih razmerah odlično 
znajdejo”, je poudaril direktor European Business Avvards Adrian 
Tripp.
Dodal je še, da je namen podeljevanja teh nagrad predvsem 
spodbujanje povezovanja uspešnih podjetij in s tem “izgradnje” 
gospodarsko močnejše in uspešnejše Evrope.
Nagrade European Busines Avvards podeljujejo od leta 2007. Letos 
s e je  za nagrade potegovalo prek 15.000 prijavljenih organizacij, ki 
skupno ustvarjajo skoraj desetino celotnega bruto domačega 
proizvoda EU in zaposlujejo skoraj tri milijone ljudi.
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D O B E R D O B Ob 45-letnici SKD Hrast

Dva zanimiva glasbena 
večera

Ko bo Hrvaška vstopila v Evropsko zvezo

Cene telefoniranja se bodo 
očitno znižale

Ob 45. obletnici delovanja 
je SKD Hrast iz Doberdo
ba v prejšnjem tednu 
priredil dva zanimiva glasbena 

večera. Doberdobsko društvo je 
bilo ustanovljeno daljnega 14. ok
tobra 1968, od tedaj deluje nepre
trgoma na več področjih. Najpo-

Koncert je na violončelu soo
blikoval tudi Alešev brat Jurij, ki 
se je prav tako suvereno in brez 
odvečnega strahu predstavil do
mačemu občinstvu. Na klavirju je 
Aleša in Jurija spremljal oče Hila- 
rij. Ob bučnem ploskanju med sa
mim izvajanjem in predvsem ob

otroških glasov je staršem, prija
teljem in vsem prisotnim po
slušalcem pričarala zanimiv 
otroški repertoar, v katerem so se 
prepletali ljudski napevi in 
otroške pesmi. Publika je nastop 
najmlajših nagradila z bučnim 
aplavzom. Po otrocih sta na oder

membnejše je seveda glasbeno 
področje. Glasba je tako bila tudi 
rdeča nit obeh večerov, s kateri
mi je doberdobsko društvo uved
lo praznovanje pomembne oblet
nice.
Številni poslušalci in ljubitelji in
strumentalne glasbe so v sredo, 
19. junija, do zadnjega kotička na
polnili cerkev sv. Martina v Do
berdobu. Z zelo kakovostnim vio
linskim recitalom je Aleš La
vrenčič prikazal domačinom in 
vsem prisotnim izrazit talent in 
glasbeno disciplino. Večer je or
ganiziralo društvo Hrast v sode
lovanju s SCGV Emil Komel in 
doberdobsko župnijsko skupno
stjo. Aleš je pripravil program, ki 
je posegel v različna zgodovinska 
obdobja in glasbene smeri. V do- 
berdobski cerkvi je tako dovršeno 
izzvenela Bachova Partita v d-mo- 
lu. Izstopale so tudi Teme in va
riacije v A-duru izpod peresa Nic- 
coloja Paganinija in Koncert št. 22 
Henryka Wieniawskega. Program 
je vključeval še druge skladatelj
ske velikane kova Franza Schuber
ta, Pierra Rodeja, Mathiasa Geor
ga Monna in Edwarda Elgarja.

sklepu večera se je trio nasto
pajočih odločil publiki ponuditi 
še dodatek: šlo je za irski motiv, ki 
ga je uglasbil sodobni angleški sk- 
ladatalej Alec Rowley (ustvarjal je 
v prvi polovici 20. stoletja).
V soboto, 22. junija, je bil na vrsti 
prijeten zborovski večer ob sklepu 
letošnje pevske sezone. Koncert 
Veselo zapojmo je, tudi po zaslu
gi zelo ugodnih vremenskih raz
mer, lahko potekal na odprtem 
pred župnijsko dvorano v Dober
dobu, kar mu je vdahnilo pose
ben čar dogodka v enem od pr
vih poletnih večerov. Rdeča nit, 
ki so jo ustvarili štirje nastopajoči 
zbori, je bilo domače ljudsko 
petje in različnih slovenskih ob
močij. Koncert so poustvarili 
štirje doberdobski zbori, dva 
otroška in dva "odrasla". Na odru 
se je najprej predstavil OPZ Mali 
veseljaki pod vodstvom Mateje 
Jarc in Tamare Podveršič. Gre za 
najmlajše pevce, ki še obiskujejo 
otroški vrtec in prve razrede 
osnovne šole. Za njimi so nasto
pili nekoliko starejši vrstniki iz 
OPZ Veseljaki pod vodstvom Lu
cije Lavrenčič. Radoživost

stopila še ženski pevski zbor Jeze
ro pod vodstvom Daria Bertinaz- 
zija in MePZ Hrast pod vodstvom 
Hilarija Lavrenčiča. Oba zbora sta 
predstavila izbor iz slovenske 
ljudske zakladnice. ŽePZ Jezero je 
izbral napeve, ki so povezovali 
dva različna svetova, ki pa ju 
druži nehvaležna usoda 
dokajšnje odrinjenosti od preo
stalih slovenskih pokrajin: govo
rimo o Prekmurju in o Benečiji. 
MePZ Hrast pa je kot osrednjo te
mo svojega nastopa izbral pri
morsko ljudsko pesem od Trsta 
do Kanina. Večer sta zbora skle
nila skupaj z izvedbo Vrabčeve 
Zdravljice.
Ob tem gre podčrtati tudi zelo za
bavno povezovanje programa, za 
katerega sta poskrbela člana mla
dinske dramske skupine društva 
Hrast Jakob Podveršič in Mateja 
Ferfolja. Klavirsko spremljavo ji
ma je nudil Jurij Lavrenčič. 
Uspešen večer se je sklenil s pri
grizkom v kmečkem turizmu "Pri 
Cirili", kjer so vsi prisotni lahko 
prisluhnili novoustanovljenemu 
bendu "Prešpiljana barka".

AČ

Povprečen Slovenec lani la  prehrano porabil največ žit in zelenjave
Prebivalec  S lovenije je  lani v povprečju za 
prehrano porabil največ žit. Povprečen Slovenec je 
lani za prehrano porabil 115,4 kilograma žit, s 
95,4 kilogrami sledi zelenjava. Hkrati je porabil 
88,3 kilograma mesa, največ - 38  kilogramov - 
prašičjega in devet kilogramov jajc.
Medtem ko je zelenjava pri prehrani v samem 
vrhu, pa je drugačna zgodba pri samooskrbi, torej 
pri razmerju med domačo proizvodnjo in potrošnjo. 
Ta je namreč pri zelenjavi zelo nizka. Stopnja 
samooskrbi pri zelenjavi je bila lani 34-odstotna, 
pri krompirju 55,1-odstotna. Domača proizvodnja 
zelenjave je lani znašala 70.800 ton, porabili pa 
smo je 208 .000  ton. Pridelali smo 79.300 ton 
krompirja, medtem ko smo ga porabili 143.900

ton. Stopnja samooskrbe pri žitu je lani znašala 
71,2% in je bila enaka kot leta 2011. Domača 
proizvodnja žit je  lani dosegla 5 7 6 .4 0 0  ton, 
porabili pa smo 809 .200  ton žit oz. pet odstotkov 
manj kot v predhodnem letu. Delež potrošnje žit za 
prehranoje lani predstavljal približno 29% celotne 
potrošnje žit. Domača prireja mesa je lani dosegla 
151.200 ton, kar je nekoliko manj kot leta 2011. 
Nekoliko, za odstotek, s e j e  znižala tudi domača 
potrošnja mesa, ki je sicer v celoti namenjena za 
prehrano-znašala je 181.600 ton. Ker so Slovenci 
doma priredili in tudi potrošili nekoliko manj mesa, 
je bila stopnja samooskrbe z mesom v primerjavi 
s  prehodnim letom približno enaka in je znašala 
83,3%.

N O V I

GLAS
O D G O V O R N I UREDNIK Jurij Paljk, e-mail paljk@ noviglas.eu  

Iz d a ja te l j  Z a d r u g a  G o r iš k a  M o h o r je v a  - P re d s e d n ik  dr. D am jan  Paulin 

R e g is tr ira n  n a  so d išču  v G o ric i 2 8 .1 .1 9 4 9  p o d  z a p o r e d n o  štev ilko  5 

U redništvo v G orici: P iazza Vittoria-Travnik 2 5 , 3 4 1 7 0  G orica, tel. 0481 5 5 0 3 3 0 , faks 0481 5 4 8 8 0 8 , e-mail gorica@ noviglas.eu  

U redništvo v Trstu: Ulica Donizetti 3, 3 4 1 3 3  Trst, tel. 0 4 0  3 6 5 4 7 3 , faks 0 4 0  7 7 5 4 1 9 , e-mail trst@ noviglas.eu  

U prava : P iazza Vittoria-Travnik 2 5 , 3 4 1 7 0  G orica , tel. 04 8 1  5 3 3 1 7 7 , faks 0481  5 4 8 2 7 6 , e-mail uprava@ nov ig las .eu

w w w .noviglas.eu

TISK: C entro  S tam p a  de lle  V enezie Soc. C oo p . a.r.l., Via A ustria, 1 9 /B  - 3 5 1 2 9  P adova PD, 

tel. 0 4 9  8 7 0 0 7 1 3  - faks 0 4 9  8 0 7 3 8 6 8 ;  e-mail cdascv@ libero.it 

LETNA NA R O Č N IN A : Italija 4 5  evrov, S lovenija 4 8  evrov, inozem stvo 1 0 0  evrov - Poštni tekoči račun 1 0 6 4 7 4 9 3  
PODPORNA LETNA NA R O Č N IN A : 100  evro v  

Bančni podatki: IBAN: IT 6 7  M 0 5 4 8 4  12401 0 0 1 5 7 0 0 6 9 2 8 0 , SVVIFT ali BiC koda: CIVIIT2C, 
naslovljen na: Zadruga Goriška M ohorjeva - P.zza Vittoria/Travnik 25 -  34170 GORICA.

OGLAŠEVANJE: O g lašev a lsk a  ag e n c ija  Tm edia, ul. M alta  6  - G o rica , ul. M ontecch i 6  - Trst.

B rezp lačna  tel. št. 8 0 0  1 2 9 4 5 2 , iz S lovenije in tujine 0 0 3 9  048 1  3 2 8 7 9 . E-mail advertising@ tm edia.it 

Jam čenje zaseb n ih  podatkov: v smislu zakonskega odloka št. 1 9 6 /0 3  (varstvo osebnih podatkov) jamčimo največjo 

zasebnost in tajnost z a  o sebne podatke, ki so  jih bralci posredovali Novemu glasu. Bralci lahko brezplačno zaprosijo

za  sprem em bo ali izbris podatkov, ki jih zadevajo , kakor tudi izrazijo svoje nasprotovanje rabi le-teh „  SC 
N ovi g la s  je elan  Z d ružen ja  p e r io d ičn eg a  tiska v Italiji USPI in Z veze  katoliških tednikov v Italiji FISC 

Izd a jan je  n a š e g a  tedn ika  N ovi g la s  p o d p ira  tudi U rad  V lade  Republike S lovenije z a  S lovencev v zam ejstvu in po  svetu 

Tednik N ovi g la s  p re jem a  nep o sred n i d ržavn i p rispevek v sk ladu z  zakonom  7 .8 .1 9 9 0  št. 2 5 0  

To številko sm o posla li v  tisk v to re k , 2 5 .  junija, o b  14. uri.

S hrvaškim  vstopom  v 
Evropsko unijo prihodnji 
mesec se bodo cene m o

bilnega gostovanja v državi 
občutno spremenile oz. poce
nile, tudi do 80 %. Z vstopom 
Hrvaške v EU bodo tam  začela 
veljati evropska pravila, ki 
omejujejo cene m obil
nih  storitev, ta pa se rav
no s 1. julijem še dodat
no znižujejo.
Cene klicev na Hr
vaškem in tudi v drugih 
članicah Unije bodo 
tako z julijem omejene 
na 24 centov na m inuto 
za odhodne klice v Slo
venijo brez DDV, sedem 
centov za prejete klice, 
osem centov za SMS- 
sporočilo in  45 centov 
za prenos enega mega
bajta podatkov.
Na področju gostovanja 
na Hrvaškem bo tako 
pri večini operaterjev 
prišlo do okoli 80 od
stotkov nižjih cen, na 
področju prenosa po
datkov pa tudi do skoraj 
90-odstotnega znižanja.
Večina slovenskih ponudnikov 
m obiln ih  storitev - Telekom 
Slovenije, Simobil, Tušmobil, 
Debitel in  T-2 - bo sicer gosto
vanje v državah sedemindvaj
seterice po 1. juliju zaračunava
la po najvišji še dovoljeni ceni, 
torej 24 centov na m inuto za 
odhodne klice brez DDV.
Kot pravijo pri Simobilu, se bo
do cene tako m očno približale 
dom ačim  slovenskim tarifam, 
kar bo uporabnikom, ki poleti 
še vedno večinom a potujejo 
prav na Hrvaško, omogočalo 
bistveno bolj brezskrbno upo
rabo telefona.

Kot dodajajo, njihove statistike 
kažejo, da povprečen uporab
nik na Hrvaškem gostuje vsaj 
dvakrat letno, skupaj pa na Hr
vaškem preživi nekaj več kot en 
teden na leto. V poletnih mese
cih je približno 60 odstotkov 
vsega prometa, ki ga Simobilo-

cija tudi za ponudnika m obil
n ih  storitev Debitel in Izimobil. 
Ta cen za gostovanje na Hr
vaškem po 1. juliju sicer še ni 
določil.
Pri operaterju T-2 v povprečju 
na Hrvaškem gostuje približno 
50 odstotkov uporabnikov. Kot
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vi uporabniki ustvarijo v gosto
vanju, opravljenega na Hr
vaškem, poleg tega pa njihovi 
uporabniki pogosto obiskujejo 
tudi Avstrijo, Italijo, Nemčijo 
ter Bosno in Hercegovino.
Za Tušmobil je Hrvaška prav 
tako najpomembnejša destina- 
cija, po pom em bnosti pa sle
dijo ostale sosednje države, 
države nekdanje Jugoslavije in 
ostale države Evropske unije. 
Pri Telekomu Slovenije so s po
datki skopi, razkrivajo le, da je 
"Hrvaška m ed pom em bnejši
mi destinacijam i" za njihove 
uporabnike.
Hrvaška je pom em bna destina-

so sporočili, stroški gostovanja 
po m esecih m očno nihajo, 
povprečen mesečni strošek pa 
znaša do 5 evrov na gostujoče
ga uporabnika.
Vodilni, 50,3-odstotni tržni de
lež po številu aktivnih uporab
nikov mobilne telefonije je ko
nec lanskega leta sicer imel 
operater Telekom Slovenije. 
Sledili so Simobil (29,5 od
stotka), Tušmobil (11,2 od
stotka), Debitel (štirje odstotki), 
Izimobil (2,4 odstotka), T-2 (2,4 
odstotka), Telemach (0,1 od
stotka) in  Teleing, kažejo po
datki Agencije za pošto in  elek
tronske komunikacije (Apek).

Po polemikah in dolgem razmišljanju

Briški vinogradniki so 
izbrali: tokaj bo jakot

N ekdanje vino tokaj bo 
spet dobilo novo ime. 
Po neuspelem preim e
novanju v točaj in nato v sauvi- 

gnonasse ga bodo sedaj preime
novali v jakot. To ime nekateri 
slovenski in  italijanski 
vinogradniki že upora
bljajo, zdaj pa naj bi ga 
razširili na celotno sor
to.
Tokaj je za rebulo druga 
vinska sorta med belimi 
vini v Goriških Brdih. V 
tem delu Slovenije pred
stavlja 12 odstotkov vseh 
vinogradniških površin, 
medtem ko se v Italiji vi
nogradi tokaja raztezajo 
na več kot 2000 hek
tarjih.
Imenu vina sta se zaradi 
zahtev Madžarske, ki je 
vinsko sorto tokaj zašči
tila kot vino s poreklom, 
morali odpovedati tako 
Slovenija kot Italija ter 
ga preimenovati. Izbira 
točaj je bila preveč po
dobna prvotnemu ime
nu, zato so morali vina z 
etiketo umakniti s trgov
skih polic. Slovenski vi
nogradniki so se zato od
ločili vino poimenovati 
po starem im enu vinske trte v 
sauvignonasse, ki je dokaj 
uveljavljeno v Franciji, ali zeleni 
sauvignon.
"Vendar se to ime med uporab
niki ni prijelo, poleg vsega pa

ima v Evropi in svetu še prizvok 
slabega vina. Zato smo se odloči
li to vino ponovno preimenova
ti in za pomoč prosili tudi upo
rabnike", je za STA povedal di
rektor Konzorcija Brda Aleš Kri-

td

Stančič.
Vendar bo potreben čas, da se 
ljudje navadijo tudi na novo 
ime. Jakot je bil zelo dobro 
sprejet med tistimi, ki so glaso
vali o novem imenu, v finalnem

delu so lahko izbirali med ime
ni jakot, bric, bart in zlatin. 
"Vino tokaj je tista vinska sorta, 
ki najbolj identificira Brda, nje
gove lastnosti najbolj izžarevajo 
briško krajino, zato mora biti tu
di ime tem u prim erno", je še 
dejal Kristančič.
Izbrano ime za Kristančiča po
meni ponovno uspešno čezmej
no zgodbo, narediti pa bo treba 
še precej, da se bo tudi prijelo. 
Poleg razglasitve pa bo potreb
n ih  tudi nekaj birokratskih po

stopkov, da bodo ime re
gistrirali kot ime vinske 
sorte. V postopku prei
menovanja jim je doslej 
stala ob strani Občina 
Brda, v prihodnje pa bo
do potrebovali podporo 
tudi na državni ravni. 
Kristančič je povedal še, 
da je bil tokaj nekoč vin
ska trta, ki je bila zaradi 
prilagoditev in svojih 
dobrih lastnosti najbolj 
razširjena po Goriških 
Brdih. Pred več stoletji je 
goriška grofica ob po
roki z madžarskim ple
mičem kot doto odnesla 
s seboj na Madžarsko 
nekaj vinskih trsov 
tokaja. Vinska sorta se je 
nato zaradi dobrih last
nosti in velike odporno
sti na bolezni hitro razši
rila tudi po novi domo
vini. Ob zahtevi 
Madžarske za zaščito 
tokaja kot vina s porek
lom so na to pozabili 

tako v Italiji kot v Sloveniji in 
Madžarom je uspelo uveljaviti 
svojo zahtevo. Domačim vino
gradnikom tako ostaja le zgod
ba, ki ima svoje dokaze tudi v 
arhivskih listinah.
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Želja po miru in gorski tišini

Hiti počasi
H iti počasi, je pred m no

gimi leti pel naš kan- 
tavtor Andrej Šifrer in 
tedaj, ko smo bili mladi in je bi

lo pred nam i še veliko, celo pre
več časa, smo v to tudi verjeli. 
Sicer so bili to drugačni časi, 
več prostora je bilo za sanje, za 
oblake, za ideale, za poezijo. In 
za večere, ko smo skupaj zape
li.
Sedaj živimo v času hitenja, ki 
nam  je tako priraslo k srcu, da 
je postalo del nas, del naših 
življenjskih navad. In hitenje 
narekuje ritem  tudi prostem u 
času, tudi dopustovanju. 
Nekoliko utrujena ravno od te
ga vsakdanjega hitenja sva z 
možem odločila, da preživiva 
štiri dni na avstrijskem Belem 
jezeru. In v običajni naglici sva 
pripravila vse potrebno, spravi
la v potovalko poleg kopalk in 
topografskih kart tudi nekaj 
knjig in  se naslednjega dne, 
navsezgodaj, odpeljala. 
Moževa vožnja me je sicer 
nekoliko m otila. Ker je rezal 
ovinke in  pritiskal na plin, sem 
ga opozorila, da se nam a nika
m or ne mudi, da je življenje sa
m o eno, Soška dolina, po kate
ri sva se peljala, pa tako lepa, da 
je vredno tudi pogledati skozi 
okno. A odgovoril m i je, da ne 
bova nikoli prišla, če bova 
ovinkarila, da je časa malo, da 
se nam a m udi na kopanje. 
Tudi sama sem kovala načrte za

štiridnevne počitnice. Navsez
godaj zjutraj sprehod, m orda 
celo tek, potem  naku
povanje hrane v 
m arketu, kopanje, s 
plavanjem  in z ve
slanjem, potem  pa še 
visokogorska tura, 
večerja in seveda poči
tek. Na karti sem iskala 
prim erne planinske 
poti, veliko jih je bilo, 
ki so me mikale, časa 
pa seveda malo, tako 
da sem se spraševala, 
kam bi vtaknila števil
ne načrte za štiridnev
no bivanje ob jezeru.
Ob jezeru, ki nas je 
sprejelo v enakih bar
vah in enako prelestno 
kot pred letom. V hiši 
priletnega Johana, ki 
m u teža enaindevetde
setih pom ladi ni v na
poto. In z nasm ehom  uživa go
re in  oskrbuje vrt in številne 
panje. Johanu časa nikoli ne 
zmanjkuje, ker se m u v objemu 
gora nikam or ne mudi. In čas 
je z njim  radodaren.
Pozdravi, objem, poljub, razto
varjanje prtljage in že si nade
neva kopalke in s psom a hitiva 
na plažo. Tam sva sama, ker je 
to zasebna Johanova plaža, na
m enjena hišnim  gostom, in je 
šele junij, letoviščarjev pa malo. 
Brisače raztegneva na m ehko 
trato, odpreva senčnik in že ne

vem, ali naj grem plavat ali pa 
naj že prvi dan vzamem čoln in 
odveslam v objem m odrine in 
gozdov. Polna sem zamisli, ki 
me preganjajo.
Nenadoma se me poloti utruje
nost, telo me sili, da ležem med 
trave in  se za trenutek zastr-

polna not, v trenutkih, ki so 
večnost, v lepoti, ki je neminlji
va. Čas zaostaja, ujet v veter, ki 
polni pokrajino in šelesti v tra
vah in krošnjah. Vse miruje in 
vse se premika v valovanju tre
nutkov med modro in zeleno. 
Tiho m i pripovedujejo trave,

m
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tiho  se pripogibajo breze in 
jelke. Pozabila sem na njihov 
čarobni napev, pozabila, ker ga 
morda tam, kjer živim, ni sliša
ti, ali sem ga enostavno pre
slišala. V soncu sledim 
oblakom, ni ga trenutka, da se 
ne bi podili nad jezerom, beli 

in nedolžni. Vem, da jim 
je tu lepo in bi bilo brez 
njih nebo prazno. Ko se 
podijo in lovijo, se zrca
lijo v jezeru in tekmujejo 
z valovi. Gledam in ne 
m udi se mi več nikamor. 
Morda sem tu samo zara
di te glasne tišine, zaradi 
pesmi vetra, zaradi poza
bljenih zgodb in  m ur
nov, ki polnijo poletje. 
Morda sem tu zaradi te
ga, ne pa zaradi veslanja, 
plavanja in tur. Samo za
radi te g a ...
Zaprem oči in pustim  ve
tru, da pripoveduje. Ko se 
umiri, sežem po knjigi in 
začutim užitek branja in 
časa, ki ga ni več. Koliko 
je že od tega, ko sem

zadnj ič uživala v branju! Doma 
si odtržem  nekaj m inut, pred 
večerjo, pa še to redkokdaj. Se
daj se z užitkom zatopim v knji
go in pustim  uram, da gredo. 
In kmalu je konec strani in  be
sed. Občutek imam, da sem 
spet študentka in se na začetku 
počitnic veselim neskončno 
dolgih dni, sonca in poletnega 
branja. O bčutim  m ir in  tišino, 
skozi katero utripajo trave. Pe
sem ptic je vse glasnejša, 
sprašujem se, ali tud i pri nas 
dom a tako pojejo. In me je 
sram, ker ne vem odgovora.
Ne vem, kam se mi je mudilo, 
a jezero je ujelo moj beg v nez
nano. Na njegovih brežinah 
sem našla mir, vsaj za nekaj 
dni. Vem, da dom a ne bom  pri
povedovala o dolgih tu rah  in 
veslanju, težko bom  kaj pove
dala o štiridnevnih počitnicah. 
A v moji duši bodo še dolgo še- 
lestele trave in veter bo nežno 
odnašal moje misli v nebo. V 
tišini, ki je polna neizrečenih 
besed.

Suzi Pertot

m im  v nebo. Ujeta sem med 
načrte, ki m i pravijo, da je časa 
za vse prem alo, in  skoraj ne
poznano željo, da bi samo leža
la, gledala v nebo in prepustila 
času, naj gre svojo pot. A je ško
da, pomislim, tako malo bova 
tu  ... A sem že na travi, nebo 
nad menoj je modro, kot bi ga 
komaj narisala na platno, son
ce je ravno prijetno toplo in ne
nadom a se m i ne da več nika
mor. Jezero me ujame in  pre
pustim  se pesmi, ki pripove
duje o večnosti. V tišini, ki je
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MA V H I  N J E 10. Zamejski festival amaterskih dramskih skupin

Jubilejno srečanje prijateljev 
ljubiteljskega gledališča

Slikovit trg sredi prijazne va
sice Mavhinje pod kraškim 
hribom  Grmada je spet 

oživel. Od sobote, 22. junija, do 
nedelje, 7. julija, se namreč na 
njem zvrščajo ljubiteljske gleda
liške skupine, ki svoje nav
dušenje nad gledališko ustvarjal
nostjo gojijo v društvih našega 
malega "zamejstva". Zamisel za 
to srečanje z ljubiteljskim gleda
liščem je vzklila pri skupini za
nesenjakov 1. 1994 ob 50-letnici 
požiga štirih kraških vasi, Cero- 
velj, Mavhinj,
Vižovelj in 
Medje vasi, ko 
je Športno- 
kulturno dru
štvo Cerovlje- 
Mavhinje us
tanovilo 
dramsko sku
pino. Pod 
mentorstvom 
Maje Lapor
nik so tedaj 
postavili na 
oder predsta
vo Uporni 
plameni. Ob 
tem uspelem 
dramskem 
poskusu si je 
zmeraj bolj
utirala pot misel na zamejski lju
biteljski gledališki festival, na ka
terem bi se širši publiki lahko 
predstavile dramske skupine, ki 
sicer delujejo in nastopajo v 
ožjem domačem okolju. Po bolj 
skromnih začetkih je festival v 
organizaciji ŠKD Cerovlje- 
Mavhinje pridobival razpoznav
no moč in je postal "izložbeno 
okno", v katerem si gledalec 
lahko ogleduje, kaj je v zadnjih 
dveh letih nastalo na naših ljubi
teljskih odrih. Festival ima od 
vsega začetka tekmovalni značaj 
in temu ostaja zvest tudj pri le
tošnji jubilejni izvedbi. Žirija, ki 
jo sestavljajo Loredana Gec, Sa- 
manta Kobal in Gojmir Lešnjak-

Gojc, bo podelila nagrade za pr
vo, drugo in tretje mesto za 
vsako izmed treh kategorij, 
otroško (igralci rojeni do vključ
no 1. 1999), mladinsko (igralci, 
rojeni do vključno 1. 1991) in 
odraslo; morda pa bo "navrgla" 
še kako posebno priznanje. Tudi 
tokrat občinstvo, ki je vsa leta 
množično spremljalo festivalske 
dni, ima "volilno pravico" za iz
biro svoje najljubše predstave. 
Na sobotnem slovesnem uvodu 
v festival so pred mikrofon stopi

li predstavniki raznih ustanov in 
pokroviteljev ter župan devin- 
sko-nabrežinske občine Vladi
mir Kukanja in izrazili veselje 
nad lepim jubilejem, ki ga je do
segla ta množična gledališka ma
nifestacija. Čar gledališča pa je 
publiki -  izven tekmovalnega 
sporeda - posredovala igralka 
dramske skupine KD Radovljica 
Linhartov oder z igro Mostarska 
češnjeva pita ali Oradina 
zgodba, povzeta po romanu 
Luke Novaka Zlati dež. V progra
mu napovedan nastop dramske
ga odseka Štandrež s komedijo 
Cvetje hvaležno odklanjamo v 
režiji Jožeta Hrovata je žal odpa
del zaradi bolezni v ansamblu.

Prav štandreški igralci so v tej de
setletni zgodovini festivala bili 
deležni vrste nagrad, tudi občin
stva. Tekmovalna mrzlica se je 
začela v nedeljo, 23. junija, ko se 
je na odru pojavila otroška 
dramska skupina Tamara Peta- 
ros, ki je v režiji Manice Maver 
odigrala igrico Lučke Susič Torta 
za mamo št. 5. Za njo so v trpki 
komičnosti zazvenele Pravljice 
(za odrasle) v izvedbi Tik Tak 
Teatra iz Gorice. Tri monologe 
italijanskega pisca Stefana Ben- 

nija je dogna
no poslovenil 
in zrežiral Ro
bert Cotič, tu
di izvajalec 
ene izmed teh 
izpovedi, v ka
terih nasto
pajoči liki 
(Mademoisel- 
le Lycantrope 
-Nadja Šuli
goj, Grimilda 
-Solange De- 
genhardt in 
Zidarjeve 
sanje -  Robet 
Cotič) mimo 
svojih prikri
tih  zablod in 
hib iščejo člo

večnost v sebi in skušajo prežive
ti v tem današnjem kaotičnem 
svetu. Naj spomnimo, da je Ro
bert Cotič za vlogo Feliceja na 
Srečanju ljubiteljskih gledaliških 
skupin Severne Primorske 2013 
prejel priznanje za najboljšo 
moško vlogo.
V ponedeljek, 24. junija, so se 
udeleženci igralske šole Studio 
Art pred mavhinjskim občinst
vom predstavili izven tekmoval
nega programa s prikazom 
Odvznoter -navzven. ŠKD Ce- 
rovlje Mavhinje pa je ob tem le
pem festivalskem mejniku spet 
stopilo na odrske deske s sladko 
predstavo Čokoladne sanje

IK

Kaj je lepšega kot vzeti knjigo v roke, imeti čas za 
branje in biti razpoložen za novo zgodbo, novo 
branje, nove dogodivščine, novo pašo po duhov
nih poljanah?
Kaj je lepšega kot imeti poleti nekaj časa zase, 
poiskati senco blizu hladne reke ali ob morju in 
se prepustiti novi knjigi, ki te popelje daleč, te s 
svojo zgodbo potegne vase tako, da se še bolj pri
bližaš sebi in včasih naravnost boleče lepo začu
tiš globoko v sebi tisto nostalgijo po večnem, ki 
ti jo da sicer lahko samo pogled na valovanje 
morja, ki ga proti obali nemirno potiska mornik, 
ali pa sveže, sijajno, kristalno čisto jutro v hribih, 
ko se ti zdi, da te bodo ostri robovi gora urezali 
že samo zato, ker jih preveč časa gledaš?
Ja, kaj je lepšega kot najti trenutek časa zase, ko 
se prepustiš tistemu, kar so stari Latinci imeno
vali s plemenito besedo "otium", a to sicer neved- 
neži žal prevajajo z brezdeljem, pa to gotovo ni. 
To so tisti posvečeni trenutki, ko se človek v tiši
ni prepusti pisateljevi mojstrski roki, odide dru
gam, daleč stran, da pride bližje sebi, to so zares 
posvečeni trenutki, ki presegajo vsakdanjost, jo 
delajo znosno in življenja vredno.
Že v Svetem pismu, knjigi vseh knjig, lahko pre
beremo, da je Jezus odšel na samo, v samoto, v 
puščavo, da bi samega sebe razmislil in se znova 
našel, v evangelijih pa tudi piše, da je odšel v 
puščavo, kjer se je postil, in zato da bi tam molil, 
a prav tja, v samoto, ga je prišel iskat in skušat hu
dič...
Samota je prostor, kjer najdeš Boga, a v samoto te 
pride tudi iskat Hudič, sem pred časom prebral v 
eni tistih knjig, ki so stalno na moji nočni oma
rici.
Če greste v kako enciklopedijo slikarstva ali pa 
kar na svetovni splet poiskat neverjetno sliko si
cer danes zelo razvpitega španskega mojstra Sal
vadorja D alija Skušnjave svetega Antona, boste 
na njej videli spektakularen prizor ter upodobi
tev drobnega, majhnega, nepomembnega svet
nika, ki v rokah drži razpelo in se z njim bori pro
ti skušnjavam, ki so naslikane kot čudne, a zelo 
prepoznavne in simbolov polne gromozanske 
pošasti na trhlih, zelo trhlih nogah.
Na to znano nadrealistično Dali'jevo sliko, na 
poznan odlomek iz evangelijev in na samoto sem 
pomislil te vroče dni letošnjega čudnega poletja, 
ko sta iz sosednje hiše ponovno zazvenela otož
na melodija in petje dveh priletnih Rusinj, ki tam 
živita in ju prav na poletje, po navadi pod večer 
ali pa sredi vročega popoldneva, prime tisto 
občutje, ki je nekje vmes med melanholijo in no
stalgijo, a mu pravzaprav ne vemo pravega ime
na, saj gre za zmes žalosti, lepega, dobrega, glo
bokega in tudi končnega, ki kar kliče po večnem 
ter prav zato govori o samoti.
In Rusinji, ki živita v soseščini, vsako poletje, ko 
pritisne prava vročina, v popoldanskem času po 
navadi, ko sta prisiljeni ostati v stanovanju, za
pojeta svojo nostalgijo po brezmejnih stepah, po 
daljni domovini, ubrano in presunljivo lepo za
pojeta otožno pesem o svoji tihi bolečini in obe
nem tudi sreči, ki je ne znata izraziti drugače, kot 
da pojeta in igrata zraven na pianolo.
"Letos je prvič, ne, tata"? me je pod latnikom, 
kjer sva v senci prebirala najini knjigi, od branja 
odvrnil sin Luka.
"Ja, prvič pojeta letos, je pritisnila vročina, ne"? 
sem rekel.
"Bog ve, zakaj pojeta te otožne melodije", je rekel 
Luka in svetoval sem mu, tam, pod latnikom v 
neznosno samotni ter vroči Furlanski nižini, naj 
samo posluša, dodal sem še, da bo že sam razu
mel, pa čeprav ne razume ruščine.
"Ja, o samoti pojeta", je čez čas rekel Luka, ki se

je naveličal branja in mi mimogrede rekel, da je 
žalosten.
Tako sva se zagovorila v ta čustvena stanja, ki jih 
otrok navadno poimenuje z enostavno besedo 
žalost, a to ni samo žalost, ker je več, saj govori o 
tem, da bi človek, ki se znajde v takem čustvenem 
stanju, rad odšel drugam; nem ir in žalost se 
mešata z neznosnim občutjem končnosti.
Še danes se spominjam svojih otroških poletij na 
Vipavskem in tega, da sem bil včasih v vročih po
letnih popoldnevih čudno zamišljen ter še bolj 
čudno sam, sam nekje v senci, žalosten in nemi
ren, da sem hotel stran, a mi je življenje šele ve
liko let kasneje zgovorno samo povedalo, da ta 
stanja pridejo za teboj tudi v svet, v katerega si bil 
za vedno odšel.
To je tisto stanje, ko ti kdo iznenada reče: "Jaz bi 
nekam šel"! Ko te prime sredi dela, da pomisliš, 
kako bi rad "odklopil za vedno"; iz vtičnice bi 
preprosto potegnil vse, kar moraš za vsakdanje 
življenje, v katerega si ujet, imeti priklopljeno, in 
bi odšel nekam stran", daleč od norega sveta", od 
samega sebe in vseh, ki te obkrožajo, za vedno bi 
odšel!
To je tista želja, ki te prime, da bi enostavno šel, 
začel vse na novo, a drugače, precej bolj enostav
no in preprosto.
In sem se nasmehnil, ko sem sinu pripovedoval, 
tam, pod zelenim latnikom sredi samotne Fur
lanske nižine, kako je moj profesor Janez Zupet 
briljantno lepo prevedel Pascalove Misli in za svoj 
prevod prejel Sovretovo nagrado, ki je na Sloven
skem namenjena najboljšim prevajalcem.
"Zakaj mi govoriš o tem, tata"? me je vprašal 
Luka.
"Nanj sem se spomnil zato, ker je sloviti Pascal 
med drugim tudi zapisal, da se vse težave za 
vsakega človeka začno samo zato, ker ne zna bi
ti doma v svoji sobi"! sem odvrnil Luki, ki pa je 
bil še vedno žalosten, odvrnil je tudi, "da je že ves 
dan doma, da je že bral nekaj ur, da se je tudi 
igral, a da je žalosten vseeno, po televiziji pa tu
di ni nič, ecco".
Odložil sem knjigo, pravzaprav tudi meni ni šlo 
več branje, Rusinji sta utihnili, naš psiček Bobi "je 
ležal, kot da bi bil krepan", kot je rekel Luka, vroč 
poletni večer se je pripravljal.
Sinu sem svetoval, da bi šla poiskat star zemlje
vid zvezd, ki jih vidimo nad našim nebesnim svo
dom, oče ga je kupil v takratni Jugoslaviji v pet
desetih letih minulega stoletja in mi ga nekaj let 
pred smrtjo podaril z besedami: "Vem, da so da
nes lepši zemljevidi, a vedi, da je bil ta takrat ze
lo drag in sem ga dolgo skrival doma, kot danes 
na skrivaj ti nosiš določene knjige domov in si 
zraven domišljaš, da žena tega ne opazi"!
Zvečer sva potem z Lukcem šla na polje, vzela sva 
tudi Bobija s seboj, da bi gledala zvezde, a je sija
la luna, tako je sijala, da je Luka hotel že reči ene
ga tistih njegovih "ecco, sem vedel” !, ko sem 
rekel bolj sebi kot njemu, kako smo včasih ob 
taki luni na Vipavskem z mrežo lovili ribe.
"Ma niste imeli dovoljenja, ne"? je bil jasen Luka. 
"Seveda ne, a smo bili lačni"! sem odvrnil.
"In če bi vas dobili"?
"Niso nas mogli dobiti niti pod razno... " sem 
odločno rekel in mu živo pripovedoval naprej, 
kako smo iz Vipave potegnili v neki svetli noči za
res veliko postrvi, da je jedla odlične ribe na
slednji dan vsa naša vaška četrt.
"Ja, če bi poslušali Pascala, bi jih ne, a, tata"? je 
rekel Luka.
"Točno tako"! sem pribil še sam, a se nisem ute
gnil niti nasmejati, ker je že spraševal naprej, kdo 
je med krivolovom stražil, da nas niso nikdar do
bili.
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Razmišljanje ob zadnjem koncertu v Villi Manin

ko rock postane Business
svoj show. Zaigrali so brezhibno 
in na izredno visokem glasbe
nem nivoju (nekaj se je zatakni
lo le med predzadnjo pesmijo "I 
was made for Loving You"). 
Nastop je trajal nekaj manj kot 
dve uri in popolnoma navdušil 
ne samo prisotne na travniku 

pred odrom, ampak tu
di izredno veliko skupi
no ljudi, ki si niso mogli 
privoščiti vstopnice in 
so koncert spremljali za 
ovirami pred vstopom v 
park vile. Tokrat je nam 
reč listek za koncert stal 
75 evrov in na blagajni 
so bile na prodaj celo 
vstopnice za "Ultimate 
VIP KISS experience", 
za katere je bilo treba 
odšteti 753 (!) evrov. Za
nimalo me je izvedeti,

na backstage, srečanje s člani 
skupine in sliko z njimi. Poleg 
tega ima lastnik vstopnice pravi
co, da mu glasbeniki podpišejo 
dva predmeta, ki jih mora sam 
prinesti s seboj (seveda ne sme
ta to biti glasbili, da ne bi jih 
slučajno potem  prodal na 
ebayju in s tem kaj zaslužil!), 
lahko je prisoten na sound 
check-u pred koncertom in ima 
možnost kupiti celo vrsto pred
metov trgovske znamke Kiss 
pred vsemi ostalimi "revnimi" 
gledalci.
Kasneje sem doma malo pobr
skala po spletu in odkrila tudi, 
kaj sestavlja celotni svet mer- 
chandising skupine. Kiss so pra
vi mojstri marketinga, znajo pro
dajati katerikoli predmet s svojo 
sliko. Zaslugo za to, da so posta
li prava multinacionalka in da je 

Kiss svetovno znana bla
govna znamka, ima predv
sem 64-letni Simmons, 
basist in soustanovitelj 
skupine, ki ima od nekdaj 
podjetniške lastnosti. Na 
njihovi spletni strani so na 
prodaj najrazličnejši pred-

kaj je sploh vključeno v tako ce
no (veliko ljudi nima niti tako 
visoke pokojnine!), zato sem 
vprašala vljudno gospodično pri 
blagajni za pojasnilo in izvedela, 
kaj sploh spada k fantastični "Ul
timate VIP KISS experience". 
Vstopnica "za bogataše" 
vključuje ogled koncerta, vstop

smrčkom, pobarvanim v stilu 
Kiss), majic, čevljev, opreme za

park z najrazličnejšimi Kiss-za- 
nimivostmi.
Tudi sam Gene Simmons je po
stal pravi brand, saj je lastnik 
Simmons Records in televizijska 
postaja MTV v ZDA prenaša že 
deveto sezono njegov "reality 
show". Za revijo Forbes je pred

meti: od banalnih igrač (na voljo 
je tudi mucka Hello Kitty s

mobitel, knjig, stripov in klo
bukov do drugih predmetov, kot 

so steklenice vina Kiss, 
bas v obliki sekire, ki 
je na voljo za 5000 do
larjev in ga kupcu 
podpiše in izroči Sim
mons v back stage-u 
med koncertom, krste 
v stilu (za 3990 do
larjev si lahko kupiš 
krsto, ki je okrašena s 
podobami Kiss ne sa
mo v zunanjosti, am
pak tudi v notranjo
sti!) in seveda žare za 
vse okuse.
Poleg celotnega mer- 
chandisinga obstajajo 
tudi Kiss-igrišče za golf
v Las Vegasu, Kiss-pi- 
vo, Kiss-kavarne, Kiss- 

restavracije in kmalu bomo 
lahko obiskali tudi Kiss-tematski

vojakom, onkološkim bolnikom 
in prispeva denar za prehranje
vanje 2200 afriških otrok. O se
bi pravi: "Ne rad govorim o 
svojih dobrodelnih akcijah, ne 
zanima me dokazati, da sem do
ber dečko. Ponoči spim v miru, 
ker vem, da moja dejanja nekaj

kratkim gladko priznal: "V svetu 
glasbe lahko precej zaslužiš, go
tovo več kot z delom. Na našem 
nivoju lahko zaslužiš stokrat več 
kot predsednik ZDA, ki dobi
400.000 dolarjev na leto -  sam 
dobim višjo vsoto denarja v 
enem samem večeru". Med dru
gim je Simmons večkrat pono
vil, da "ni res, da je denar hu
dičev ..., saj z njim lahko poma
gaš svoji družini in revnim lju
dem". Res moramo priznati, da 
daje veliko denarja v dobrodelne 
namene, saj se zdi, da se še spo
minja svojih revnih korenin: 
njegovo pravo ime je Chaim 
Weitz, rodil se je v Izraelu v zelo 
revni družini, z veliko požrtvo
valnostjo mu je uspelo se izseli
ti v ZDA, kjer je prišel do svetov
nega uspeha in bogastva. Sim
mons finančno podpira organi
zacije, ki pomagajo ranjenim

pomenijo .
V svetu glasbe imajo vse znane 
skupine svoj marketing, skušajo 
se čim bolje "prodajati" in čim 
več zaslužiti in Kiss so v tem pra
vi mojstri.
Ljubezen do glasbe je velikokrat 
na podrejeni ravni: predvsem je 
denar! Pravi fans skupine, ki 
spremljajo njeno 40-glasbeno 
pot, ljubijo njene pesmi in ku
pujejo plošče, seveda pa se ne 
ozirajo na celoten denarni busi- 
ness, ki se skriva za njenim ime
nom. Tudi srečneži, ki so si pri
voščili vstopnico za "Ultimate 
VIP KISS experience", so pre
pričani, da je glasba vedno na pr
vem mestu; če pa jim vest očita, 
da so zapravili preveč denarja, se 
lahko tolažijo ob misli, da bo del 
tega gotovo šel revnemu afriške
mu otročičku!

Katja Ferletič

KISS-

koncert z letošnje turneje Mon- 
ster tour.
Kiss so v dolgoletni karieri (na
stali so leta 1973 v New Yorku) 
prodali več kot 120 milijonov 
plošč. Pod vodstvom karizmatič
nih liderjev Gena Simmonsa in 
Paula Stanleyja so postali svetov
no znani še posebno s pesmimi 
"Detroit Rock City", "Love 
Gun", "Shout it out Loud", "I 
was made for Loving You", 
"Black Diamond", "Lick it Up" 
in "I wanna Rock & Roli Ali Ni- 
te".
Tokrat so Kiss s svojo glasbo, a 
tudi z izvirno scenografijo, 
ognjemeti in izjemnim obvlado
vanjem odra navdušili osemti- 
sočglavo množico, ki se je že ve
liko ur pred začetkom koncerta 
zbrala pred vstopom na travnik 
vile Manin. Kiss so med celot
nim  koncertom držali stik z 
občinstvom in ga vključevali v

Vila Manin pri Codroipu 
je bila spet fantastično 
scensko prizorišče za ve

lik rock koncert: v ponedeljek, 
17. junija 2013, je na orjaškem 
odru nastopila slavna ameriška 
skupina Kiss. Po dveh letih od
sotnosti je bil ta prvi italijanski

Banovci na Solčavskem

Zanimiv izlet, poln lepih doživetij

Po muhasti, dokaj mrzli in 
deževni pomladi se je dru
go nedeljo v juniju prika

zalo obetajoče sončno jutro, ki 
je pevce MeCPZ Sv. Florijan in 
ostale spremljevalce navdajalo z 
dobro voljo, ko so se zbirali na 
vaškem trgu za izlet v manj poz
nan predel Slovenije. Ta izlet je 
bil zahvala pevcem za nesebično

delo, ki ga opravljajo v cerkvi s 
petjem pri bogoslužju. Obenem 
je bila to tudi priložnost za širše 
družabno srečanje s sovaščani, s 
katerimi se bolj redko srečujemo, 
odkar v vasi ni ne trgovine ne

drugega javnega prostora za 
vsakodnevno srečevanje. Teden
ska sv. maša, pri kateri je peščica 
vedno istih obrazov, ki vztrajajo 
kljub rastoči sekularizaciji, ne 
more nadomestiti medsebojnih 
vezi v vasi, ki so potrebne za slož
no delovanje vaške skupnosti. 
Načrtovano je bilo, da bi bil z na
mi župnik ali vikar; to pa se žal ni

zgodilo zaradi neodložljivih ob
veznosti, ki so se pojavile v 
zadnjem času.
Po teh besedah o vse bolj zrahlja
nem vaškem življenju se pa povr
nimo na izlet, ki nas je popeljal

na Solčavsko. Pot se je kar vlekla, 
ko smo na obrobju Ljubljane po 
kratkem postanku zapustili avto
cesto. Šofer Bojan je pokazal 
spretnost na "ridah" strmega po
bočja kamniškega hribovja, ko 
nas je varno pripeljal v Solčavo. 
V turističnem centru Rinka nas 
je pričakala vodja gospa Darja, 
najprej je bila na vrsti "Bička",

ogled in  prikaz unikatnih iz
delkov iz polsti-filca (blago iz 
med seboj prepletenih ali zleplje
nih naravnih ali um etnih 
vlaken), kjer smo si lahko nepo
sredno ogledali izdelavo volne

nih copat. Nato smo se vrnili v 
Rinko, kjer je sledil ogled stalne 
razstave o naravnih danostih in 
življenja v tem kraju. Kot je pove
dala naša spremljevalka, rastejo 
na Solčavskem nekatera zname
nita drevesa, ki so zavarovana kot 
naravna vrednota lokalnega po
mena. Najbolj poznan je brinj v 
Logarski dolini v bližini Doma 
planincev, ki meri v višino 11 m, 
ocena starosti je 200 let. Sledi ti
sa nad Solčavo, ki je največje to
vrstno drevo v Sloveniji: višina 
13m, ocena starosti od 700 do 

1200 let. Nadvse za
nimiva je bila mul- 
timedijska predsta
vitev Harmonija 
treh dolin. Pri tej so 
prišle do izraza 
značilnosti in lepo
te teh alpsko lede
niško oblikovanih 
dolin, od katerih je 
najbolj poznana Lo
garska dolina, sledi
ta Matkov kot in 
Robanov kot z enk
ratnim  pogledom 
na kamniško-sa- 
vinjsko hribovje. 
Zapustili smo turi
stični center in se 
napotili po strmi 
poti v župno cerkev 
Marije Snežne nad 
Solčavo (na slik i). 
Tu smo spoznali 
zgodovino cerkve z 
njenimi umetniški
mi zanimivostmi. 
Zgrajena naj bi bila 

na pobudo menihov iz Gornje
ga Grada. Iz posvetilne listine 
izhaja, da je bila zgrajena leta 
1461-1485. Posvetil jo je škof Ži
ga Lamberger. Novejše poslikave 
je naslikal Tomaž Fantoni iz Hu-

mina (r. 
16.12.1822 - u. 
v Slovenskih 
Konjicah 
31.5.1892). S
pesmijo Marija 
pomagaj nam  
sleherni čas 
smo sklenili 
ogled te cerkve.
Vse te zanimi
vosti so bile bli
zu, tako da smo 
se kar spreho
dili od enega 
kraja do druge
ga. Nato nas je 
avtobus od
peljal na kosilo 
v Robanov kot, 
na prijetno tu
ristično kme
tijo h Golcu. Po 
kosilu smo z 
vodičem Jane
zom odpotova
li po panoramski cesti do visoko
gorske kmetije Klemenšek na 
1145m nadmorske višine; tam 
smo si ogledali muzej starega 
kmečkega orodja in se seznanili 
s trdim življenjem v visokogorju. 
Z razgledne točke nad kmetijo je 
bil veličasten pogled na lepoto 
gozdov, skalnatega hribovja v 
daljavi in Logarske doline. Po 
serpentinasti, deloma makadam
ski poti smo se vračali proti 
Solčavi, spotoma smo se ustavili 
pri izviru Kisla voda in na kme
tiji, na kateri so nam  ponudili 
doma pridelan sir in druge do
mače dobrote. Hitro se je iztekal 
dan in posloviti smo se morali 
od prijaznega vodiča. Nadaljeva
li smo pot po dolini, ki jo obk
rožajo na eni strani Kamniško- 
Savinjske Alpe na drugi, severni 
strani pa Karavanke. Pogled v te

delno zasnežene skalnate strmi
ne, v to tišino prostranega ze
lenja gozdov, navdaja človeka z 
občutkom neizmerne majhnosti 
in ponižnosti pred to umirjeno 
lepoto Očetovega stvarstva. 
Vračali smo se polni novih doži
vetij in spoznanj iz tega malo 
poznanega gorskega sveta, lepe 
dežele na sončni strani Alp.
Do Ljubljane je še lepo grelo son
ce, v daljavi pa so se že zbirali 
tem ni oblaki, ki so naznanjali 
nevihto. Kmalu se je stemnilo in 
zajel nas je naliv z močnim ve
trom. Postopoma proti robu Kra
sa se je ozračje umirilo, le še 
drobno je rosilo iz sivih, temnih 
oblakov, ko smo se poslavljali in 
si zaželeli še takšnih lepih tre
nutkov, kot smo jih bili deležni 
ta dan.

Pavel Vidau


